

បង្រៀបបណ្ណាល័យឯកសារកម្ពុជា

ជុំ ទៅ ភេទស្រី K08607(ម្ចាស់ប្រវត្តិរូប)

មុខងារ: យុទ្ធនារីព្រៃស

**សម្ភាសន៍ជាមួយ ជុំ ទៅ អាយុ ៥៦ ឆ្នាំជាម្ចាស់ប្រវត្តិរូប
រស់នៅភូមិឯការាម ឃុំជើងទឹក ស្រុកកំពង់លាវ ខេត្តព្រៃវែង
នៅថ្ងៃទី ២៨ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០០៥
សម្ភាសន៍ដោយ: ដាន់ សុផា និង វ៉ា ឆាយវ៉ាន់
សរុប: ៦២ទំព័រ**

សុផា: តាមការសម្ភាសន៍ជាមួយយើងនឹងមីង ជុំ ទៅ ហៅ ជុំ ភី យើងខ្ញុំដាល់មានការសង្កេត
ចំណុចមួយចំនួន ទីមួយចំពោះការចូលបដិវត្តន៍របស់គាត់ មីងបានចូលបដិវត្តន៍តាំងពីឆ្នាំ
១៩៧០ ចុងឆ្នាំ១៩៧០ ហ្នឹង ហើយគាត់ត្រូវបានគេឲ្យធ្វើជាប្រធាននារីភូមិរហូតដល់
ស្រុក តែគាត់អត់បាននៅតំបន់ទេគឺគាត់ឡើងទៅដល់ភូមិភាគ ហើយចំណុចដែលយើងកត់
សំគាល់ហ្នឹងគឺចំពោះសាលាស២០០១ នេះគឺយើងមកដល់ប្រជាជនដែល គាត់ចូលបដិវត្តន៍
ហើយនៅម្តុំអូររាំងឌី, កំពង់ចាម, ស្វាយយអន្តរ, ស្រុកព្រៃវែងអីហ្នឹង គឺវាទៅតំបន់២០
ហ្នឹងភាគច្រើនអ្នកចូលបដិវត្តន៍ហ្នឹង គេស្គាល់សាលាស២០០ ហ្នឹង ។ សាលាស២០០ ហ្នឹង
តាមសំដីរបស់មីងគឺជាសាលាដែលគេសួរពល គេហៅ មីងគាត់ និយាយថាសាលាដែលគេ
សួរពល ហើយយើងបានសួរទៀតថាសួរពលហ្នឹងបានន័យថាម៉េច? គេបង្រៀនទ័ពឲ្យចេះ
ក្បួនយុទ្ធសាស្ត្រ បំពាក់បំប៉នវ៉ុនយោបាយអីហ្នឹង ហើយបានឲ្យឡើងទៅសមរម្យ ។ ការ
សម្ភាសន៍យើងជាមួយព្រះម្ចាស់នៅភូមិជីក្លាងដែរ គាត់ឈ្មោះ រួន ចក់ ហ្នឹងក៏គាត់បានឆ្លង
កាត់សាលាស២០០ ដែរតែសាលាស២០០ ហ្នឹងគឺមានទីតាំងនៅ ម្តុំគេហៅភូមិពានា
ឃុំពានាហ្នឹងវាទៅជាប់ស្រុកអូររាំងឌី-ស្រុកព្រៃវែង-ស្រុក ស៊ីធរកណ្តាល ប្រជុំ៣ស្រុក ។
តាមសំដីរបស់មីងគាត់ថា ស២០០ ហ្នឹងមិនមែនមាន តែម្តុំទេ គឺមានច្រើនកន្លែងអញ្ចឹង
យើងភ្ជាប់សំដីរបស់គាត់មក ជាមួយសំដីព្រមហ្នឹង យើងថា សាលាស២០០ ហ្នឹងគឺជា

ពិសេសភូមិភាគបូព៌ យុទ្ធសាស្ត្រជំនុំជម្រះអង្គជំនុំជម្រះក្រុង កាត់សាលាស២០០ ហ្នឹងជាពិសេស អ្នកដែល នៅក្នុងតំបន់២០ ហ្នឹងហើយគេចែកកន្លែង មនុស្សស្រី និងយុទ្ធសាស្ត្រផ្សេងគ្នា អញ្ជើញទោះបីជាមិនហើយនឹងពុម្ពហ្នឹងយើងសម្ភាសន៍ទៅនិយាយទីតាំង ខុសគ្នា តែចាត់ ទុកថាទីតាំងហ្នឹងខុសគ្នាមែនតែវាទៅក្នុងចង្កោម របស់សាលាស២០០ ដែរ ។ ហើយមួយ ទៀតអំពីរឿងរ៉ាវនោះកាត់នៅពេលដែលកាត់គេឲ្យទៅធ្វើការនៅភ្នំពេញ ពេលរៀនចប់ សាលា២០០ ហ្នឹងគេវែបែកភ្នំពេញហើយ គឺកាត់គេឲ្យឡើងទៅនៅភស្តុភារ សេនាធិការ នៅឃ្លាំងគ្រាប់នៅទួលកោក ហើយពេលក្រោយ មកមិនបានរៀបការជាមួយ ប្តីមីង ហ្នឹងនៅចុងឆ្នាំ ៧៦ តែប្តីមីងហ្នឹងគឺជាអ្នកទ័ពខាងភូមិភាគខ្មែរទេ ហើយយើងសន្និដ្ឋានថា កន្លែងហ្នឹងគេចំរុះគ្នា គឺអត់ថាឥឡូវកាត់ឲ្យនៅខាងបូព៌ រីក៏ខាងនិរតី ខាងខ្មែរខាងបស្ចឹមទេ ដូចថាកាត់ទ័ពមួយចំនួនពីបូព៌ ទៅចូលសេនាធិការ កាត់ទ័ពខ្មែរមួយចំនួនទៅចូលសេនា ធិការ អញ្ជើញពេលហ្នឹងហើយ ដែលកាត់មានឱកាស ជួបប្តីកាត់រៀបការជាមួយកាត់ហើយ ដល់ពេលក្រោយមកប្តីកាត់ ហ្នឹងត្រូវបានគេចាប់ តែកាត់និយាយថាជាប់ទាក់ទិនជាមួយ ការចាប់ ធុច, ចាប់ អៀន ដែលជាប្រធានកងពល៣១០ នៅភូមិភាគខ្មែរហ្នឹង ពេលប្តីកាត់មុនគេចាប់ហ្នឹង កាត់ដឹងខ្លួនថាកាត់ហ្នឹងត្រូវបានគេ ចាប់ហើយ ៗមីងក៏ត្រូវ បានគេដកឲ្យទៅធ្វើការលុតដំនៅព្រៃសដែរ កន្លែងហ្នឹងការចាប់ របស់មីងហ្នឹងបើតាមខ្ញុំដឹង ប្រហែលជាមិនសូវជាទាក់ទិននឹងរឿងរ៉ាវរបស់កាត់ នៅខាងបូព៌ទេ គឺទាក់ទិនច្រើនជាមួយ នឹងប្តីមីង ឃើញហើយតាមសំដីរបស់មីងហ្នឹងថាកាត់ មានពាក់ព័ន្ធ ដែរចំពោះរឿងបងថ្ម របស់កាត់មួយដែលជាគណៈតំបន់២០ នៅភូមិភាគបូព៌ហ្នឹង ធ្លាប់ជាយុទ្ធសាស្ត្រ ជា កម្មាភិបាលនៅភូមិភាគខាងជើង តែនេះជាការពាក់ព័ន្ធដល់ប្រវត្តិរូបរបស់មីងទេ ហើយទីបី គឺកាត់បានស្គាល់ ខុច ដែលជាប្រធានកុក្កូលស្មែងហ្នឹង កាត់ស្គាល់ខុច ច្បាស់ណាស់ព្រោះ កាត់ធ្លាប់ជួបធ្លាប់ស្គាល់ខុច ហ្នឹងជាញឹកញាប់នៅក្នុងមន្ទីរស២១ នៅព្រៃស នៅស្ទឹងជ្រៅ ។ អញ្ជើញចំពោះទស្សនៈខ្ញុំ ៗ ចាប់អារម្មណ៍បីហ្នឹង ។

រ៉ានៈ ចំពោះខ្ញុំៗ ចាប់អារម្មណ៍កាលពីដើមសម្ភាសន៍កាត់និយាយថា កាត់អត់សូវចង់និយាយ រឿងហ្នឹង ខ្ញុំតាមរយៈសម្ភាសន៍ពីមុនៗមកខ្ញុំយល់ឃើញថា កាលដែល ប្រជាជនចាប់ ផ្តើមលែងចង់និយាយរឿងខ្មែរក្រហម អាចមានហេតុផលពីរយ៉ាង ទីមួយដោយសារតែ

រយៈពេលយូរពេកហើយគាត់គិតថារឿងខ្មែរក្រហមក្លាយទៅជារឿង គ្មានប្រយោជន៍
ហើយដោយសារតែគ្មានការនឹកនា និងការអប់រំពីខាងរដ្ឋាភិបាលផង អញ្ជើងគាត់រឿងខ្មែរ
ក្រហមកាន់តែខ្សោយ ធ្លាក់ចុះមែនទែន អត់សូវមានការនិយាយច្រើន ហើយជាពិសេស
និយាយប្រាប់ក្មេងៗ រឺក៏ចាស់ៗ គ្នាគាត់ក៏លែងមានដែរ ហើយហេតុផលទី ពីរអាចដោយ
សារតែគាត់ប៉ះពាល់ខ្លាំងកាលពីជំនាន់ខ្មែរក្រហម ហើយពេលណាគាត់រំលឹក ទៅអាចប៉ះ
ពាល់ដល់អារម្មណ៍គាត់ ហើយអាចប៉ះពាល់ដល់ជីវភាពគាត់ផ្ទាល់ខ្លួន ដូច្នោះការនិយាយ
រឿងហ្នឹងកាន់តែធ្លាក់ចុះមែនទែនទៀត ។

សុជាតា: អញ្ជើងខ្ញុំថែមលើសំដី ឆាយ រ៉ាន់ មិញនិយាយថាដោយសារគ្មានការយកចិត្តទុកដាក់
ចងក្រងឯកសារអីហ្នឹងធ្វើឲ្យប្រជាជនហ្នឹងគាត់អត់សូវចង់និយាយ ដោយសារនិយាយទៅ
វាអត់បានការ តែនៅក្នុងបទសម្ភាសហ្នឹងយើងបានសួរគាត់បញ្ជាក់ថា ចុះម៉ឺងដូចជាអត់
ចង់និយាយ អញ្ជើងដល់ពួកខ្ញុំមកនិយាយអញ្ជើងវាម៉េចដែរ ម៉ឺងគាត់ថាគាត់ចាប់អារម្មណ៍
វិញហើយគាត់ ចង់និយាយប្រាប់យើងព្រោះថា និយាយទៅវាមានអ្នកសរសេរ ហើយ
បើគាត់ចេះតែ និយាយចោលៗ អត់មានសរសេរចងក្រងអីអញ្ជើងវាអាចជាក្លែង អាចបាត់
បង់អញ្ជើង គាត់សប្បាយចិត្តចំពោះអ្វីដែលគាត់និយាយប្រាប់យើង ហើយយើងបានយក
ទៅសរសេរ ចុងក្រោយមកគាត់បានសំណូមពរឲ្យយើងហ្នឹងសរសេរ អត្ថបទមួយហើយទុក
យកទូកាត់មើលផង អាននេះជារឿងមួយល្អដែរចំពោះទស្សនៈគាត់ ផ្ទាល់ដែលគាត់
បញ្ចេញមកប្រាប់យើង ហើយបុគ្គលិកលក្ខណៈរបស់ម៉ឺងយើងមើលទៅដូចជា គាត់ស្ថាន
ភាពគាត់រស់នៅរាល់ថ្ងៃ គាត់ជាអ្នកមួយថាទទួលបានព័ត៌មានច្រើន មានការអប់រំខ្ពស់
ក្នុងសម អញ្ជើងការនិយាយស្តីរបស់គាត់គឺបានល្អជាងអ្នកដែលយើង សម្ភាសន៍មុនៗ ជា
ពិសេសមនុស្សស្រី អគុណ ។

សុជាតា: ម៉ឺងអត់ទោសម៉ឺងខ្ញុំ មកពីខាងមជ្ឈមណ្ឌលឯកសារកម្ពុជា ដែលសរសេរសៀវភៅពី
ប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរក្រហម ហើយខ្ញុំមកសុំជួបម៉ឺងហ្នឹងដើម្បីចង់ដឹងពីប្រវត្តិរឿងរ៉ាវរបស់ម៉ឺង
ដែលបានឆ្លងកាត់ក្នុងរបបខ្មែរក្រហមហ្នឹង ដើម្បីយកទៅទុកក្នុងក្មេងៗជំនាន់ក្រោយ ហ្នឹង
បានដឹងអំពីរឿងរ៉ាវប្រវត្តិកាលជំនាន់ហ្នឹង ។ ម៉ឺងឈ្មោះអីដែរម៉ឺង?

នៅ: ចា! ម៉ឺងឈ្មោះ ជុំ នៅ ។

សុជា: ជុំ នៅ ហ្នឹងដដែលផ្អែស?

នេ: បា! ហើយក្នុងឈ្មោះដែលយើងធ្វើការនៅខ្មែរក្រហមឈ្មោះ ភី, ជុំ ភី ណា ។

សុជា: ចុះម៉ែនអាយុប៉ុន្មានហើយ រាល់ថ្ងៃ?

នេ: អាហ្នឹងយើងគិតថាយើងជាកំឡា ១៧៤៧ ទៅឃើញ គុណទៅសងទៅណា ។

សុជា: ៤៧ ។

នេ: ១៧៤៧ ឆ្នាំកំណើតអ្នកស្រី ។

សុជា: ៥៦ ឆ្នាំ ។ ហើយម៉ែននៅក្នុងភូមិហ្នឹងរាល់ថ្ងៃឈ្មោះភូមិអីដែរ?

នេ: ភូមិឯកាណាម ឃុំជើងទឹក ។

សុជា: ឯកាណាមណា.....ឃុំជើងទឹកណា.....ស្រុកអីគេដែរហ្នឹង?

នេ: កំពង់លាវ ។

សុជា: កំពង់លាវ ខេត្តព្រៃវែង ហើយម៉ែនស្រុកកំណើតកើតជានៅណាដែរ?

នេ: ស្រុកកំណើតមានពីរដែលខ្ញុំមករស់នៅព្រៃវែងហ្នឹងស្រុកកំណើតឪពុកអ្នកស្រី ហើយស្រុក
កំណើតម្តាយនៅភូមិព្រៃបូសុរិហ្នឹង....

សុជា: ចុះម៉ែនកើតជា?

នេ: កើតជានៅព្រៃវែង ។

សុជា: នៅទីរួមខេត្តហ្នឹង?

នេ: បា!

សុជា: នៅហ្នឹងផ្អែស នៅភូមិ...?

នេ: អត់ទេនៅព្រៃវែង ។

សុជា: នៅភូមិអី ឃុំអីដែរ?

នេ: នៅភូមិវាល ពីដើមគេហៅភូមិវាល តែឥឡូវគេហៅភូមិលេខ៤អ្នកស្រី ។ ភូមិវាល ឃុំកំពង់
លាវ ស្រុកកំពង់លាវ ពីដើមអត់មាន ពីដើមដែរទីពីដើមវាជាស្រុកព្រៃវែងអ្នកស្រី
តែយើងប្រើអញ្ចឹងទៅ ។

សុជា: ឪពុកម៉ែនឈ្មោះអីដែរម៉ែន?

នេ: ឪពុកខ្ញុំឈ្មោះ មាយ ជុំ ។

សុជា: មាយ ជុំ មួយ?

នេ: ឈ្មោះ វ៉ែក សុខ ។

សុជា: កាត់នៅរស់ដែរទេ?

នេ: ស្លាប់ កាត់ចាស់ៗហើយ ស្លាប់យូរហើយ ។

សុជា: មិនមែនស្លាប់ជំនាន់ប៉ុល ពត ទេ?

នេ: តែឪពុកខ្ញុំស្លាប់ដោយជំងឺទេណា នៅស្រែហ្នឹង ខ្ញុំបានទៅកាត់សពកាត់យកមកធ្វើបុណ្យ
ហើយនៅឆ្នាំ៨០ ។ ហើយម្តាយខ្ញុំគេជម្លៀសទៅនៅពោធិ៍សាត់ គេហៅសហករណ៍ព្រះ
មូ ។

សុជា: ហើយស្លាប់នៅហ្នឹងទៅ?

នេ: ប្រហែលជាស្លាប់ហើយតាមខ្ញុំចាំបានម្តាយខ្ញុំហ្នឹងកាត់អាយុកំណាលសម្តេច ។

សុជា: តែពេលដែលបែក ៧៧ អត់ឃើញគ្រឡប់មកដុះវិញទេ ។ ម៉ែនមានបងប្អូនប៉ុន្មានអ្នក
ដែរ?

នេ: បងប្អូនខ្ញុំ៤នាក់ ៤នាក់ទាំងខ្ញុំ ។

សុជា: ហើយនៅរស់ប៉ុន្មានដែរ?

នេ: នៅរស់តែខ្ញុំមួយ ។

សុជា: អ! ចុះ៣នាក់ទៀតកាត់ទៅតាមម្តាយ....?

នេ: បា! កាត់ស្លាប់ ។ ម្នាក់ទៀតយើងដឹងថាស្លាប់នៅជំនាន់ឆ្នាំ ៧៧, ៧៨ហ្នឹងដែលយើងមក
ដល់កូមហ្នឹងយើងសួរទៅថាដឹករទេះសេះទៅបាត់តែម្តងទេណា ។ ហើយពីរនាក់ទៀតទៅ
តាមម៉ែខ្ញុំ ហើយកូនបងខ្ញុំបងទីពីរហ្នឹងទៅតាមម៉ែខ្ញុំទាំងអស់ទាំងបងប្អូនអីហ្នឹង ដល់អញ្ចឹង
ទៅបាត់ទាំងអស់ ។

សុជា: បាត់នៅហ្នឹងទៅ ។

នេ: បាត់ទាំងអស់ ។

សុជា: ដល់ពេលគ្រឡប់មកដុះវិញ ៧៧ហ្នឹង...?

នេ: គ្រឡប់មកដុះនៅសល់តែក្មួយខ្ញុំមួយដែលនៅព្រៃបូស្សីហ្នឹង ...បា... តែខ្ញុំសួរទៅវាថា
ឆ្នាំ៧៧ហ្នឹងបងប្អូនខ្ញុំ និងម៉ែខ្ញុំនៅទាំងអស់ ។

សុជា: បាត់មិនដឹងទៅណា?

នេ: បា! ព្រោះឆ្នាំ ៧៧ ហ្នឹងយើងមិនរៀនណាមួយ ដល់វាវិញ អញ្ជើញទៅវាទៅក្នុង ចល័តវាក៏ប្រាសមកវាមិនបានទៅកន្លែងដើមវិញទេណា តែគ្រាន់តែដឹងដំណឹងថាឆ្នាំ៧៧ គឺគ្រួសារយើងអត់ទាន់ស្លាប់ទេនៅទាំងអស់ តែក្រោយពីហ្នឹងមកបាត់ដំណឹងសូន្យទល់ សព្វថ្ងៃ ។

សុជា: ចុះម៉ឺនមកនៅទីនេះតាំងពីឆ្នាំណាដែរ?

នេ: ម៉ឺនមកនៅទីនេះឆ្នាំ៨៧...៨៨...៨៩ ។

សុជា: ៨៨, ៨៩ យូរដែរ ចុះមុនហ្នឹង?

នេ: មុនហ្នឹងម៉ឺននៅព្រៃវែង ។

សុជា: នៅព្រៃវែងហ្នឹង នៅក្នុងខេត្តហ្នឹង ។

នេ: បា! នៅជាមួយបងដឹងមួយ ដល់យើងមានគ្រួសារមួយទៀតទៅមានកូន ។ ហើយ គ្រួសារយើងមុនដែលឈ្មោះមឿន នេះមានកូនមួយដែរ តែស្លាប់កាលជំនាន់ដែលនៅ ព្រៃស ព្រោះកាលម៉ឺននៅជាប់កុកព្រៃសម៉ឺនទំនង៥ ខែ ហើយពេលម៉ឺនឆ្លងទន្លេក៏ឆ្លង ទន្លេនៅហ្នឹង ហើយដល់កូនម៉ឺនបាន...មិនចាំទេ...កូនម៉ឺនបានប៉ុន្មានខែទេវាកើតកញ្ជីល វាកើតកញ្ជីលហើយគេក៏យកវាទៅដេកពេទ្យនៅភ្នំពេញ កាលហ្នឹងតែដល់ពេលគេលូង មិនស្ងៀមគេក៏យកម៉ឺនទៅ ។ ពេលដែលវាកើតហ្នឹងវាអត់បានប្រដោះយើង ដល់ពេល យើងទៅដល់ទ្វារវាប្រដោះវាលាប ។

សុជា: បាក់ទឹកដោះ?

នេ: គេហៅលាបកញ្ជីល ។

សុជា: កូនស្រី កូនប្រុស?

នេ: ប្រុស ។

សុជា: ប្រុស ចុះប្តីម៉ឺនគាត់ស្លាប់ដោយសារមូលហេតុអី?

នេ: អី! ប្តីម៉ឺនឈ្មោះមឿន ហ្នឹង...យើងមិនដឹងថាគាត់ស្លាប់ទេ ប៉ុន្តែគាត់ទៅមុនយើង ។

សុជា: ទៅណា?

នេ: ទៅព្រៃសដែរ មានឃើញឈ្មោះទេ?

សុជា: អត់ទេ កាត់ស្រុកកំណើតនៅណា?

នេ: នៅស្តីៗ ស្រុកចំការលើ កំពង់ចាម ។

សុជា: ស្តី? ខ្ញុំទៅធ្វើហ្នឹងហើយក្រែងលោជួប... ។

នេ: ក្នុងអាចរកមើលលីស(list) ឈ្មោះនៅហ្នឹង មានទេ?

សុជា: បាទ ចាំកត់ឈ្មោះ...?

នេ: ក្រែងលោនៅរស់ តែខ្ញុំជឿថាមិនរស់ទេ ។

សុជា: ចាំហើយចាំខ្ញុំកត់ឈ្មោះកាត់ទៅតាម... ។

នេ: តាមឯកសារ... ។

សុជា: តាមឯកសារណា ព្រោះស្រួលដែរទេឯកសាររបស់ពួកខ្ញុំនេះមិនចាំបាច់បើកមើលទេមាន
ដាក់នៅក្នុងកុំព្យូទ័រអញ្ចឹង ចុចតែឈ្មោះចឹងទៅ អាចចេញមកឲ្យហើយ ។ អញ្ចឹងមិន
កាលនៅពីតូចម្តងរៀនបានត្រឹមថ្នាក់ណាដែរ?

នេ: មិនរៀនថ្នាក់ទី៧ រៀននៅព្រៃវែងហ្នឹង ។

សុជា: រៀននៅខេត្តតែម្តង?

នេ: បា! នៅខេត្តហ្នឹង នៅសាលាក្រាំងកែវហ្នឹង ។

សុជា: ក្រាំងកែវ?

នេ: ក្រាំងកែវ ។

សុជា: កាឯក?

នេ: ក្រាំងកែវ ។

សុជា: ចុះក្រោយមកឈប់រៀន មិនរៀនបន្តទៀត?

នេ: អី...មិនគ្រួសារមិនពិបាកដែរពីសង្គម ឪពុកមីនជាអ្នករត់រ៉ូម៉ក ពីដើមយើងអត់មាន ស៊ីក្លូ
ទេ មានតែរ៉ូម៉ក ហើយធ្វើប្រាំងដង ធ្វើប្រាំងនៅខាងលិចព្រៃវែង ដល់អញ្ចឹងទៅយើង
ជាកូនដែលធំពេញវ័យហើយត្រូវតែចាប់បង្ខំចិត្តយើងឲ្យឈប់... ។

សុជា: ជួយធ្វើការងារផ្ទះ?

នេ: បា! ជួយធ្វើការងារឪពុកម្តាយហ្នឹងធ្វើស្រែធ្វើអីអញ្ចឹងទៅ ហ្នឹងមិនតាមពិតមីនឈប់ការងារ
ពីឆ្នាំ៦៤ ។

សុជា: ឈប់រៀនហ្នឹង?

នេ: បា! ឈប់រៀននៅឆ្នាំ៦៤ ហើយដល់មកឆ្នាំ៧០ ហ្នឹងទទួលយើងព្រឹត្តិការណ៍ មានខ្មែរក្រហមមានអីវ៉ែត្តាអីអញ្ចឹងយើងក៏ចេញ អញ្ចឹងយើងចេញពីព្រៃវែងហ្នឹងតាំងពីឆ្នាំ៧០ ហើយដល់ពេលទៅហ្នឹង អាហ្នឹងយើងនៅក្នុងសង្គមយើងត្រូវបត់តាមគេ បើយើងមិនបត់តាមគេវាអត់រស់បានទេណា អញ្ចឹងយើងក៏ចូលធ្វើការធ្វើអីធម្មតាដំបូងមីននៅឃុំហ្នឹងអ្នកស្រី ហើយដល់ក្រោយមកមីនក៏ចូលធ្វើការទៅមីនក៏ អាហ្នឹងវាការពិតទៅយើងស្ម័គ្រចិត្តដែរ ទេណា ។

សុជា: មុនដំបូង...ចូលតាំងពីឆ្នាំណាដែរ?

នេ: មីនចូលធ្វើការតាំងពីឆ្នាំ៧០ មកម៉្លេះនៅជាមួយខ្មែរក្រហមហ្នឹង ប៉ុន្តែដំបូងយើងនៅក្នុងភូមិទេវានារីបំរើភូមិ ដូចជាយើងដឹកជញ្ជូនទ្រព្យទ័ពអីអញ្ចឹង ហើយដល់ឆ្នាំ៧៣ក៏មីនឡើងមកឃុំ គេរើសមកនារីឃុំទៀត ដល់ពាក់កណ្តាលឆ្នាំ៧៣ហ្នឹងមីនឡើងទៅកងទ័ពនារីស្រុកព្រៃវែង ។ ដល់មកពាក់កណ្តាល៧៤ បានឡើងទៅកងទ័ពនារីភូមិភាគបូព៌ ដល់បែក៧៥ ៗ គេបញ្ជូនមីនទៅភ្នំពេញ ណឹងយើងនិយាយខ្លីៗ ព្រោះមីនមិនចាំថ្ងៃខែទេ តែមីនអាចចាំបានឆ្នាំ ។

សុជា: អញ្ចឹងខ្ញុំសួរពីកំណត់...?

នេ: បើសួរវិញស្រួលឆ្លើយ ។

សុជា: ត្រឹមឆ្នាំ៧០មកណា អញ្ចឹងពេលដែលរដ្ឋប្រហារហ្នឹង ថ្ងៃ១៨មិថុនាហ្នឹង មីន ត្រូវសារមីនចុះទៅស្រុកកំណើតខាងម្តាយហ្នឹង?

នេ: យើងអត់ទាន់ទៅភ្លាមទេទាល់តែព្រៃវែងហ្នឹងវ៉ែលើកទីមួយ ។

សុជា: វ៉ែឆ្នាំណាលើកទីមួយ?

នេ: ឆ្នាំ៧០ ហ្នឹង ។

សុជា: ៧០ ហ្នឹងថ្ងៃប៉ុន្មាន ខែប៉ុន្មាន?

នេ: មិនចាំទេក្នុងអើយ ក្រោយព្រឹត្តិការណ៍១៨មិថុនា យូរដែរណា ប្រហែលជាចុងឆ្នាំ ។

សុជា: ចុងឆ្នាំ៧១...៧០?

នៅ: ៧០ មិនចូលដល់៧១ទេ នៅឆ្នាំ៧០ ហ្នឹងតែម៉ឺនមិនចាំខ្មែរ គ្រាន់តែចាំថាពេលដែលម៉ឺន ចេញពីព្រៃវែងទៅទីនោះ នៅពេលដែលយើង គេវែលើកទីមួយ ព្រោះព្រៃវែងវែលើក ទីមួយទីពីរ វែច្រើនណាស់កាល ។

សុជា: ចុះពេលដែលរដ្ឋប្រហារហ្នឹងហើយនៅក្នុងទីរួមខេត្តព្រៃវែងហ្នឹង?

នៅ: បា! ម៉ឺននៅព្រោះម៉ឺនមានប្អូនប្រុសមួយឈ្មោះជុំ មក ។ ប្អូនប្រុសហ្នឹងវាទៅធ្វើបាតុកម្ម ជាមួយគេជាមួយឯងព្រោះកាលហ្នឹង យើងមិនដុះបាតុកម្មទូទាំងប្រទេសមួយណាវាទៅ ។

សុជា: ទៅដល់ណា?

នៅ: ទៅដល់វាលស្បូវ គេក៏បាញ់ហើយវាក៏ប្រាស់មកវិញ ហើយដល់ហើយទៅវាដូចជាបាក់ ស្បាតៗ វាមិនចង់នៅវាក៏អន្តរាគមន៍ព្រះសាសនាបងប្អូនខ្ញុំហ្នឹង ទទួលគេវែលើកទីមួយក៏ចេញ ទៅនៅអីស្រុកកំណើតខាងម៉ែខ្ញុំនៅព្រៃវែងហ្នឹងទៅ ។

សុជា: អាហ្នឹងជាមូលហេតុដែលគ្រួសារម៉ឺនចេញទៅនៅភូមិកំណើតវិញ? ពេលហ្នឹងគ្រាន់តែ បែកឆ្នាំ៧០ ហ្នឹងរដ្ឋប្រហារហ្នឹងហើយ នៅទីនេះលន់ នល់ គ្រប់គ្រង ឬក៏សីហនុ គ្រប់គ្រង ខ្មែរក្រហមនៅគ្រប់គ្រង?

នៅ: លន់ នល់ ។

សុជា: លន់ នល់?

នៅ: បា!

សុជា: អញ្ចឹងចៅហ្វាយខេត្តកាលជំនាន់ សីហនុ ចាស់ហ្នឹងដូរហើយអញ្ចឹង?

នៅ: អី! ម៉ឺនមិនដឹងទេព្រោះកាលហ្នឹង យើងនិយាយថាភារកិច្ចការរាជការយើងអត់ស្ងួរដឹង អត់ដឹងថាអ្នកណាឈ្មោះអីៗ ទេយើងអត់ស្ងួរចាប់អារម្មណ៍ស្ងួរនាំព្រោះយើងអត់ស្ងួរមាន ទំនាក់ទំនងជាមួយរាជការ ។

សុជា: បាទ! បាទ! អញ្ចឹងដល់ពេលទៅនៅហ្នឹងទៅនៅទាំងអស់គ្នាតែម្តង?

នៅ: ទៅទាំងអស់គ្រួសារខ្ញុំ តែបងខ្ញុំទីពីរគាត់មានប្រពន្ធនៅស្រុកហ្នឹង ។

សុជា: ហ្នឹងគេហៅឃុំអីដែរនៅព្រៃកបូស្សីហ្នឹង?

នៅ: ឃុំជីក្លាង ស្រុកព្រៃវែង ។

សុជា: ទៅដល់ហ្នឹងដំបូងម៉ឺនធ្វើអីដែរ?

នោះ ទៅដល់ហ្នឹងដំបូងគេបោះឆ្នោតឲ្យធ្វើប្រធាននារីភូមិ ។

សុជាតា: នៅឆ្នាំណា?

នោះ ឆ្នាំ៧០ ហ្នឹង ដឹកនាំកំលាំងដឹកជញ្ជូនអីអញ្ចឹង ។

សុជាតា: ពីណាគេបោះឆ្នោតឲ្យ?

នោះ កាលហ្នឹងពួកខ្មែរក្រហមចូលមករៀបចំក្នុងយ ។

សុជាតា: កាលគេបោះឆ្នោតឲ្យហ្នឹងគេបោះពីប្រជាជនដែររឺក៏?

នោះ បោះពីប្រជាជន ដូចថាគេប្រជុំប្រជាជនអញ្ចឹងគេរើសសមត្ថភាពអញ្ចឹងទៅ ហើយណាមួយយើងមិន គេមិនចាត់ទុកថាយើងជាប្រជាជនថ្មីទេកាលហ្នឹង ព្រោះស្រុកកំណើតយើង គេស្គាល់យើងគ្រប់គ្នាទាំងពីរដើមមក ។ តាមពិតមិនមែនចង់និយាយពីប្រវត្តិទេ ព្រោះមិនមែនមែនភ្លេចទេ តែមិនមែនចង់រំលឹក វាដូចថាវា យើងគិតច្រើនទៅវាលំបាកទើបតែឥឡូវទើបមើលកាត់ចិត្តដូចថាបាន មិននិយាយទៅចង់តែទឹកភ្នែកទេ ។

សុជាតា: ចុះដល់ពេលធ្វើកិច្ចការនារីភូមិហ្នឹងគេឲ្យធ្វើអីដែរទៅ?

នោះ កាលហ្នឹងយើងដឹកជញ្ជូន យើងនាំកំលាំងខ្មោចហរណ៍ថាគេត្រៀម ដូចថាវើសមរម្យភូមិអញ្ចឹង គេឲ្យយើងដឹកជញ្ជូនយុទ្ធជន កង់ យើងខុបកង់ តែយើងស្រីអញ្ចឹងយើងមិនខុបគេទេ គេខុបយើងដល់ពេលទៅដល់កន្លែងហ្នឹងយើងជិះកង់មកវិញមក អញ្ចឹងយើងគ្រាន់តែយកកង់ទៅវិញទៅមកទេ យើងដឹកពីព្រៃឬស្រូវមកដល់ស្វាយអន្ទរ វាមានដំណាក់ៗ វា ខ្មោចហរណ៍ថាយុទ្ធជនណាដែលត្រូវទៅបំពេញការងារនៅកន្លែងណា គេមានកង់ត្រៀមសំរាប់ ជួយកង់ ។

សុជាតា: អាណិតដូចទាំងយុទ្ធជនទាំងស្បៀងទាំងអីទៅទាំងអស់?

នោះ ចា! គេមានដំណាក់ៗ វា តែគេមិនប្រើយើងរាល់ថ្ងៃទេ ខ្មោចហរណ៍ថាមាអាទិត្យដល់វេនយើងម្តងអីចឹងអ្នកស្រី ភូមិនេះ៥ នាក់ ភូមិនោះ៥ នាក់អីអញ្ចឹងទៅ សំរាប់ថាដឹកជញ្ជូនកាលនោះគ្មានឡានគ្មានម៉ូតូទេមានតែកង់អ្នកស្រី ។

សុជាតា: មិនធ្វើការជាប្រធានសំរាប់នារីភូមិហ្នឹងដល់ឆ្នាំណាដែរ?

នោះ ៧២ ។ ៧២ មិនឡើងមកឃុំ ។

សុជាតា: មកធ្វើអីដែរ?

នៅ: មកឃុំហ្នឹងយើងជាប្រធាននារីឃុំ ប្រធានយុវជនឃុំដឹកនាំកំលាំងដឹកជញ្ជូនដែរ ប៉ុន្តែយើង ក្តាប់ឃុំ ។ ហ្នឹងចង់ថតម៉ឺនស្បែកខោអាវហ្នឹង វាអត់សមទេ ។

សុជា: មានអីម៉ឺន ។

នៅ: អត់ទេខ្ញុំមិនចង់ឲ្យថតស្បែកពាក់ខោអាវហ្នឹងវាអត់សម ។

សុជា: អញ្ចឹង ។

នៅ: កុំអាលថត ។

សុជា: បាទ...បាទ...អញ្ចឹងមិនដល់ពេលយើងឡើងទៅដល់ឃុំអញ្ចឹងការងាររដ្ឋបាលតែភូមិអញ្ចឹងដែរ?

នៅ: ការងារធ្ងន់ជាងភូមិ ។

សុជា: ធ្ងន់យ៉ាងម៉េចទៅ?

នៅ: ឃុំកាលហ្នឹងយើងគ្រប់គ្រងយុវជននារីនៅក្នុងឃុំទាំងមូល កាលយើងនៅភូមិយើងគ្រប់គ្រង តែមាំភូមិយើងទេ ដល់ពេលឡើងដល់ឃុំយើងគ្រប់គ្រងកំលាំងយុវជននារីពេញមាំឃុំ ដីក្បាលតែម្តង ។

សុជា: អ្វី គេឲ្យដឹកស្បែកដឹកអីអញ្ចឹងដដែលក៏ មានការងារអីផ្សេងទៀត?

នៅ: មានច្រើនការងារពិសេសការងារអប់រំ សីលធម៌ ។

សុជា: សីលធម៌ ចុះដូចការងារដើរប្រជាជនអីចលនាអី អាហ្នឹងយើងធ្វើដែរទេ?

នៅ: បា! យើងធ្វើ ។

សុជា: យើងធ្វើដែរ?

នៅ: បា!

សុជា: អាហ្នឹងគេអប់រំដូចជាទទួលការបំផុសហ្នឹងពីណាមក? ដូចជាពីថ្នាក់លើគេឲ្យយើងដើរ ។

នៅ: ពីថ្នាក់លើគេឲ្យយើងសិក្សា អញ្ចឹងយើងឆ្លងកាត់រៀនសិក្សាហ្នឹងជាទ្រឹស្តីដែលយើងទទួល បានពីគេយើងពាំនាំពាក្យហ្នឹងមកផ្សព្វផ្សាយបន្តនៅក្រោមអញ្ចឹងកាលហ្នឹង អ្វីដែលគេ និយាយហ្នឹងគេមិនដែលនិយាយឲ្យយើង យើងចង់និយាយថាគេយកអាពាក្យជិះជាន់មក ប្រើ ដើម្បីឲ្យយើងប្រៀបធៀបពីសន្តិមមួយទៅសន្តិមមួយអីអញ្ចឹងទៅណា ដល់យើងផ្សព្វ ផ្សាយតត្តាកាលហ្នឹងសំខាន់យើងមាន គេហៅសីលធម៌ ១២យ៉ាង ។

សុជា: ម៉ឺនចាំខ្លះទេ?

នោះ មិនចាំទ្រក្នុងអើយ គ្រាន់តែថាចាំបានសីលធម៌ទ្វេប្តី យុវជននារីទាក់ទងគ្នាចាំបាន តែអាហ្នឹងមួយទេ គេមិនឲ្យយើងទាក់ទងគ្នាអាសីលធម៌ទ្វេប្តី ចាំបានអាហ្នឹងមួយច្រើន ជាងគេ ក្រៅពីហ្នឹងមិនដឹង ។ សីលធម៌ដែលគេនិយាយមកក៏សុទ្ធតែល្អហើយណា... ។

សុជាតា: អញ្ជើញយើងដើរដុះស្រែអញ្ជើញគេមានគោលការណ៍លើមកបង្រៀនយើងដែរណា ។

នោះ: បា!

សុជាតា: ហើយអ្នកបង្រៀនហ្នឹងគេថ្នាក់ណាដែរ?

នោះ: វាមានខ្សែចាត់តាំងគេ វាមានថ្នាក់ស្រុក ថ្នាក់តំបន់ថ្នាក់ភូមិភាគអីអញ្ជើញ ហើយយើងឆ្លង កាត់ក្នុងវត្តហ្នឹងបានយើងយកមកជូនពង្សវាយតាមមូលដ្ឋាន ។

សុជាតា: ថ្នាក់ស្រុកគេមកបង្រៀនយើង?

នោះ: គេហៅយើងទៅជាវត្ត ។

សុជាតា: កាលហ្នឹងគណៈយុវជនឈ្មោះអីដែរ?

នោះ: ស្ទាបអស់ហើយ ។

សុជាតា: ចាំឈ្មោះគេទេ?

នោះ: មិនចាំ នៅចុងៗមាត់ព្រោះយើងបែកពីគេទៅយុវជន ព្រោះដល់មេរ័យ៧៧ មិនឡើង ដុតពីយុវហ្នឹងទៅស្រុកទៀត ។

សុជាតា: ចុះគណៈស្រុកគេឈ្មោះអី?

នោះ: គណៈស្រុកកាលដែលមិននៅធ្វើការជាមួយហ្នឹងឈ្មោះ តាសុខ ហើយមួយទៀតឈ្មោះ គេហៅតាចង្កូមៗហ្នឹង ហ្នឹងឈ្មោះឈរដែលគេហៅកាត់ទេណា មិនមិនដឹងថាកាត់ឈ្មោះ ពិត ដុះកាត់ឈ្មោះអីទេ ។

សុជាតា: ចុះកាត់មក អ្នកមកនៅហ្នឹងកាត់មកពីខាងស្រុក ខេត្តណាដែរ?

នោះ: មិនអត់សូរ្យដឹងដែរ ។

សុជាតា: អត់ដឹងថាកាត់មកពីខាងណាដែរ? មិនមែនអ្នកស្រុកជីក្វានយើងទេ?

នោះ: មិនមែនទេ ។

សុជាតា: ហើយដល់ពេលឆ្នាំ៧៧មិនឡើងទៅជាប្រធាននារីស្រុកទៀតអត់ទេ?

នោះ: អត់ទេ មិនឡើងទៅកងទ័ពនារីស្រុក ។

សុជា: ឋានៈអីដែរ?

នេ: ប្រធានក្រុម ជាអញ្ជើងចុះ ។

សុជា: ចុះដល់ពេលឡើងទៅអញ្ជើងកាលនៅជាធានីយុវអីចឹងយើងអត់មានឡើងកាន់កាំភ្លើងទៅទេ?

នេ: អត់ទេ ។

សុជា: ចុះឡើងធានីយុវ អ្វីឡើងយុទ្ធនារីស្រុក?

នេ: យើងក៏មិនមានឡើងទៅវ៉ែដែរព្រោះគួរតែទីកាលហ្នឹង យើងដឹកស្បៀងចូលសមរក្សាមិជ្ជាល ។
កាលដែលយើងនៅត្រឹមភូមិ ត្រឹមយុវយើងដឹកជញ្ជូនតែយុទ្ធជនយុទ្ធនារីត្រូវទៅទៅ តែដល់
ពេលយើងឡើងទៅដល់ស្រុកហ្នឹងគឺយើងដឹកស្បៀងផ្ទាល់ទៅ ដូចថាស្បៀងនាំគ្រាប់ហ្នឹង
ដល់យុទ្ធជនសមរក្សាមិជ្ជាលតែម្តង ។

សុជា: ហើយកាលហ្នឹងបងប្អូនម៉ឺងផ្សេងៗទៀតគេចូលទេ មានគេឲ្យចូលទេ?

នេ: បងប្អូនម៉ឺងដែលនៅផ្ទះហ្នឹងគេនៅក្នុងសហករធម្មតា ។

សុជា: នៅតែម៉ឺងមួយទៅ?

នេ: មានតែម៉ឺង ។

សុជា: ម៉ឺងកូនបងគេ?

នេ: ទី៣ ។

សុជា: ទី៣ អ! អញ្ជើងបងៗទៀតកាត់មានក្រុសារហើយ?

នេ: បងស្រីខ្ញុំកាត់ៗចូលធ្វើការដែរតែកាត់នៅខាងកាត់ដេរ ។ ហើយបងប្រុសខ្ញុំមានប្រពន្ធ
ហើយនៅសហករណ៍ ហើយបងប្អូនខ្ញុំប្អូនពៅ នៅជាមួយម៉ែខ្ញុំនៅក្នុងសហករណ៍ ។

សុជា: កាលម៉ឺងចូលដំបូងម៉ឺងអាយុប៉ុន្មានហើយម៉ឺង?

នេ: គិតទៅប្រហែលជា២២ សង់មើលត្រូវពី... ។

សុជា: ឆ្នាំ៧០ ហ្នឹង?

នេ: ៧០ ហ្នឹងតែម្តងទៅ ប្រហែលជា២២ សង់ទៅត្រូវទេម៉ែ ។

សុជា: ប្រហែលជាត្រូវហើយមើលទៅ ។

នេ: កំពុងតែពេញអ្នកស៊ី ពេញកំលាំងអ្នកស៊ី ។

សុជា: បាទ...ហើយគេមកហោសនាថាម៉ែចបានយើងស្ម័គ្រចិត្តចូលទៅ មុនដំបូង?

នៅ: អាហ្នឹងដូចជាវាតាមៗគ្នា ព្រោះកាលហ្នឹងនៅឯស្រែហ្នឹងវាគ្មានវ៉ែគ្មានសង្រួមអីទេ ដូចជា ខ្មែរក្រហមមករុញៗចូលមកព្រៃវែងអីអញ្ចឹង ។ ហើយអញ្ចឹងអ្វីដែលយើងរស់ នៅក្នុង សង្គមគេយើងត្រូវតែតាមគេយើងមិនអាចប្រឆាំងបានទេ ។

សុជា: តែពេលហ្នឹងគេឃោសនាដែរ?

នៅ: គេឃោសនាដែរ គេថាគេនឹងរំដោះឲ្យរួចផុតពីការជិះជាន់ គេច្រើនប្រើពាក្យសក្តិភូមិ ប្រើពាក្យអភិជន រឺគេបែងបែកវណ្ណៈឲ្យយើងស្អប់ៗ ការជិះជាន់ និយាយអញ្ចឹងចុះ ។

សុជា: ហើយកាលហ្នឹងមិនមានពួងដូចជាការអំពាវនាវរឺ?

នៅ: មាន ចា! យើងស្តាប់យើងមានវិទ្យុមួយស្តាប់ការអំពាវនាវរបស់សម្តេចពីចិនមក ពីព្រៃ ម៉ាកឹមកអីចឹង ។ ហើយយើងក៏នឹកឃើញថាយើងមានជំហរ មានបង្គោលរឹងមាំដែរ អញ្ចឹងយើងមិនខ្លាចអីនឹងចូលទេណា ។

សុជា: បាទ! បាទ! អ្វីដូចជាសម្តេចសីហនុ បើនិយាយទៅកាត់ជាស្តេចណា ហើយកាត់បើ និយាយពីវណ្ណៈកាត់ វណ្ណៈសក្តិភូមិហើយ ព្រោះយើងប្រើពាក្យនេះណា តែដល់ពេល យើងគេ ឃោសនាយើងឲ្យប្រឆាំងនឹងរបបជិះជាន់សក្តិភូមិមូលធនអីអញ្ចឹង វាមិនប៉ះពាល់ ដល់កាត់មិនដូចជា?

នៅ: យើងៗចង់និយាយថាកាលហ្នឹងសម្តេចក៏កាត់ដាក់ខ្លួនជាមួយខ្មែរក្រហមដែរ អញ្ចឹងយើង គិតថាមិនដឹងគិតថាម៉េចទេ នឹកឃើញថាការកាត់ដើម្បីឲ្យកាត់មកគ្រប់គ្រងប្រទេសវិញ យើងៗមិនគិតថា តែតាមពិតទៅយើងតែតាមគេមិនទាន់ទេ គេជ្រាបណាស់ហើយទូកគេខ្លី ហើយយើងវែងអញ្ចឹងយើងមិនអាចប្រឆាំងគេបានទេ ។ កាលហ្នឹងបើយើងនិយាយទៅក៏ ថាយើងនៅក្នុងការប្រមូលកំលាំងជាប្រជាជាតិអីអញ្ចឹង ប្រមូលកំលាំងដើម្បីរំដោះទឹកដី ។

សុជា: ហើយមិន អ្នកភូមិចូលជំនាន់មីហ្នឹងច្រើនក្លាដែរទេ?

នៅ: ក៏ទាំងអស់ហ្នឹងណា ។

សុជា: នៅទាំងអស់ម៉េច ។

នៅ: នៅទាំងអស់មួយភូមិៗ អញ្ចឹង ប៉ុន្តែគ្រាន់ថាមួយទៅដាច់ទៅធ្វើនៅជាមួយអង្គភាពវាដាច់ ហើយមួយទៀតនៅក្នុងភូមិ ។ ជាទូទៅមិនអាចមានពីណាមិនចូលមិន ទោះបីថាមិន ពេញ ចិត្តក៏ត្រូវតែសម្ងំសិនដែរ យើងនិយាយអញ្ចឹងចុះ ។ មិនអញ្ចឹង?

សុជា: បាទ! បាទ ។

នេ: តែក្នុងយង់សង្ស័យកើតមិនទាន់ទេ ។

សុជា: ខ្ញុំកើតអត់ទាន់ កើត៧៧កើតនៅនេះកើតនៅក្រោយ...បើចេញតាមនេះទៅជិតដែរទេនៅ
ព្រែកតាសនេះ នៅពារាំងយើង ។ ហើយម៉ែងដល់ពេលម៉ែងឡើងទៅនារីស្រុកធ្វើការបាន
យូរទេ?

នេ: ៧៣, ៧៤ម៉ែងឡើងទៅទ័ពនារីភូមិភាគ ។

សុជា: ឡើងតទៅទៀត ។

នេ: ឡើងតរហូតគិតទៅសកម្មណាស់ ។ យើងដល់ពេលយើងឡើងទៅទ័ពនារីភូមិភាគហ្នឹងវាមាន
បីវរសេនាតូច អញ្ជឹងម៉ែងនៅក្នុងអនុសេនាតូចលេខ២, មាន៣អនុសេនា, ៤អនុសេនាធំ ។

សុជា: អញ្ជឹងបើនិយាយទៅដោះៗ តំបន់?

នេ: បា! ដោះតំបន់ឡើងទៅភូមិភាគតែម្តង កាលហ្នឹងវាអត់ទាន់មានទ័ពតំបន់ទេគេបង្កើតទ័ព
នារីនៅភូមិភាគតែម្តង ភូមិភាគបូព៌ា ។

សុជា: បាទ! ដូចម៉ែងនៅទ័ពស្រុកអញ្ជឹងយើងអត់បានកាន់កាំភ្លើងទេ គ្រាន់តែដឹកជញ្ជូនស្បៀង
រំសេវអីចូលទេណា ។

នេ: អាចមានដែរកាំភ្លើងសំរាប់ការពារខ្លួន ។

សុជា: ចុះគេមានបង្កាតំបន់ស្រៀនឲ្យចេះក្បួនទេ?

នេ: បស្រៀន ។

សុជា: បស្រៀនដែរ?

នេ: បស្រៀនដែរប៉ុន្តែយើងអត់មានបានទៅប្រយុទ្ធនឹងគេទេគ្រាន់តែការពារខ្លួនទេ ប៉ុន្តែសំខាន់
គេឲ្យយើងដឹកជញ្ជូនដល់សមរម្យទាំងយប់ ពិសេសយើងប្រើពេលវេលាយប់ ថ្ងៃយើងសំ
រាក ។

សុជា: ថ្ងៃសំរាក ពីណាគេបង្កាត់អ្នកដូចជាមើលការខុសត្រូវអីដឹកនាំ?

នេ: នារីមួយជាប្រធានហ្នឹងសព្វថ្ងៃនៅរស់ដែរតើ ។

សុជា: ឈ្មោះអីគេដែរ?

នោះ ឈ្មោះ កុយ សៀ សព្វថ្ងៃនៅភូមិត្រពាំងព្រីង ឃុំដំរីពួន សព្វថ្ងៃគាត់នៅរស់ដែរតើ ប៉ុន្តែការដែលគេបង្ហាត់ហ្នឹងមិនមែនជាក្បួនយុទ្ធសាស្ត្រអីទេ គ្រាន់តែកាលដែលយើងនៅទីពេញ ស្រុកហ្នឹងគ្រាន់តែឲ្យយើងចេះបាញ់ ហើយចេះកាន់តែប៉ុណ្ណឹងទេណា ។

សុជា: កុយ គាត់ឈ្មោះកុយ សុខ?

នោះ: កុយ សៀ ។

សុជា: កុយ សៀ ។

នោះ: ស្រី ។

សុជា: នៅភូមិអីដែរ?

នោះ: ភូមិត្រពាំងព្រីង ។

សុជា: ស្រុកព្រៃវែងហ្នឹង?

នោះ: ស្រុកព្រៃវែង ។

សុជា: ចុះកាលហ្នឹងគណៈស្រុកហ្នឹងនៅឈ្មោះហ្នឹងដដែល? ឈ្មោះអីគេដែលមិនប្រាប់មិញ?

នោះ: ឈ្មោះ អី កាលដែលជំនាន់មីននៅហ្នឹងឈ្មោះ តាដីកូម និងតាសុកហ្នឹងតែដល់ក្រោយ មកពួកគេផ្លាស់ប្តូរច្រើនអ្នកគេទៅទៀតណា តែមីនមិនចាំទេ ។ មីនចាំតែជំនាន់មីននៅ ព្រោះមីនវាទៅតិចដែរអ្នកស្រី ខ្លាហរណ៍ដូចយើងទៅមួយកន្លែងៗ ។

សុជា: ចុះដល់ពេលគេមករើសមីនឲ្យទៅអញ្ជឹង ដល់យើងចូលទៅសមរម្យមានដឹងថាទៅសមរម្យ ណាខ្លះអីខ្លះទេ?

នោះ: យើងនៅសមរម្យបារាយណ៍មួយ ហើយនឹងសមរម្យខាងស្វាយសុខា ។

សុជា: កាលហ្នឹងវ៉ៃៗ ចូលព្រៃវែងហ្នឹង?

នោះ: បា! ចូលព្រៃវែងហ្នឹងតែយើងមិនមែនអ្នកវ៉ៃទេយើងជាអ្នកដឹកជញ្ជូន យើងនាំកំលាំង ស្បៀងទៅទ្រទ្រង់គ្រឿងនៅខ្សែគ្រឿងមុខ ហ្នឹងយើងយើងផុតពីការយោសនាតាមភូមិ-ឃុំ ហើយ ពេលដែលយើងចូលទ្រទ្រង់ស្រុកហើយយើងអត់ ។

សុជា: ដល់ពេលមីនទៅអញ្ជឹង អី យើងទៅឡើងពីស្រុកមិញដោះដប់ប៉ុន្តែ នៅឆ្នាំណាដែរមីន ថាចិត្ត ប៉ុន្មាន៧៤?

នោះ: ៧៤...ពាក់កណ្តាលឆ្នាំ៧៤ មីនភ្លេចខែហើយចាំតែឆ្នាំ ។

សុជា: ភូមិភាគៗ អីគេដែរមិញ?

នេ: បូព៌ ។

សុជា: ហើយតំបន់អីនៅម្ដុំភូមិមីននៅហ្នឹង?

នេ: វាដល់ពេលយើងឡើងទៅហ្នឹងវាចលក៏ វានៅច្រើនកន្លែង ប៉ុន្តែកាលដែលយើង ទៅនៅ ទីតាំងភូមិភាគហ្នឹង យើងមិនទាន់បានចុះបំរើការងារទេគឺយើងនៅសិក្សាក្បួនយុទ្ធសាស្ត្រ ដល់៦ ខែក៏បែកភ្នំពេញតែម្ដង ។

សុជា: អត់បានរ៉ៃអីដែរ?

នេ: អត់ទេយើងសាលារហូតនៅសាលា ស២០០ ។

សុជា: ស២០០ នៅម្ដុំណា ស២០០?

នេ: នៅស្រែស្តាយយើងពាមជាំនីហ្នឹង

សុជា: ពាមជាំនី ។

នេ: ប៉ុន្តែយើង ។

សុជា: ពាមជាំនី?

នេ: វានៅស្រុកអូរជាំនី ។

សុជា: នៅម្ដុំពាមជាំនីហ្នឹង?

នេ: អត់ទេ ទៅដល់ដប់ពាមជាំនីនោះ ស្គាល់ទេ?

សុជា: អាណីនគេហៅសាលា ស២០០?

នេ: បា! ប៉ុន្តែមិនទៅនៅអីយុំប្រាសាទ ហ្នឹងភ្លេចអស់ហើយត្រាន់តែដឹងថាសាលាស២០០ ហ្នឹង បើយើងនិយាយតាមប្រវត្តិវាៗ ជាសាលាស្នូលណា ។

សុជា: ស្នូលម៉េចមីន?

នេ: អាហ្នឹងយើងទាំងនារីទាំងយុទ្ធជនអីវាឆ្លងកាត់សាលាហ្នឹងអ្នាស ។

សុជា: បាទ!បាទ! អញ្ជឹងគេហៅស្នូល?

នេ: ពេលណាខ្លះទីតាំងអីគេដកចេញពីហ្នឹងទៅ ។

សុជា: ស្នូ បានន័យថាធ្វើទីតាំងសុំចេះអាក្បួនយុទ្ធសាស្ត្រហ្នឹងទៅ បានឡើងបញ្ជូនទៅមុខ ។

នេ: បា!

សុជា: អាហ្នឹងគេហៅស្នាលហ្នឹង?

នេ: យើងហៅសាមញ្ញទៅវាស្រួលស្តាប់ ។

សុជា: ហើយម៉ឺននៅហ្នឹងគេហៅតំបន់ប៉ុន្មាន ខាងព្រៃវែងស្រុកព្រៃវែង អូរវាំងឌីអ៊ីហ្នឹង?

នេ: ម៉ឺនបើកាលហ្នឹងគេហៅតំបន់២៤ ប៉ុន្តែម៉ឺនអត់បានឆ្លងកាត់នៅក្នុងតំបន់យើងឡើយទៅ ភូមិភាគតៃម្កងអញ្ចឹង ។

សុជា: តំបន់២៤ដូចហៅខាងនោះ ។

នេ: ២៤, ២០ គត់អីហ្នឹងវានៅក្នុងតំបន់ភូមិភាគហ្នឹង ។

សុជា: ភូមិភាគបូព៌ាហ្នឹង?

នេ: បា! ភូមិភាគបូព៌ា ។

សុជា: អញ្ចឹងអាហ្នឹង២០ ឬក៏២០?

នេ: ២២, ២៤ អីហ្នឹងវានៅក្នុងភូមិភាគបូព៌ា ។

សុជា: បើខ្ញុំទៅសួរគេខាងណោះ ខាងព្រះស្តេច, ខាងពាមជរខាងអីនោះវា២៤ ។ ប្រហែលជា តំបន់២០ ឬក៏២០ ។

នេ: ២០ ។

សុជា: បាទ! ២០ ។

នេ: ២២ វានៅខាងតំបន់ ស្រុកកោះស្នួនអីណោះ ។

សុជា: អញ្ចឹង ២២ នៅកោះស្នួនវិញ?

នេ: បា!

សុជា: គណៈតំបន់ម៉ឺនស្គាល់ឈ្មោះគេទេ?

នេ: ភ្លេចហើយ ។

សុជា: ភ្លេចហើយ?

នេ: បា!

សុជា: ចុះគណៈភូមិភាគ?

នេ: កាលហ្នឹងនៅ សោ ភីម ។ តែម៉ឺនមិនស្គាល់ទេគ្រាន់តែដឹងតែឈ្មោះ ។

សុជា: ចុះអ្នកគ្រប់គ្រងទ័ពម៉ឺនស្រីហ្នឹងឈ្មោះអីដែរនៅភូមិភាគហ្នឹង?

នៅ: នៅសាលាស្គាល់នៅសាលាទេ? ឈ្មោះ អី ឈ្មោះ សុំន តែមិនដឹងស្តីសុំនទេ ។

សុំន: ឈ្មោះសុំន ។

នៅ: យើងហៅបងសុំនៗ អញ្ជឹងអ្នកស្រី ។

សុំន: នារីដែរ?

នៅ: ប្រុស ។

សុំន: អីដែរសុំនហ្នឹង?

នៅ: គ្រប់គ្រងនារីទ័ពនារីហ្នឹងតែម្តងដូចជាផ្នែកនយោបាយ ផ្នែកគ្រប់គ្រងផ្នែកនយោបាយ ។

សុំន: នៅណា?

នៅ: អត់ស្គាល់ អត់ដឹងទីលំនៅទេ ។

សុំន: អត់ទេ តែគ្រប់គ្រងហ្នឹងនៅ?

នៅ: នៅសាលា ។

សុំន: នៅសាលា ស២០០ ហ្នឹង?

នៅ: សាលា ស២០០ ។

សុំន: ចុះដល់ពេលម៉ឺននៅហ្នឹងហាត់រៀនហ្នឹងមានតែសុំនមួយឬក៏មានអ្នកផ្សេងៗ ទៀត?

នៅ: មានច្រើន ។

សុំន: គេមកបង្ហាត់ ។

នៅ: ក្នុងៗ ទ័ពនារីហ្នឹងវាមានដូចជាម៉ាអុនសេនាធំវាមានជំនួយការពីអ្នកប្រុសៗ អ្នកស្រី សំរាប់ ផ្ទាល់ពិភាក្សាផ្ទាល់ នៅជាមួយយើងផ្ទាល់តែម្តងមានប្រុសៗ ពីរនាក់ជួយ ។

សុំន: អ្នកហាត់រៀនហ្នឹងហាត់តែយុទ្ធសាស្ត្រទេ រឺក៏មានបង្រៀនពីរនយោបាយអីខ្លះដែរ?

នៅ: មានដែរ ។

សុំន: មានដែរ?

នៅ: ប៉ា! ប៉ុន្តែភាគច្រើនគេច្រើនតែនិយាយពីទ្រឹស្តីប្រយុទ្ធ ។

សុំន: ទ្រឹស្តីប្រយុទ្ធ?

នៅ: ប៉ា!

សុំន: ហើយត្រូវ គេហ្នឹងត្រូវមកពីណារឺញា?

នោះ គ្រូមិនដឹងជាមកពីណាៗ ទេព្រោះយើងមិនបានស្គាល់ប្រវត្តិគេ ដូចជាគេមកបង្រៀនយើង

សុជា: ស២០០ ហ្នឹងបើតាមមិនដឹងកើតយូរហើយឬនៅ?

នោះ កើតយូរហើយ ។

សុជា: តាំពីឆ្នាំណា?

នោះ ទេមិនដឹងទេ គ្រាន់តែដឹងថាទ័ពចេញពីសាលាស២០០ ទៅទ័ពដែលគេដូចថាហ្នឹកហ្នឹន ។

សុជា: មិនមានដឹងមូលហេតុអីបានជាគេដាក់ ស២០០ ?

នោះ មិនដឹង ។

សុជា: អត់ដឹងដែរ?

នោះ បា! តែយើងហៅធម្មតាថាសាលា ស២០០ សំរាប់កន្លែងស្នាលយើងប្រើពាក្យសាមញ្ញ អញ្ចឹង ។ ហើយយើងក៏ធ្លាប់ឆ្លងកាត់នៅកន្លែងហ្នឹងអស់រយៈពេល៦ខែ ។ ៦ខែហើយ ចប់បែកភ្នំពេញតែម្តង ។

សុជា: អ្នកគ្រប់គ្រងធំនៅហ្នឹងឈ្មោះអីដែរមានដឹងទេ?

នោះ ភ្លេចហើយមិនដឹង មិនចាំទេ ។

សុជា: សាលាហ្នឹងនៅក្នុងចំការកៅស៊ូហ្នឹងតែម្តង?

នោះ មិនទេ មិននៅចំការកៅស៊ូទេវានៅម្តុំ សាលាគេមិនមែនមានតែមួយកន្លែងទេវាមានច្រើន កន្លែង អញ្ចឹងគ្រាន់តែយើងដឹងថាទីតាំងធំគេនៅស្រែស្តុហ្នឹង ។

សុជា: ស្រែស្តុហ្នឹង?

នោះ បា! ម្តុំភូមិគោកកង់ ភ្លេចអស់ហើយ ម្តុំភូមិភ្នំភូមិអីហ្នឹងតែម្តងភ្លេច..

សុជា: បាទ! បាទ! គោកកង់ គោកអីហ្នឹងណា? ចុះសាលាហ្នឹងលីគេថាមានដូច នៅពាននេះក៏ មានដែរ ឬក៏មានសាលាស២០០ ឈ្មោះ ស២០០ ដែរ?

នោះ បា! គេបំបែកកន្លែងរៀន វាមិនមែននៅម្តុំទេ ។

សុជា: អញ្ចឹងរាប់ពាន់នាក់ រាប់ម៉ឺននាក់ដែរសាលាហ្នឹង?

នោះ មាំជំនាន់ម្តងរៀនហ្នឹងយើងគិតថានារីម៉ាៗ វាសេនាតូចវាមាន ៥០០ ជាង អញ្ចឹងវាមាន បីវាវា៖ វា៥០០ ជាង សុទ្ធតែនារី ។

សុជា: សុទ្ធតែកាន់កាំភ្លើង?

នេ: អត់មានទេយើងទៅរៀនអញ្ជឹងគេមិនឲ្យយើងកាន់ទេ យើងទៅរៀន ។

សុជា: ចុះដល់ពេលរៀនបាញ់រៀនអីម៉ែចៅ?

នេ: កាន់តែដល់ហើយទៅគេមិនឲ្យយើងកាន់ជាប់នៅនឹងខ្លួនទេ អាហ្នឹងគេហៅរៀនវាមិននៅ
ជាប់នឹងខ្លួនទេ រៀនតែម៉ាពេលហើយគេយកចេញ ។

សុជា: បាទ! យកចេញ ។ កន្លែងមីឃ្នឹងសុទ្ធតែយុទ្ធនារីសុទ្ធតែម្តង អត់មានបុរសអត់ មានអី
ទេ?

នេ: បុរសមានតែជំនួយការទេ ជំនួយការពិភាក្សារប្រៀនយើងផ្ទាល់ ។

សុជា: ចុះទ័ពប្រុសៗ ហ្នឹងគេរៀនសាលាផ្សេងទៀត?

នេ: បា! ផ្សេងអត់មានចូលគ្នាទេ ។

សុជា: អត់មានចូលគ្នាទេ?

នេ: បា! គឺយើងអត់ដែលឃើញ គឺថាបំបែកកន្លែងយើងរៀនអីអញ្ជឹង ។

សុជា: គេមានពន្យល់ថាហេតុអីបានជាគេដាក់ ស ហេតុអីបានជាគេដាក់លេខ ២០០ ហ្នឹង
មានដឹងដែរទេ?

នេ: វាដូចជាមាន ២០០ ជាងអីអញ្ជឹង ប៉ុន្តែវាមានកំរិតថ្នាក់គេបានមិនមែនដឹងដែរ ។

សុជា: ២០០ ជាងម៉េច?

នេ: ២០២, ២០៣, ២០១ អីអញ្ជឹងខុសហរណ៍ ។ តែមីងទៅរៀននៅកន្លែងស២០០ យើង
គ្រាន់តែដឹងតែប៉ុណ្ណឹង តែក្រវិចក្ររៀនដែលគេដាក់ឈ្មោះហ្នឹងយើងមិនបានសួរ ដេញ
ដោលហើយយើងក៏មិនបានស្នើបឲ្យដឹង ពីប្រវត្តិម៉េចបានគេដាក់អាហ្នឹងយើងអត់ដឹង ។

សុជា: បាទ! ទាហានប្តូកយុទ្ធដន យុទ្ធនារីហ្នឹងដែលឆ្លងកាត់ ទំរាំតែបានឡើងទៅវ៉ែសមរកូមិហ្នឹង
រៀននៅហ្នឹងប៉ុន្មានខែទំរាំបានចេញទៅវ៉ែ?

នេ: ៦ខែ ។

សុជា: ៦ខែ?

នេ: បា!

សុជា: អញ្ជឹងមានទាហានណាដែលគេយកឡើងសមរកូមិអត់ៗ បានចេញពីកន្លែងបង្ហាត់ហ្នឹងដែរ
ទេ?

នោះ អត់ទេ តែ មិនដឹងដែរ ប៉ុន្តែតាមម៉ឺនដឹងអ្នកដែលគេរើសទាហានដែលទៅវ៉ៃ ភាគច្រើនគេ
ឆ្លងកាត់សាលាហ្នឹងសិន ។

សុជាតា: សាលាហ្នឹងនៅក្នុងភូមិភាគយើង?

នោះ: ភូមិភាគបូព៌ា ។

សុជាតា: បូព៌ាហ្នឹងដែរ? មិនមែន សោ ភីម ទេ ឆ្នាំសម្តែងអ្នកគ្រប់គ្រងធំ?

នោះ: សោ ភីម គ្រាន់តែជាគណៈភូមិភាគតែអ្នកគ្រប់គ្រងសាលាហ្នឹងវាជារៀងផ្សេង អ្នក
ផ្សេង ។

សុជាតា: មានឈ្មោះអី ស្គាល់ឈ្មោះទេ?

នោះ: មិនស្គាល់ ។ ព្រោះកាលហ្នឹងពិបាកនឹងស្គាល់គេដែរ ព្រោះ អី ទំរាំយើងដល់ខាងលើហ្នឹងវា
មានអ្នកឆ្លងពីក្រោមទៅពីរបីកន្លែក ទំរាំតែដល់ លើអញ្ចឹងឋានៈប្រហែលយើងៗ មិនអាច
ទៅជួបនឹងមេដ្ឋាល់បានទេ អ្នកពាំនាំពាក្យអញ្ចឹង យើងមិនអាច ហើយឈ្មោះកាលហ្នឹង
ទាហានណា ដូចឈ្មោះខ្ញុំអញ្ចឹងខ្លួនយើងម្នាក់យើងដឹង ហើយយើងឈ្មោះ នៅពិតប្រាកដ
ដែលមែនដាក់ឲ្យ តែដល់យើងទៅហ្នឹងយើង ប្រែឈ្មោះមួយទៀត ។

សុជាតា: ដូរឈ្មោះ ។

នោះ: បា! ដូរឈ្មោះ ។

សុជាតា: អញ្ចឹងហ្នឹងដូរនៅពេលហ្នឹងរឺក៏ដូរពេលណា?

នោះ: ប៉ុន្តែ ដូរៗកាលដែលយើងចូលនៅឆ្នាំ៧០ ហ្នឹងតែម្តង ។

សុជាតា: ៧០ ហ្នឹង?

នោះ: បា! អញ្ចឹងជាទូទៅអ្នកដែលគេធ្លាប់ធ្វើការជាមួយយើងគេស្គាល់ឈ្មោះពិត ឈ្មោះពិត
យើងគេអត់សូវស្គាល់ទេ ។

សុជាតា: គេស្គាល់ឈ្មោះទីពីរ ។

នោះ: បា!

សុជាតា: ចុះទៅដល់ហ្នឹងលែងដូរហើយ?

នោះ: លែងដូរហើយ ។

សុជាតា: ដាក់ឈ្មោះ នៅ ភី, ជុំ ភី អញ្ចឹងទៅ?

នៅ: បា! ដូចទីវ អុល មីនស្កាល់នៅឆ្នាំ៧/៣ អញ្ជឹង ទីវ អុល ដែលកាត់ធ្លាប់ធ្វើសាស្ត្រាចារ្យ នៅអង្គខ្នងអ្នកស្រី អញ្ជឹងដល់ពេលដែលយើងឃើញកាត់អ្នកស្រី យើងស្កាល់កាលហ្នឹងយើង ស្កាល់ដោយសារយើងទៅបំរើគេបើកវត្តធំអ្នកស្រី នៅជីក្បាវហ្នឹងគេហៅយើង ទៅបំរើ ការងារដាំបាយ ដល់ពេលយើងស្កាល់កាត់យើងអត់...កាត់មិនមែនឈ្មោះទីវ អុល ទេ កាត់ឈ្មោះស្រីអែម ។ តែដល់ពេលយើងឃើញមុខ បានយើងថា អ្វីបងខ្ញុំស្កាល់ច្បាស់ ណាស់ ដល់អញ្ជឹងកាត់ថាស្កាល់ច្បាស់ថាខ្ញុំនៅឯណា ខ្ញុំថាខ្ញុំស្កាល់ ធ្លាប់ធ្វើនៅសាលា ធ្លាប់ធ្វើក្រុមនៅអង្គខ្នង បានកាត់បិទយើងមិនឲ្យយើងនិយាយ ថាបើស្កាល់ៗ ត្រឹមយើងបាន ហើយ ។ អញ្ជឹងគេប្រែឈ្មោះអញ្ជឹង ទាល់តែយើងធ្លាប់ស្កាល់ឈ្មោះមនុស្សហ្នឹងទើប យើងទៅប្រាប់តែម្តង ។

សុជា: ទីវ អុល ហ្នឹងកាត់ពីមុនឆ្នាំ៧/០ ហ្នឹងកាត់ក្រុមនៅអង្គខ្នងហ្នឹង?

នៅ: បា! សាស្ត្រាចារ្យ ។

សុជា: អ្វី ដល់ពេលចលនាខ្មែរក្រហមកាត់ទៅតែម្តង?

នៅ: កាត់ទៅតែម្តង ដល់ពេលយើងឃើញបានវត្តទៅបានយើងស្កាល់ ។

សុជា: មីនដូចកាត់នៅណា?

នៅ: ដូចនៅជីក្បាវហ្នឹង ។

សុជា: កាត់ធ្វើអីគេនៅហ្នឹង?

នៅ: កាត់កាន់ខាងអប់រំ ។

សុជា: អប់រំស្រុក? ឃុំ?

នៅ: ទូទាំងប្រទេស គេបើកវត្តធំអ្នកស្រី គេហៅយើងទៅបំរើការងារដាំបាយដល់ពេល យើង ដល់យើងឃើញអញ្ជឹងបានយើងស្កាល់ ។

សុជា: ចុះកាត់ៗឆ្នាំណា? នៅឆ្នាំណា? ចិត្តប៉ុន្មាន?

នៅ: ប្រហែលជា៧/៣ ។

សុជា: ៧/៣?

នៅ: បា! ៧/៣ ។

សុជា: ហើយទីកាំងកាត់មានដឹងថាកាត់មកពីណាអីដែរទេ?

នេ: យើងគ្រាន់តែដឹងថាមកអីមជ្ឈឹម តែកន្លែងកន្ទុកមិនដឹងទីណាទេតែគេមកបើកវត្តនៅហ្នឹង ។

សុជា: បើកវត្តនៅហ្នឹងប៉ុន្មាន?

នេ: មាំខែ ។

សុជា: មាំខែ?

នេ: បា!

សុជា: ហើយអ្នកដែលចូលរួមកាត់ហ្នឹងឋានៈត្រីមណាដែរ?

នេ: មេឃុំ ។

សុជា: ថ្នាក់មេឃុំឡើង?

នេ: ថ្នាក់មេឃុំដល់ស្រុកដល់តំបន់ ភូមិភាគ ។

សុជា: ភូមិភាគ?

នេ: បា!

សុជា: អញ្ជឹងធំជាងតាសោ ភីមទៀត?

នេ: ធំជាង ។

សុជា: ធំជាង ។ ហើយមានអ្នកមកផ្សេងទៀតទេ ក្រៅពីកាត់?

នេ: មាន ។

សុជា: ពីណាគេ?

នេ: ហ្ន៎ យន់, ហ្ន៎ នីម អីហ្នឹង ខៀវ សំផន អីហ្នឹង ។

សុជា: សុទ្ធតែសើរីសាស្ត្រាចារ្យ?

នេ: បា! សុទ្ធតែសើរីអ្នកកាន់ក្បាលមាំស៊ីន ។

សុជា: ចុះឥឡូវ ទីវ អុល ហ្នឹងនៅរស់ដែរទេ?

នេ: ស្លាប់ហើយ ប្រហែលជាស្លាប់ ។

សុជា: នៅតែខៀវ សំផន មួយ ។ មានដែលឃើញខៀវ សំផន ទេពេលដែលមកសាលាហ្នឹង?

ឃើញកាត់ដែរទេ? ឃើញដែរ?

នេ: បា!

សុជា: កាត់មកនៅហ្នឹងមាំខែតែម្តង?

នៅ: ម៉ាខែ តែគេមិននៅជាប់ដូច ខ្ញុំហារណ៍ថាភ្នំវត្តភ្នំគេមានក្រូបប្រចាំថ្នាក់វា អញ្ជឹងគេ
គ្រាន់តែមកត្រួតពិនិត្យហើយគេទៅវិញ អញ្ជឹងយើងគ្រាន់តែឃើញម៉ាភ្នំតៗទេ ។

សុជា: អត់ដឹងថា?

នៅ: តែយើងមិនដឹង ដល់ពេលយើងបែកហើយទេ ខៀវ សំផន បានយើងស្គាល់ច្បាស់
ទៅតាមរយៈពេលយើងដូចថាសមាធិទៅឃើញថា មនុស្សនេះយើងធ្លាប់ឃើញកាលពី
ឆ្នាំនេះ ។

សុជា: កាល ៧៣ ឬ្នឹងគាត់អត់បានទទួលសម្ភាសន៍គាត់ថា គាត់ឈ្មោះ ខៀវ សំផន អីទេ?

នៅ: អត់ទេគេប្រែឈ្មោះទាំងអស់ ។

សុជា: មានដឹងថាគាត់ឈ្មោះអីទេ ឈ្មោះប្រែ?

នៅ: មិនដឹងទេ ខ្ញុំស្គាល់ច្បាស់តែ ទីន អុល មួយទេ ។

សុជា: ទីវ អុល ៗ បងស្រីអែមណា ។

នៅ: ឈ្មោះស្រីអែម ។

សុជា: ចុះហ្នឹង យន់, ហ្នឹង នឹម?

នៅ: ក៏គេប្រែឈ្មោះដែរ ។

សុជា: អញ្ជឹង ហើយសោ ភីម មានឃើញទេកាលឬ្នឹង?

នៅ: អត់ដែលឃើញទេ ។

សុជា: អត់ទាន់ចេញទេ?

នៅ: ឬ្នឹងហើយ ។

សុជា: សោ ភីម បើនិយាយទៅគាត់ជាទីពិរិញ មិនមែនជាអ្នកយោសនាអីទេ?

នៅ: មិនមែនទេ អាហ្នឹងវា អ្នកដែលគ្រប់គ្រងទ័ពឬ្នឹងផ្សេង អ្នកដែលគ្រប់គ្រងនយោបាយឬ្នឹង
ផ្សេង ប៉ុន្តែនៅក្នុងចង្កោមកណៈកម្មការកេហ្នឹងម៉ឺន រចនាសម្ព័ន្ធម៉ឺនអត់សូវដឹងទេ យើង
ដឹងតែម៉ាខ្លួនយើង ម៉ារង្វង់យើងអញ្ជឹងរឿងផ្សេងយើងមិនសូវ យើងមិនដឹងទេ ។

សុជា: ម៉ឺនៗ អញ្ជឹងនិយាយបកទៅក្រោយវិញ ម៉ឺនថាគេទូទៅដាំបាយទទួលពួកអ្នករៀន
នយោបាយឬ្នឹងគេទូម៉ឺនទៅស្តាប់ដែរទេ?

នៅ: អត់ទេ យើងនៅដាំបាយឲ្យ កាលបង្កើនយើងប្រើពាក្យកម្មាភិបាលអ្នកស្រី អញ្ចុនតែរើស
ៗ អ្នកទៅដាំបាយបង្កើនក៏អ្នកបង្កើនជាកំលាំងស្នូលរបស់គេដែរបានគេឲ្យទៅ ។

សុជា: គ្នាប្រហែលប៉ុន្មានអ្នកដែលទៅរៀនបង្កើន?

នៅ: ប្រហែលជាបើមិន២០០ ទៅ៣០០ នាក់ ។ រៀននៅវត្តជីក្វានបង្កើន វត្តជីក្វានយើងស្រុក
ព្រៃវែងបង្កើន ហើយយើងទទួលយើងប្រធាននារីវត្តជីក្វានបង្កើនអញ្ចុនយើងមានមុខទៅដាំ
បាយបំរើគេ ហើយយើងមិនបានស្តាប់គេនិយាយពីអីទេ ។

សុជា: ហើយមានដឹង អត់បានស្តាប់អញ្ចុនតើមានដឹងថាគេនិយាយពីអ្វីៗ ដែរទេ?

នៅ: អាបង្កើនគេ ស្តាប់អីបើយើងអត់មានបានចូលក្បែរ ។

សុជា: ក្រែងលោអ្នកដែលគេមកហូបបាយអី ។

នៅ: អ! សូន្យ ។

សុជា: គេអត់មាននិយាយអីទេ?

នៅ: ខ្លាហរណ៍ថាយើង ម៉ាដូះអញ្ចុនគេចែកនៅក្នាបួនប្រាំនាក់អញ្ចុនជាមួយអ្នកដូះអញ្ចុនហើយ
យើងនៅដាំបាយខាងក្រោមទេណា យើងចង់អង្រើងដេកខាងក្រោមទេ ហើយគេនៅដេក
ខាងលើបង្កើនអញ្ចុនពេលដែលគេមកដល់ដូះបង្កើន គេមិននិយាយពីរឿងសាលាបង្កើនទេ អញ្ចុន
យើងមិនដឹងថាសាលាបង្កើនគេនិយាយពីអ្វីអ្នកស្រី ។ យើងគ្រាន់តែមានគួរនាទីយើងដាំបាយឲ្យ
គេហូប មកដល់ចេញមកគេមានបាយហូបទាន់ពេលវេលា ហើយពេលដែលយើង...ម្ហូបម្ហូរ
ត្រីសាច់អង្កអីយើងអត់មានទៅណាប្រៅពីភូមិបង្កើនទេយើង គេមានអ្នកគេដឹកមកដល់ភូមិ
បង្កើន ដល់មកយើងទៅបើកពិកនៃក្នុងភូមិបង្កើនតែម្តង អញ្ចុនក្នុងម៉ារយៈពេលម៉ាខែបង្កើន
សូម្បីតែយើងចេញក្រៅភូមិក៏គេមិនឲ្យចេញដែរ ។

សុជា: ហើយមិនឥឡូវយើងបកទៅមុខបន្តិចវិញ នៅឆ្នាំ៧៤ដែលមិនចេញ នៅសាលាស២០០
បង្កើនណា ។ ដល់ពេលមិននិយាយមិញថាអត់មានបានរ៉ៃទេ គ្រាន់តែចេញចប់ពីសាលាបង្កើន
៦ខែមក បែកភ្នំពេញតែម្តង ។ មិនអញ្ចុនអ្វីស្តីស? ចុះបែកបង្កើនគេឲ្យមិនទៅណា?

នៅ: គេបញ្ជូនមិនមកនៅភ្នំពេញ ។

សុជា: នៅកន្លែងណា?

នោះ មិនមកនៅ អង្គភាព ស៨០ ហ្នឹង ភ្លេចហើយ ស៨០ អញ្ជឹងហើយ ដូចជាច្រើនពាក្យ សៗណា មិនដឹងបានន័យថាម៉េចទេ ។ ប៉ុន្តែក្នុងចង្កោមភស្តុភារសេនាធិការអ្នកស៊ី យើង និយាយអញ្ជឹងចុះ ។

សុជា: នៅណាដែរទីតាំង?

នោះ: ទីតាំងនៅទូលគោក កាល៧៥ មិនមកនៅភ្នំពេញកាល៧៥ បែក ។

សុជា: ខែប៉ុន្មាន?

នោះ: យើងបែកភ្នំពេញខែ៤ ប្រហែលមិនមកខែ៧ មិនចាំដូចចាំ ។

សុជា: ប៉ុន្មានអ្នកដែលមកជាមួយមិនហ្នឹង?

នោះ: គេបែងចែកទៅតាមរោងចក្រខ្លះ តែមកនៅជាមួយមិនមាំកង បានន័យថាមាំ គ ។

សុជា: មាំ គ ?

នោះ: ចាំ! មាំ គ ហ្នឹងគេបែកជាបីទៀត ។ មួយទៅខាងស្បៀង មាំៗ ខ ទៅខាងស្បៀង មាំ ខ ទៀតទៅខាងស្តីគេហៅស្តី យានយុទ្ធ អ្នកស៊ី ខាងជួសជុលកាំភ្លើង... ។

សុជា: យុទ្ធ យន្តយុទ្ធ?

នោះ: ហ្នឹងហើយ យានយុទ្ធ ។

សុជា: យានយុទ្ធ អ្វី យន្តយុទ្ធ?

នោះ: មិនដឹងទេមិនដឹងគេហៅស្តីទេ គ្រាន់តែដឹងថាកន្លែងហ្នឹងគេជួសជុលកាំភ្លើងអ្នកស៊ី ។

សុជា: ជួសជុលធ្វើអាក្រោះ ធ្វើឡានទាហានធ្វើអីហ្នឹងអ្វីស?

នោះ: ចាំ! ហើង ខ មិនហ្នឹងនៅកន្លែងគ្រប់គ្រងយ៉ាងតែម្តង ។

សុជា: យ៉ាងអីគេ?

នោះ: យ៉ាងគ្រាប់ ។

សុជា: យ៉ាងគ្រាប់ហ្នឹងតែម្តង?

នោះ: ចាំ!

សុជា: ចុះទៅយើងស្រីៗ អញ្ជឹងធ្វើម៉េច អាហ្នឹងគេច្រើនតែដាក់ប្រុសៗអ្វី?

នោះ ប្រុសៗក៏មានដែរ តែគេមិនឲ្យយើងនៅជាមួយគ្នា ខ្លាហរណ៍ថាមាំកងក្របក្រងម្តុំណា
មាំកងក្របក្រងម្តុំណាអញ្ចឹង គេឲ្យយើងក្របក្រងដោយឡែកៗពីគ្នា ។ ក្របក្រងហ្នឹង
វាមានប៉ុន្មានៗអីអញ្ចឹង ។

សុជា: ដាក់វេនគ្នាយាមអីអញ្ចឹងទៅ?

នោះ ដាក់វេនគ្នាយាមហើយយើងទុកដាក់សម្ភារៈ អាវុធយុទ្ធភ័ណ្ឌហ្នឹងគេដឹងពួនមកតាមពីខេត្ត
ដំបូងមកនៅស្តុកនៅភ្នំពេញហ្នឹង ។ ដឹកជញ្ជូនមកពីកំពង់ឆ្នាំង មកពីក្រចេះ ពីរមុខព្រៃព្រា
ហ្នឹង ។

សុជា: អាហ្នឹងមិនថាបោះសេនាធិការ ថ្នាក់ក្រសួងការពារជាតិតែម្តងហ្នឹង?

នោះ ចា!

សុជា: អាហ្នឹងដូចថាយើងលែងនៅក្រោមការក្របក្រងដំបូងហើយ អី ភូមិភាគហើយ?

នោះ ចា! បើនិយាយទៅយើងនៅក្នុងចំណោមភស្តុភារសេនាធិការ តែវាមានច្រើនផ្នែកវាដូចម្តង
អញ្ចឹងមិនទៅនៅក្នុងគេហៅ ស៨០ ហ្នឹង មិនដឹងខុសមិនដឹងត្រូវទេ តែប្រហែលជាហ្នឹង
ហើយប្រហែលជាស៨០ ហ្នឹងហើយ ព្រោះម៉ឺននៅក្របក្រងកន្លែងគ្រាប់រំសេវអញ្ចឹងបាន
ថាមិនបន្ទូលទុកនៅដូចថាពិការ ពេលដែលម៉ឺនបើកគ្រាប់ឲ្យគេ វាដុះនៅនឹងដៃ ដល់គេ
សួរម៉ឺនៗច្រើនតែភូតថាខ្ញុំទៅធ្វើពលកម្ម តាមពិត ។

សុជា: ដៃហ្នឹង?

នោះ នេះដៃនេះ ឥឡូវវាស្នាមវះហ្នឹង តែអាមាំគ្រាប់ហ្នឹងវាត្រូវរើហើយណា ពេលដែលយើង
ពលកម្មខ្លាំងទៅវារើវានៅ ពេលម៉ឺនថតទៅវានៅអំបែង៧៧ តែវាអត់ឈឺ វាចេះតែ
នៅអញ្ចឹងទៅ ។

សុជា: ចុះអាខ្នងដៃនេះ?

នោះ អាខ្នងដៃនេះ មិនទៅស្វាយរៀងដួលម៉្លោះ វារមិចសសៃ អាហ្នឹងរៀងផ្សេងទេ ។

សុជា: ចុះដល់ពេលអញ្ចឹងខែឆ្នាំរំលឹកអត់ធ្វើទុក្ខទេឆ្អែស?

នោះ ធ្វើទុក្ខមិនជាខ្លាំងខ្លាទេវា ពេលណាខែឆ្នាំរំលឹក តែម៉ឺនបានចាក់ថ្នាំការពារគេតានុសហើយ
តែវាបើយើងគិតទៅតាំងពីហ្នឹងដល់ហ្នឹងវាប៉ុន្មានឆ្នាំហើយក្នុងកិច្ចមេតាំងពី៧៦ អ្នាស់?

សុជា: ៧៦ មកដល់ ២០០៦ វា៣០ឆ្នាំ ។

នោះ ៣០ ឆ្នាំហើយយើងមិនដែលប្រកាច់អីទេ វាគ្រាន់តែថាដល់ខែរង្វង់វាពិបាកដកដង្ហើមបន្តិច
តែប៉ុណ្ណឹងទេ ។

សុជាតា: ទៅហ្នឹងស្រីៗ ប៉ុន្មាននាក់? ម៉ា គ ហ្នឹងស្រីស្រី?

នោះ: តែទៅជាមួយខ្ញុំតែម៉ា ខ ទេ ។ ជាង៣០ នាក់ ។

សុជាតា: ៣០ នាក់ ។ ដល់ពេលយើងទៅចែកវេនគ្នាយាមចំរុះជាមួយប្រុសៗ ដែរ រឺក៏យាម
ដាច់ពីគ្នា?

នោះ: អត់ទេ ។

សុជាតា: ប្រុសៗ គេយាមកន្លែងគេផ្សេង?

នោះ: កន្លែងគេផ្សេង យើងម៉ាបូកយើងហ្នឹងម៉ូឡូលកោកហ្នឹងសុទ្ធតែស្រីៗ ទាំងអស់ ។

សុជាតា: តែមានអ្នកមកពីភូមិភាគផ្សេងទៅដែរទេ?

នោះ: មាន ស្រីៗ ហ្នឹង?

សុជាតា: បាទ ។

នោះ: ថ្ងៃក្រោយបានមានប៉ុន្តែដំបូងដែលយើងទៅគ្រប់គ្រងដំបូងដែលយើងពីបូព៌ាទៅ តែពីបូព៌ា
ទៅវាមានកំពង់ចាមវាមានស្វាយរៀង វាមានព្រៃវែងវាមានបីខេត្ត ។

សុជាតា: ចុះក្រោយមកមានពួកភូមិភាគផ្សេងហ្នឹងមកពីណា?

នោះ: មិនចេញហើយបានមាន តែកាលមិននៅហ្នឹងមានតែគ្នាយើងដែលចេញពីបូព៌ាហ្នឹងទៅទេ ។

សុជាតា: ចុះមិនការក្រសួរមួយមុនថាមានកូនមួយស្លាប់ទៅហ្នឹង រៀបការនៅឆ្នាំណាដែរ?

នោះ: ចុងឆ្នាំ៧៦ ។

សុជាតា: ៧៦? ហ្នឹងពេលមិននៅណាដែរ?

នោះ: នៅភ្នំពេញ ។

សុជាតា: នៅកន្លែងទូលកោកហ្នឹង?

នោះ: បា!

សុជាតា: ចុះបីម៉ឺនហ្នឹងគាត់ធ្វើអី?

នោះ: នៅហ្នឹងដែរ តែនៅកងយុទ្ធជន ។

សុជាតា: យុទ្ធជន ដូចម៉ឺននិយាយថាយុទ្ធជនគេយាមម៉ាក្រុមម្នាក់ហ្នឹង?

នៅ: ចាំ!

សុជា: ចុះធ្វើម៉េចបានៗជួបគ្នា?

នៅ: ចុះយើងទៅ ពេលយើងទៅដឹកជញ្ជូនយើងទៅជាមួយគ្នា ។

សុជា: ដឹកពីណាមក?

នៅ: ដឹកជញ្ជូនហ្នឹងវាអញ្ជែក ជួនកាលវាមានកប៉ាល់មកពីក្រចេះមេរ័ ទៅត្រង់អាម៉ូដែរក្បាល
ស្ពានប្រោយចង្ការហ្នឹងអ្នកស្រី ។ យើងជញ្ជូនចេញពីកប៉ាល់មកលើឡាន ៗចូលមកភ្នំពេញ ។

សុជា: តើដឹកគ្រាប់ដឹករំសេវហ្នឹងមកពីក្រចេះវិញ?

នៅ: មកពីក្រចេះ ។

សុជា: ថ្ងៃបានដឹកពីហ្នឹងមកវិញ គឺយើងគួរតែចែកពី...

នៅ: មិនដឹងដែរព្រោះ សួរគេគ្រាន់ដឹងថាគ្រាប់ហ្នឹងគេដឹកពីចិនមក វាឆ្លងកាត់រតនគិរី
មណ្ឌលគិរី មកទល់ក្រចេះហ្នឹង អញ្ជើងយើងមិនអាចឆ្លងឡានបាន យើងដាក់តាមកប៉ាល់
ៗមេរ័ចូលដែរហ្នឹង ។

សុជា: អាគ្រាប់ហ្នឹងមកតាំងពីមុនឆ្នាំ ៧៥ រឺក៏មកពេលក្រោយ៧៥?

នៅ: អាចគ្រាប់ខ្លះមានមុន៧៥ អាចគ្រាប់ខ្លះទើបតែហ្នឹងមកថ្មី។

សុជា: អាមកថ្មីគេដាក់កប៉ាល់ដោយរិចតែម្តងពីកំពង់សោមអីមកស្ត្រីស?

នៅ: អាចមាន ជួនកាលយើងជញ្ជូនពីកំពង់សោម យើងបែងចែកកំលាំងមួយចំនួនទៅ ៗយកពី
កំពង់សោម មួយចំនួនទៅចាំត្រង់វ័ជ្ជាថ្មីអ្នកស្រី ។

សុជា: ព្រោះវាឆ្លងដែរព្រោះ...កាលយើងមុនឆ្នាំ៧៥ យើងនៅរំដោះវ័ជ្ជាជាមួយលន់ ណុល
អញ្ជើងអារុធំទាំងអស់ហ្នឹងវាជញ្ជូនមកចូលពីចិនតាមរៀតណាមតាមអីមកតាមរតនគិរី
ស្ទឹងត្រែងអីអញ្ជើងមក ក្រចេះអីអញ្ជើងមកណា យកមកបង្កប់នៅក្នុងព្រៃអីអញ្ជើងទៅ
ហើយដល់ពេលបែក៧៥ហ្នឹង ប៉ុល ពត វាកាន់តែម្នាក់ឯងទេ ដូចថាដែកំពង់សោម
ប្រលានយន្តហោះ រទេះភ្លើងអីប៉ុល ពត គ្រប់គ្រងបានទាំងអស់ហើយណា ។ ហើយអារុធំ
ហ្នឹង អារុធំធម្មតាបើយើងដឹកតាមផ្លូវឡានវាពិបាកដែរ វាអាចរលាក់វាដុះអីអញ្ជើងណា
តែបើថាដឹកពីចិនមកដោយរិចមកគឺថាប្រហែលជាដាក់កប៉ាល់ ។

នៅ: វាអញ្ជើញ កាលប្តឹងពេលដែលយើងបែក ៧៥ ហើយយើងទៅនៅក្នុងអង្គភាពប្តឹង
ជាអង្គភាពគ្រប់គ្រងគ្រឿងសាស្ត្រារុក្ខប្តឹងគ្រាប់រំសេវ អញ្ជើងវាមានច្រើនមុខព្រាញ
មិនធ្លាប់ទៅកំពង់សោម អញ្ជើងកំពង់សោមប្តឹងវាមានកន្លែងគេស្តុក ដែលយើងទៅដឹកដល់
កំពង់សោមវាមានទូលមួយក្បែរប្រលានយន្តហោះប្តឹងអ្នក ទូលទៅពីប្តឹងទៅខាងស្តាំដៃ
ប្តឹង តែកាលមិនទៅលេងថ្ងៃមុនគេឆាយរាបហើយ កាលមិនទៅប្តឹងទូលខ្ពស់តែឥឡូវគេ
ឆាយរាប ។

សុជា: អារុក្ខប្តឹងដឹកចេញ ដឹកចូលយ៉ាងណា? មានដឹកចេញពីយ៉ាងណា?

នៅ: ដឹកចូលៗមកភ្នំពេញទាំងអស់ ។ ដំបូងទេណា ពី៧៥, ៧៦ អីប្តឹងគឺពីក្រៅមកចូលមក
ភ្នំពេញណែនហើយ ក្នុងប្តឹងវាមានមុំទូលគោកប្តឹង...មុំទូលទំពូលមុំទឹកដា ហើយសូម្បីតែ
គ្រាប់ដែលយើងស្តុកនៅមុំគេហៅវិហារចាម នៅភ្នំពេញខ្លះ ប្តឹងក៏យើងដឹកចូលមកក្នុង
ភ្នំពេញដែរ ។ អញ្ជើងយើងដឹកចេញ ៣ប្រកដែលមិនដឹងធ្លាប់ទៅប្តឹង កំពង់សោមមួយ
ហើយពីក្រចេះ គឺយើងបែងចែកកំលាំងខ្លះទៅក្រចេះអីអញ្ជើង កំលាំងខ្លះនៅភ្នំពេញហើយ
មិនធ្លាប់ចូលៗដល់កំពង់សោមគ្រាប់ប្តឹងអារុក្ខ មុនគ្រាប់សល់ពីសង្គ្រាមដែលគេស្តុកនៅក្នុង
ព្រៃយើងទៅយកទៅកាត់ពីគ្រងសេ យើងប្រើពាក្យប្តឹងយើងដឹកចូលមកភ្នំពេញ ។
គឺវិរម្យក៏មិនធ្លាប់ទៅដល់ដែរអញ្ជើង តែយើងអត់ដឹងថាគ្រាប់ប្តឹងវាចេញពីឆ្នាំណា វាមកពី
ចិន ឬក៏គ្រាប់ប្តឹងស្តុកហើយ តែបើកំពង់សោមមិនច្បាស់ថាគ្រាប់ប្តឹងគេស្តុកពី សង្គ្រាម
ហើយគេកាត់ចូលមកភ្នំពេញ តែវាមានប្រកពីរសំខាន់គឺក្រចេះហើយប្តឹងកំពង់សោម ។

សុជា: ចុះគ្រាប់ប្តឹងដល់តនៅឯណាដែរ?

នៅ: ចិន ។

សុជា: អ! ចុះខុសមាថាវាបានភ្នំពេញ រឺក៏ទ្វីបខេត្តមួយៗវាបានពីលន់ ណុលអីអញ្ជើង វាត្រូវ
មានគ្រាប់សល់ពីពួកប្តឹងមក ។

នៅ: តែយើងរាបតាមប្រភេទ ខុសហរណ៍ថាយើងអ្នកគ្រប់គ្រងនៅប្តឹងយើងរាបដូចថា គ្រាប់
អាកា គ្រាប់កាប៊ីន គ្រាប់ដេកា អាបេ អីអញ្ជើងយើងរាបតាមប្រភេទ ។

សុជា: ចុះបោះៗ អាមេរិចកាំងមានទេ ដូចថាសល់ពី លន់ លន់ អីមក?

នៅ: មាន ។

សុជា: មានដែរ?

នេ: បា!

សុជា: អាហ្នឹងយើងប្រមូលទុកដែរ?

នេ: បា! យើងប្រមូលទុកដែរ ។

សុជា: ដល់ពេលប្រមូលទុកអញ្ជឹងរបស់ចិន របស់អាមេរិចអីដាក់លាយគ្នាដែរអ្វី?

នេ: អត់ទេ ។

សុជា: ដាក់ផ្សេង?

នេ: ព្រោះម៉ឺងចេះបារាំងខ្លះដែរ អញ្ជឹងឡាំងដែលគេបន្ទូលទុកហ្នឹងវាមានអក្សរបារាំងអញ្ជឹង បងប្អូនយើងដែលនៅក្នុងកងហ្នឹងភាគច្រើនមិនចេះអក្សរបារាំងទេ ចេះតែត្រឹមខ្មែរអីអញ្ជឹង យើងសរសេរទៅយើងថាអាឡាំងនេះ អាកាអីអញ្ជឹងទៅ យើងសរសេរខ្មែរបិទដាក់ ដូចជាយើងរាបតាមប្រភេទអីអញ្ជឹង ។

សុជា: បោះអាមេរិចកាំងសល់នៅក្នុងទាហានលន់ នល់ នៅក្នុងភ្នំពេញវិញច្រើនដែរទេ?

នេ: ច្រើន ។

សុជា: ច្រើនដែរ?

នេ: បា! យើងមិនថាចោលនៅហ្នឹងទេ តែថ្ងៃក្រោយមកទៀតខ្ញុំមិនដឹងទេណា ។ តែកាល ដែលម៉ឺងនៅហ្នឹងប្រមូលមកទុកដុកនៅភ្នំពេញហ្នឹង ។

សុជា: ប្រហែលប៉ុន្មានឃ្នាំង?

នេ: តាមម៉ឺងដឹងនៅៗ ម៉ឺងក្នុងម៉ាកនៃន ឃ្នាំងម៉ឺងក្នុងស្កាល់ទេ?

សុជា: បាទ!

នេ: ហើយទូលទំពូងៗ ហ្នឹងក៏គ្រោះថ្នាក់ដែរព្រោះអាចមានគ្រាប់ខ្លះហ្នឹង បងប្អូនយើងកប់ចោល វាមានអាក្រក់មួយមានខ្លះ តែលឺថាគេធ្វើអីខ្ញុំមិនសូវដឹងទេ ហើយនៅម៉ឺង ទូលគោក

សុជា: ទូលទំពូងនៅម៉ឺងនៃណា? នៅខាងណាផ្សារ?

នេ: ម៉ឺងមិនសូវចាំទេ ព្រោះម៉ឺងមិនចាប់អារម្មណ៍ ម៉ឺងគ្រាន់តែជិះកាត់ហើយក្រឡេកទៅឃើញ កន្លែងហ្នឹងដូចជាមានគេមិនទាន់ធ្វើអីព្រោះគេខ្លាច វាជាសំបុកគ្រាប់ហើយនៅក្នុងដីហ្នឹង មានគេកប់ច្រើន បងប្អូនយើងកប់ច្រើនណាស់ ។

សុជា: កប់ជំនាន់អាពាហ៍ហ្នឹង?

នេ: បា!

សុជា: ចុះម៉ឺនរៀបការជាមួយប្តីម៉ឺនហ្នឹងធ្វើម៉េចទៅបានកាត់រៀបការជាមួយម៉ឺន កាត់ស្មើសុំ
ទាក់ទងអីម៉េច?

នេ: អាហ្នឹងគេមានប្រធានគ្រូប្រាប់ទៅ កាលការម៉ឺនហ្នឹងមានការបីកូ!

សុជា: បីកូ?

នេ: បា!

សុជា: ការនៅអង្គភាពហ្នឹង?

នេ: ការនៅអង្គភាពហ្នឹង ។

សុជា: កាត់ស្មើតាមប្រធានម៉ឺនមក?

នេ: បា! ហើយគេហៅយើងសួរទៅ អញ្ជឹងវាៗ ល្មមដល់ពេលដែលយើងត្រូវយកគ្រូសារ
ហើយ ព្រោះថាយើងកាលហ្នឹងតាមម៉ឺនចាំប្រហែលជាអាយុ២៧ ។

សុជា: ២៧?

នេ: បា! អញ្ជឹងបងប្តីខ្ញុំៗ ប្រហែលជាបងខ្ញុំម៉ឺន ២៨ ។

សុជា: អ្វីដល់ពេលការហើយគេឲ្យនៅជម្ងឺយក្នុងណា?

នេ: នៅក្នុងអង្គភាពជាមួយគ្នា គ្រាន់តែថាកាលម៉ឺនការហ្នឹងដូចជាអត់បានសំរាកទេ ខ្លាហរណ៍
ថាការហើយថ្ងៃហ្នឹងអញ្ជឹងត្រូវដល់អាសម្បារៈមកអញ្ជឹង យើងអត់មានបានសំរាកថានៅដូះ
នៅអីទេ ក៏ត្រូវតែទៅធ្វើការអញ្ជឹង ។ យើងក៏មិនសុំគេ ហើយគេក៏មិនឲ្យច្បាប់យើងដែរ
អញ្ជឹងដល់ពេលយើងទៅៗ ធម្មតា ប៉ុន្តែយើងអាចឆ្លងកាត់ដូះដូចថាប្តីខ្ញុំអាចមកដូះខ្ញុំបាន
ខ្ញុំអាចទៅដូះប្តីខ្ញុំបានដោយមិនមានបញ្ហាអីទេ ។ យើងដូចថាយើងនឹកគ្នាយើងចង់ទៅដេក
ដូះខាងប្តីក៏ទៅៗ អញ្ជឹងអ្នកយាមហ្នឹងគេមិនយាត់យ៉ាងទេ យើងចេញចូលសេរី អញ្ជឹងខាង
ប្តីខ្ញុំមកកន្លែងខ្ញុំក៏មិនមានបញ្ហាអីដែរមកតាមចិត្ត ។

សុជា: ដល់ពេលម៉ឺនធ្វើការហ្នឹងដល់ពេលណាដែរ នៅយូរឯងហ្នឹង?

នោះ អញ្ជឹងប្រហែលជា យើងៗ គិតមើលឥឡូវយើងគិតថាខែ៧ខ្ញុំទៅនៅភ្នំពេញ ៧៥ណា ៧៥ ហើយខែ មិនចាំខែទេគ្រាន់តែមិនចាំបានថាថ្ងៃដែលគេប្រកាសៗ បក្សកុំមុយនីស្ត ដូចថាចេញមុខអញ្ជឹងមិនមិនចាំដែរមិនគេបញ្ជូនទៅព្រៃស ។

សុជា: ៧៦?

នោះ: ៧៧ហើយ មិនទេ ។

សុជា: ៧៧?

នោះ: ចាំ!

សុជា: មូលហេតុអីដែរមិន?

នោះ: មិនដឹងដែរ អញ្ជឹងគ្រាន់តែមិនដឹងបូកមិនបញ្ជូនទៅព្រៃសភ្លាមទេគេឲ្យយើងទៅគេហៅ ម៉ូព្រែកភ្នំពេញ ម៉ូខាងព្រែកភ្នំពេញអ្នកស្រី នៅមុខវត្តក្រពើហាអ្នកស្រី ស្គាល់ទេ?

សុជា: ស្គាល់ ដូចខ្ញុំនៅម៉ូហ្គីន ។

នោះ: អញ្ជឹងអ៊ីស គេជូនឡានយើងទៅ យើងទៅពីរនាក់ៗ មួយនៅស្វាយរៀងអ្នកស្រី ។

សុជា: តែអ្នកគ្រប់គ្រងយ៉ាងនៅ និយាយឲ្យបំអ្នកគ្រប់គ្រងយ៉ាងនៅហ្នឹងឈ្មោះអីគេ?

នោះ: រកនឹកបន្តិចសិន ឈ្មោះ ធីម ។

សុជា: ប្រុស?

នោះ: ប្រុស ។

សុជា: នៅណាដែរស្រុកគេ?

នោះ: មិនដឹង អ្នកឈ្មោះពិគេមិនដឹងឈ្មោះអីទេយើងគ្រាន់តែដឹងគេប្រែ ។

សុជា: ដល់ពេលយើង មិននៅហ្នឹងសេនាធិការសេនាធិការហ្នឹងមិនស្គាល់ឈ្មោះពីណាគេមេ?

នោះ: មិនស្គាល់ច្បាស់ សុន សេន កាលហ្នឹងគាត់នៅខាងក្រសួងការពារប្រទេសហ្នឹងយើងស្គាល់ ច្បាស់ ។

សុជា: ចុះក្រោម សុន សេន? ដែលពួកគាត់អី ចាន់ ចក្រីអីទេ?

នោះ: ចាន់ ចក្រី គាត់នៅខាងកងទ័ព ។

សុជា: កងពល? គាត់អត់បានឡើងដល់សេនាធិការទេ?

នៅ: មិនដឹងដែរ ។ ពិបាកណាស់ណា ពិបាកដឹងណាស់ណា ព្រោះយើងដឹងតែមាំប្រឡូកយើង ទេណា យើងមិនអាចស៊ើបសួរអ្នកនេះនៅណោះអ្នកនោះនៅណោះទេ អញ្ជឹងម៉ាប្តូកយើង ហ្នឹងយើងដឹងតែមាំរង្វង់យើងហ្នឹងទេ ។

សុជា: ដល់ពេលយើងរៀបចំកំលាំងអីនៅក្នុងអង្គការរបស់ម៉ីហ្នឹង ម៉ីហ្នឹងក្រោយមកទៀតមានគេ បញ្ជូនពីភូមិភាគផ្សេងទៀតមក តែម៉ីហ្នឹងលែងនៅហ្នឹងហើយ មិនអញ្ជឹង?

នៅ: ម៉ីហ្នឹង គ្រាន់តែដឹងខ្លាចហារណាម៉ីហ្នឹងជាប់កុកនៅព្រៃស អញ្ជឹងពួកអង្គការម៉ីហ្នឹងវាទៅ ធ្វើការនៅហ្នឹង តែវាមិនមែនជាប់កុកដូចខ្ញុំទេណា វាទៅធ្វើការហ្នឹងវាខ្លឹបប្រាប់ថាមាន ចំរុះច្រើនណាស់ពីនិរតីពីអីមកអញ្ជឹង ខ្ញុំថារឿងគេខ្ញុំមិនដឹងទេ តែវាខ្លឹបប្រាប់យើង ។

សុជា: ម៉ីហ្នឹងយើងចាប់ផ្តើមទិញម៉ូតូស្ទើរម៉ីហ្នឹងពីរឿងនៅ គេដកពីកន្លែងម៉ីហ្នឹងធ្វើការនៅកន្លែង ភស្តុភារយាមយ៉ាងគ្រាប់ហ្នឹង ចុះម៉ីហ្នឹងអ្នកដែលមកប្រាប់ម៉ីហ្នឹងថាមានគេដាសមកពីភូមិភាគ ផ្សេងៗទៀតហ្នឹងអ្នកហ្នឹងឈ្មោះអីដែរ?

នៅ: ម៉ីហ្នឹងមិនចាំទេ ព្រោះកាលហ្នឹងគេដកម៉ីហ្នឹងមកព្រៃសហ្នឹងគេដកតែម៉ីហ្នឹងមួយទេណា ព្រោះយុទ្ធ នារីដែលនៅក្នុងកងហ្នឹងមិនមានអ្នកណាមកទេ ។

សុជា: ចុះអ្នកដែលទៅប្រាប់ម៉ីហ្នឹងថាមានអ្នកមកផ្សេង?

នៅ: អ្នកៗ ដែលនៅក្នុងកងហ្នឹងគេដូបម៉ីហ្នឹងគេដូបសំណេះសំណាលគ្នាលេងទៅ ។

សុជា: ម៉ីហ្នឹងអត់ចាំឈ្មោះគេទេ?

នៅ: បា! មិនចាំទេ ។

សុជា: ហើយដល់ពេលម៉ីហ្នឹងដកមកហ្នឹង ចុះគ្រួសារម៉ីហ្នឹង?

នៅ: គ្រួសារម៉ីហ្នឹងគេយកទៅមុនម៉ីហ្នឹងហើយ ។ តែមុននឹងចូលមកដល់ព្រៃសហ្នឹងគេយកយើងទៅ ម៉ាកនាក់ពីលើព្រៃសហ្នឹង ដូចថាមុនដល់ព្រៃសគេយកយើងទៅម៉ូ ច្បារអំពៅ ម៉ូគេហៅ កន្លែងលត់ដំដែរ ។ គេឲ្យយើងទៅដាំដំណាំនៅហ្នឹង ប្តីខ្ញុំនៅហ្នឹង ដល់ហើយគេ បញ្ជូនយើង ទៅជុំប្តីផ្សារហើយ គេដកចេញពីអង្គការមកហ្នឹងអ្នាស់អត់ទាន់ដល់ព្រៃសភ្លាម ទេណា យើងទៅដូបជុំប្តីយើងបានប៉ុន្មានខែដែរបានគេដកប្តីខ្ញុំចេញទៅ យើងជូនឡើងឡាន ឡើងអី មកហ្នឹងធម្មតា ដល់បានពីរបីថ្ងៃក្រោយបានគេបញ្ជូនយើងមកតាមក្រោយ តែយើងមិន

ដឹងថាប្តីយើងទៅណាទេ តែយើងដឹង ព្រោះយើងខុសៗហ្នឹងទើបឆ្ងល់ព័ត៌មានអ្នក ដែលយកទៅ
លក់ដំណឹងយើងអាចដឹងខ្លះហើយព័ត៌មានហ្នឹង អញ្ជឹងយើងចាប់ប្រយ័ត្នខ្លះហើយ ។

សុជា: ចុះប្តីមិនមានដឹងថាគេដកពីមូលហេតុអីទេ?

នោះ: ដឹង ព្រោះក្នុងហ្នឹងដឹងត្រង់ថា គាត់គ្រាន់តែខ្សឹបប្រាប់ខ្ញុំថា យើងប្រហែលជាមិនសុខទេ
មិនសុខដោយសារកាលហ្នឹងគេចាប់ ធុច នៅតំបន់ខ្ពស់ហ្នឹងអ្នកស្រី ភូមិភាគខ្ពស់ហ្នឹងគេចាប់
គេថាគេចាប់ឈ្មោះ ធុច នៅខ្ពស់ហើយ អញ្ជឹងយើងនៅក្នុងខ្ពស់ហ្នឹង យើងចេញពីហ្នឹង
មកក៏ប្រហែលជាមិនសុខដែរ អញ្ជឹងគ្រាន់តែប្តីខ្ញុំប្រាប់ថាឲ្យយើងប្រយ័ត្នខ្លួន ប្រយ័ត្នពាក្យ
ប្រយ័ត្នសំដីអញ្ជឹង ។ តែបានប៉ុន្មានថ្ងៃក្រោយមកគេឲ្យប្តីខ្ញុំទៅកន្លែងហ្នឹង ។

សុជា: ដូចម្តេចនិយាយប្រាប់ខ្ញុំថាគាត់នៅស្តីដីក្រែង, ចំការលើហ្នឹងនៃ គាត់មកពីខ្ពស់អញ្ជឹង?

នោះ: បា! ហ្នឹងភូមិភាគខ្ពស់ណា ។

សុជា: គាត់ឈ្មោះ មៀន ហ្នឹង?

នោះ: បា!

សុជា: អញ្ជឹងរឿងគាត់ហ្នឹងទាក់ទងជាមួយហ្នឹងរឿង ធុច នឹងរឿងតារាមៀនប្រធានកងពល៣១០
នៅភូមិភាគខ្ពស់ហ្នឹង?

នោះ: បា! ហ្នឹងហើយគាត់នៅក្នុងកងពល៣១០ កាលពីមុនមិនទាន់ចូលមកកសិកម្មការជាមួយគ្នា
ហ្នឹងគាត់នៅកងពលហ្នឹងណា ។

សុជា: ហើយកាលហ្នឹងមានដឹងរឿងថាមូលហេតុបានជាគេចាប់ ធុច, ចាប់?

នោះ: មិនដឹងទេ គ្រាន់តែដឹងថាគេចាប់ ។

សុជា: ចាប់បានប៉ុន្មានបានគេចាប់ដកប្តីមិន?

នោះ: ប្រហែលជាមាំខែក្រោយ ។

សុជា: មាំខែក្រោយ?

នោះ: បា!

សុជា: ចុះដល់ពេលគេដកមិនទៅ វាទាក់ទងនឹងប្តីមិនដែររឺក៏វាមានទាក់ទងនឹងរឿងអីផ្សេងទៀត?

នោះ: មិនដឹង ព្រោះយើងមិនដឹងថាយើងមានកំហុសអីបានគេបញ្ជូនយើងទៅព្រៃស តែមិន
ពេលដែលមិនមកជួបប្តីមិនហ្នឹងគេហៅម៉ូរ៉ូតុកសាន្តៗ ម៉ូហ្នឹងគេដំណាំច្រើន ហើយ

អង្គភាពវាមានអង្គភាពភស្តុតាងហ្នឹងសំរាប់ដាក់ផ្គត់ផ្គង់មក អ្នកនៅភ្នំពេញហ្នឹងណា ម៉ែនចង់
និយាយថាអ្នកនៅហ្នឹងគេដាំដំណាំ ដាំបន្លែអញ្ចឹងសំរាប់បេះបន្លែហ្នឹងសំរាប់ដាក់ផ្គត់ផ្គង់អ្នកនៅ
ភ្នំពេញហ្នឹងអ្នកស្រី ។ អញ្ចឹងគេឲ្យយើងទៅៗ ដាំដំណាំហ្នឹង ។

សុដា: នៅម៉ូណាហ្នឹង?

នៅ: ម៉ូរ៉ូតូកំសាន្ត ។

សុដា: នៅខាងណាភ្នំពេញ?

នៅ: នៅច្បារអំពៅ អាជ្ញវមួយតាមមាត់ទន្លេហ្នឹងទៅត្បូង ។

សុដា: ត្បូងព្រែកប្រាសាទអីហ្នឹង?

នៅ: មិនដឹងទីណាទេ តាំងពីហ្នឹងមកម៉ែនមិនដែលទៅដែរ តែគ្រាន់តែចាំដូរ ។ ម៉ូហ្នឹងមានផ្ទះម៉ាក
ប្រាងធំៗណាស់ ។

សុដា: អញ្ចឹងគេដកម៉ែនអញ្ចឹង ។

នៅ: ទៅដាំដំណាំ ។

សុដា: ទៅដាំដំណាំ ហើយគេចាប់ប្តីម៉ែនទៅរៀនសូត្រ?

នៅ: ទៅរៀន ។

សុដា: គេឲ្យទៅរៀន?

នៅ: បា! ម៉ាឡាន ហើយយើងក៏រៀបចំខោអាវ កាលហ្នឹងយើងចេញពីអង្គភាពយើងទៅជុំគ្នា
ម៉ាសាហើយណា ហើយយើងរៀបខោអាវឲ្យគាត់ហើយយើងជូនគាត់ឡើងឡាន នៅតាម
ដូរអីអញ្ចឹងធម្មតា ។ តែគាត់ដឹងខ្លួនថាគាត់ប្រហែលជា គាត់និយាយថាប្រហែលជា
គាត់ទៅជាប់កុកហើយ អញ្ចឹងគាត់តាំងចិត្តថាគាត់មិនរត់ទេកាលហ្នឹងយើងមានផ្ទះពោះ
ហើយ ផ្ទះពោះ៤ខែជាង ហើយអញ្ចឹងគាត់ថាគាត់មិនរត់ទេបើរត់ខ្ញុំត្រូវស្លាប់ អញ្ចឹងគាត់
ថាគាត់ទៅគាត់មិនរត់ទេ ដើម្បីជីវិតខ្ញុំហើយនិងកូន អញ្ចឹងទៅយូរដែរប្រហែលជាម៉ាខែ
បួកកន្លះខែបានគេបញ្ជូនខ្ញុំទៅទៀត ដល់បញ្ជូនខ្ញុំទៅទៀតគេបញ្ជូនទៅតែពីរនាក់ទេឈ្មោះ
ធៀន ស្រីដែរ ។

សុដា: ស្រីហ្នឹងគាត់មានក្រសួរហើយនៅ?

នៅ: មានហើយ ។

សុជា: គ្រួសារកាត់អ្នកខ្ពស់ដែរ?

នេ: គ្រួសារកាត់អត់ដឹងនៅណាទេ តែដឹងថាកាត់មានផ្ទះពោះដូចខ្ញុំអញ្ចឹងដែរ ប្រហែលខ្ញុំដែរ តែ
កាត់ផ្ទះពោះច្រើនជាងខ្ញុំ ។ ដល់អញ្ចឹងទៅគេបញ្ជូនយើងទៅដល់ តែគេឲ្យស្រាមសំបុក្រ
យើងមួយ ឲ្យយើងកាន់រាងខ្លួនទៅ គេប្រគល់ឲ្យយើង ជូនដល់ហ្នឹងគេឲ្យយើង កាន់
ស្រាមសំបុក្រហ្នឹងទៅកន្លែងហ្នឹង ។

សុជា: ទៅកន្លែងណា?

នេ: ទៅអាកន្លែងពេទ្យឆ្លុតនៅអាម៉ូប្រែកក្នុងហ្នឹង ទីចាត់ការគេនៅហ្នឹង ។

សុជា: អញ្ចឹងពេលដែលគេដកប្តីមីនគេដកមីនទៅច្បាអំពៅទៅដំបនៃហើយនៅហ្នឹងបានប៉ុន្មានខែ?

នេ: ប្រហែលជាមាំខែជាង ។

សុជា: មាំខែជាងអ្វី?

នេ: ថាពីខែចុះ ព្រោះនៅយូរដែរ ។

សុជា: អញ្ចឹងប្រហែលជា ៣ខែគេដកទៅតាខ្មៅទៀតហ្នឹង?

នេ: បា! ប្រហែលជានៅហ្នឹង ២ខែហើយនៅហ្នឹងដំណាំហ្នឹងប្រហែលជា២ខែ ។

សុជា: ចុះមីនអីដែលទៅជាមួយមីនដែលថាជាសេនាធិការ ខាងឃ្នាំងទៅកាត់ទៅជុំមីននៅតាខ្មៅ
ហ្នឹងដែរទេ?

នេ: ពីណាគេ?

សុជា: មីនអីមួយថាគេដកកាត់មានផ្ទះពោះនោះ?

នេ: ជុំគ្នាតើ តែកាត់នៅខាងជួសជុលកាំភ្លើង អត់នៅក្រុមជាមួយខ្ញុំទេតែនៅក្នុងចង្កោម
ភស្តុភារហ្នឹងដែរ ។

សុជា: ចុះដល់ពេលគេដកទៅហ្នឹង កាត់ទៅដល់តាខ្មៅព្រៃសអីហ្នឹងជាមួយគ្នា?

នេ: ទៅជាមួយគ្នា ។ ទៅដំណាំជាមួយគ្នាតែដល់ពេលគេដកទៅព្រៃសហ្នឹងជាមួយគ្នាដែរ ។

សុជា: ចុះមានដឹងថាកាត់ជាប់ពាក់ព័ន្ធរឿងអីទេ?

នេ: យើងគ្រាន់តែកាលហ្នឹងគេច្រាបយើងថា ពេលដែលខ្ញុំទៅដល់ហ្នឹងខ្ញុំសួរថា តែយើងដឹង
ហើយដឹងថាកន្លែងហ្នឹងគេលត់រ៉ាំហើយណាស់ យើងដឹងមុនហើយ ។ អញ្ចឹងយើងសួរគេថា
ហេតុអីបានជាបញ្ជូនខ្ញុំមកកន្លែងហ្នឹងអញ្ចឹង? ខ្ញុំសួរគេអញ្ចឹងថាហេតុអី? ខ្ញុំសួរមេប្រធាន

នៅហ្នឹង ស្រី ។ វាឆ្លើយប្រាប់ខ្ញុំថាមូលហេតុដែលគេបញ្ជូនមកកន្លែង ហ្នឹងគេយកមេរ័ត្ន
លត់ដំ ព្រោះយើងធ្លាប់នៅទីក្រុងណា គេថាអញ្ចឹង ។

សុជា: ចុះពីមុនដែលគេចាប់មីនមក មីនមានលីឈ្មោះព្រៃសអីហ្នឹងដែរទេ?

នោះ: ឮ ធ្លាប់ដឹងដែរ ។

សុជា: ចុះកន្លែង ដឹងថាកន្លែងហ្នឹងតែម្តង?

នោះ: បា! ដល់គេឲ្យយើងទៅហ្នឹងយើងដឹងខ្លួនហើយ ព្រោះយើងធ្លាប់បានចូលប្រជុំគេប្រាប់ថា
កន្លែង ស២១ តែគេមិនប្រើពាក្យព្រៃសព្រៃអីទេកាលហ្នឹងអ្នកស្រី គេច្រើនប្រើ ពាក្យ
លេខ ។

សុជា: ស២១ ?

នោះ: បា!

សុជា: ចុះស្គាល់អាកន្លែងមួយទៀតបោះ ស២១ ហ្នឹង?

នោះ: ស២១ វាមាន ខ្ញុំស្គាល់បានតែព្រៃស ហើយហ្នឹងកន្លែងស្ទឹងជ្រៅ កន្លែងក១៤ កន្លែង
ព្រៃកន្តោតហ្នឹង ស្គាល់បានពីរកន្លែងហ្នឹងទេ ។ ហើយម្តងទៀតគេហៅ បាតូ ស្ទឹងបាតូ
បីកន្លែងហ្នឹង ។

សុជា: ចុះទួលស្ទឹង?

នោះ: ទួលស្ទឹងអត់ដឹង អត់ដែលស្គាល់ទេ ។

សុជា: អត់ដែលឮទេ?

នោះ: ឮៗ តែយើងអត់ស្គាល់ គ្រាន់តែឮ ។

សុជា: ហើយវាទាក់ទងគ្នាដែរទេរឿងព្រៃស ហើយហ្នឹងទួលស្ទឹងហ្នឹង កាលឮហ្នឹង?

នោះ: យើងៗ ដឹងថាព្រៃស ហើយហ្នឹងកន្លែងព្រៃកន្តោត និងស្ទឹងបាតូ វាជាសាខារបស់
ស២១ ។

សុជា: ទួលស្ទឹងហ្នឹង?

នោះ: បា! យើងគ្រាន់តែដឹង តែយើងអត់បានទៅដល់ទួលស្ទឹងទេ តែយើងដឹង ។

សុជា: វាខុសគ្នាម៉េចរឿងអ្នកទៅព្រៃស ទៅទួលស្ទឹង ទៅបាតូ ទៅតាខ្មៅហ្នឹង?

នោះ: វាតាមខ្ញុំដឹងប្រហែលជាទៅតាមកំរិតទោសដែលគេកំណត់ ។

សុជា: អាទោសណាដាក់នៅណា?

នោះ: បើតាមខ្ញុំដឹងខ្លះៗហរណ៍ដូច ក១៤ ម៉ូស៊ីន៍បាតូ ម៉ូស៊ីន៍ជ្រៅ ម៉ូមន្ទីរពេទ្យព្រែកភ្នំភ្នំភ្នំវា គ្រាន់តែជាប់ការសង្ស័យមន្ទិល ជាប់ពាក់ព័ន្ធនិទ្ធការពីអ្នកនេះពីអ្នកនោះមក សកម្មភាព យើងមិនធ្លន់ធ្ងរដូចជានៅព្រៃសទេ បើនៅព្រៃសតែម្តងយើងធ្វើសកម្មភាព ប្រឆាំងគេ តែយើងនៅម៉ូដូចបាតូ ដូចស្ទឹងជ្រៅគ្រាន់តែគេចាប់ភស្តុតាងយើងមិនទាន់បាន គ្រាន់តែ សង្ស័យ គេយកយើងទៅដើម្បីស្រាវជ្រាវ តែមិនកាលប្តឹងដូចជាមិនមាន អារម្មណ៍អី គ្រាន់តែយើងដឹងខ្លះៗអញ្ជឹងយើងចាំថាយើងមិនគិតអីទេ យើងគិតតែធ្វើការឲ្យ គេទៅ ហើយយើងតែមិនកាលប្តឹងមាត់នៅដែរ ។

សុជា: នៅម៉េចទៅ?

នោះ: មាត់នៅថាយើងមិនខ្លាច យើងដឹងថាស្នែកនាបហើយអញ្ជឹងថ្ងៃប្តឹងនិយាយឲ្យអស់ចិត្ត ។

សុជា: និយាយថាម៉េច?

នោះ: យើងនិយាយប្រឆាំងគ្នាវាក៏អ្វីដែលគេនិយាយមកដែលគេប្រើមេរ័យមិនសមរម្យ យើងគ យើងប្រកែក ។

សុជា: មិននិយាយនៅណា ពេលម៉ឺននៅណា?

នោះ: ពេលម៉ឺននៅ កាលប្តឹងនៅៗអង្គភាពប្តឹងគេវាសណែកធ្វើចំការអ្នកស៊ី វាសណែកវាពោត ដាំល្ងរ ហើងនឹងមួយចំនួនគេឲ្យយើងស្ទង់អីអញ្ជឹង ។ អញ្ជឹងនៅក្នុងអង្គភាពប្តឹងសុទ្ធ តែ ស្រីៗអី ។

សុជា: នៅតាខ្មៅប្តឹង? អ្វីនៅច្បាអំពៅ?

នោះ: នៅឯតាខ្មៅ.....គេហៅស្ទឹងជ្រៅ ។ ស្គាល់ទេ? ម៉ូប្តឹងម៉ូស៊ីន៍ប្តឹងគេវាចំការ តែនៅស្ទឹង បាតូក្បែរព្រៃសប្តឹងគេធ្វើស្រែ តែដំបូងម៉ឺននៅវាចំការ ។

សុជា: នៅវាចំការប្តឹងយូរទេ?

នោះ: ដូចជាមុនចាប់អារម្មណ៍ទេព្រោះការម៉ឺននៅប្តឹងវាពោះធំ តែម៉ឺនឆ្លងទន្លេនៅប្តឹង ។

សុជា: អញ្ជឹងម៉ឺនទៅនៅកន្លែងតាខ្មៅប្តឹងបានប៉ុន្មានខែដែរបានគេបញ្ជូនទៅព្រៃសចំ?

នោះ: ប្រហែលជា៦ខែព្រោះម៉ឺនទៅប្តឹងមានផ្ទៃពោះ៥ខែ ហើយម៉ឺនឆ្លងទន្លេនៅប្តឹង អញ្ជឹង យើងបានន័យថា៥ខែ ។

សុជា: ឆ្លងទន្លេនៅតាខ្មៅហ្នឹង?

នេ: អត់ទេ ឆ្លងនៅកន្លែងលត់ដំហ្នឹងតែម្តង វាមានពេទ្យឆ្នុបវានៅហ្នឹងមួយ ។

សុជា: នៅណា នៅស្ទឹងបាក់ហ្នឹង?

នេ: នៅស្ទឹងជ្រៅ អញ្ជើងពេលម៉ឺនឆ្លងទន្លេបានកន្លះខែបានគេបញ្ជូនម៉ឺនទៅព្រៃស ។ អញ្ជើងម៉ឺនបី កូនកាត់វាលទៅហ្នួស⁺ អត់មានស្ទឹងដូនទេណាយើងដើរស្ទឹងជ្រៅកាត់វាលទៅព្រៃសហ្នឹង ឆ្ងាយណាស់ណា⁺ ។

សុជា: កាត់បឹង?

នេ: បា! អញ្ជើងដល់ពេលទៅដល់ហ្នឹងតែ៣ថ្ងៃទេគេបញ្ជូនឲ្យមកវិញ ។

សុជា: ឲ្យមកណាវិញ?

នេ: ឲ្យមកស្ទឹងជ្រៅវិញ ។

សុជា: ធ្វើការនៅស្ទឹងជ្រៅហ្នឹង?

នេ: បា! ស្ទឹងជ្រៅហ្នឹងម៉ឺនកូនបានម៉ាខែជាងហើង ម៉ឺនគេឲ្យនៅមើលកុមារ ។

សុជា: នៅមើលកុមាររហូតដល់រៀនណាមចូល?

នេ: ទេដល់មើលកុមារហើយកូនយើងបានជាបីបួនខែ បានគេឲ្យយើងទៅធ្វើស្រែនៅស្ទឹងបាក់ ស្ទឹងបាក់នៅជិតព្រៃសហ្នឹងអ្នាស⁺ ។

សុជា: ហើយមានស្គាល់ទេប្រធានអង្គភាពគេឈ្មោះអី?

នេ: ឈ្មោះ រី ។

សុជា: ឈ្មោះ រី?

នេ: បា! ស្រី ។

សុជា: នៅណាដែរ រី ហ្នឹង?

នេ: នៅៗនិភី កាលនៅហ្នឹងម៉ឺនស្គាល់ពេទ្យដែលនៅអង្គភាពហ្នឹងឈ្មោះរ៉ាន់ ។ ពេទ្យហ្នឹង ខ្ញុំក៏ភ្នែកម្នាស់ តែកាលហ្នឹងយើងនិយាយទៅដល់យើងដែរណា⁺ វាខុស្យាបទៅចាក់ថ្នាំ ឲ្យយើងក្នុងចំការអ្នាស⁺ ព្រោះថាម៉ឺនអត់សូវដឹងទេកាលហ្នឹង ព្រោះដៃយើងទើបតែត្រូវ រហូសទើបតែជា អញ្ជើងយើងមានតែដៃម្នាស់ទេដៃហ្នឹងយើងអត់ទាន់ប្រើកាបានទេ អញ្ជើង យើងទៅដកសំណប់យើងក្តាប់សំណប់អត់ទាន់កើត ។ អញ្ជើងវាឲ្យយើងចាំចំការ មើលកូន

ក្មេងអីអញ្ចឹង យើងមានប្រើការតែដៃម្ខាងអញ្ចឹងមិនអាចទៅស្នូងដកបាន ដល់ពេលថ្ងៃ
ក្រោយទៅដៃយើងក៏ធ្វើចលនាបានទៅវាទូទៅធ្វើស្រែ ។

សុជា: ហើយអ្នក វ៉ាន់ ហ្នឹង ពេទ្យហ្នឹងគេចិត្តល្អជាមួយម៉ែដែរ?

នោះ: ចិត្តល្អណាស់ ដូចជាគេលួចទៅចាក់ថ្នាំនៅពេលដែលយើងទៅ រំពាត់មួយយើងដើមើល
កុំឲ្យក្របីគោចូល ។

សុជា: នារី រឺ ហ្នឹងគ្រប់គ្រងនៅព្រៃស រឺនៅស្ទឹងជ្រៅ?

នោះ: អត់ទេនៅស្ទឹងជ្រៅ ។

សុជា: នៅស្ទឹងជ្រៅ ។ ចុះនៅព្រៃស?

នោះ: អត់ស្គាល់ ។

សុជា: ម៉ែធ្វើស្រែរហូតដល់ពេលរៀនណាមួយចូលមក ឬក៏មានផ្ទះសំបូរអើទៀតដែរទេ?

នោះ: អត់ទេនៅព្រៃសហ្នឹង ។

សុជា: អត់ដាស់ទេ ធ្វើនៅហ្នឹងរហូតណា?

នោះ: រហូតដល់រៀនណាមួយចូល អញ្ចឹងកូនយើងស្លាប់ពេលដែលយើងទៅធ្វើនៅព្រៃស នៅម្តុំ
ព្រៃសហ្នឹង តែយើងមិននៅក្នុងចង្កោមរង្វង់ព្រៃសទេ យើងនៅស្ទឹងបាតុដូះដោយខ្លួន ។

សុជា: នៅហ្នឹងមូលហេតុអីបានកូនម៉ែស្លាប់?

នោះ: យើងបាននិយាយពីដំបូងហើយវាកើតកម្រើលៗ គេយកទៅដេកពេទ្យ វាអត់ឲ្យម៉ែ ទៅទេ
ដល់ពេលបានថ្ងៃបាន ដូចជាកូនហ្នឹងល្អវាមិនស្ងៀមវាចេះតែយំអីអញ្ចឹង វាទូយើងទៅ
វាមកយក ឃើញខ្លាវាមកយកយើងនៅតាមភ្នំស្រែហ្នឹង ក៏យើងទៅចុះកូនហើយ
ហ្នឹងម៉ែ ។ ដល់ពេលទៅយើងមិនបានចាប់អារម្មណ៍ថាវាលាប់វាបោក ដោះយើងព្រោះពេល
ដែលវាទៅហ្នឹងយើងចេះតែប្របាច់ទឹកដោះចោល ដើម្បីថ្ងៃ ណាមួយវានឹងបានបោកវិញ
ដល់ពេលវាបោកទៅលាប់ ។

សុជា: លាប់កម្រើល?

នោះ: លាប់កម្រើល ។

សុជា: មើលយូទេបានស្លាប់?

នេ: ទៅបានតែពីរថ្ងៃ ខុសបរណ៍ពេលយើងទៅដល់យើងឃើញកូនមិនឲ្យប្រាកដ មិនចាប់
អារម្មណ៍ថាវាប្រាកដដោះយើងលាបំណែក តែអាកប្រក្រតីដែលវាកើតឡើងវាហើរអស់
ហើយ ។

សុជា: កូនមិនបានម៉ានខែដែរហើយ?

នេ: មាំខួប ។

សុជា: ក្នុងឆ្នាំ៧៨អីដែរ?

នេ: បា! ប្រហែលជាចុងឆ្នាំ ៧៨ ។

សុជា: មិនមានស្គាល់ប្រធានធំគ្រប់គ្រងនៅព្រៃសឃ្លីទេ?

នេ: អត់ស្គាល់ តែយើងស្គាល់តែ ខុច យើងធ្លាប់ឃើញវាទៅឃ្លី ។

សុជា: ខុច ឃ្លី?

នេ: បា!

សុជា: រាងម៉េចខុចឃ្លី?

នេ: ខុច ឃ្លីយើងដឹងថាឈ្មោះខុចអញ្ចឹងតែម្តង យើងមិនដឹងថាឈ្មោះគេស្តីទៀតទេ យើង
អត់ដឹងទេ ។

សុជា: ខុច ។ ចីបានគេទៅឃ្លីមិន?

នេ: គេទៅមើល ។

សុជា: គេប្រធានឃ្លី?

នេ: បា! យើងមិនដឹងថាគេទៅធ្វើអីទេ តែគេទៅមើល ។

សុជា: រាងវេមិនចំណាំបានទេរាងខុចឃ្លី?

នេ: វាខ្មៅហើយខ្ពស់ ហើយមុខរាងជ្រូកកាលឃ្លី ។

សុជា: ចីបានមិនដឹងថាឈ្មោះកាត់ឈ្មោះខុច?

នេ: អ្នកនៅ ពេទ្យរ៉ាន់ឃ្លីប្រាប់ខ្ញុំ ។

សុជា: ពេទ្យរ៉ាន់ឃ្លី?

នេ: បា! គេថាឃ្លីហើយប្រធាន ស២១ គេថាមេធំហើយ គេថាឃ្លីមេធំ ។

សុជា: ពេលឃ្លីមិននៅចំណាយប៉ុន្មានមើលឃើញកាត់?

នោះ ពេលគេដើរតាមភ្នំស្រែ យើងនៅស្ងួត ។

សុជាតា: យើងស្ងួតជាប់ភ្នំហ្នឹងដែរ?

នោះ: បាទ!

សុជាតា: គាត់មាននិយាយមានអីទេ?

នោះ: អត់មាននិយាយទេ គ្រាន់តែដើរមើលហើយទៅហួសទៅ តែដែលនៅហ្នឹងប្រាប់យើងតែ
ពេទ្យហ្នឹងក៏ស្ងួតជាមួយយើងដែរ គ្រាន់តែថាមុខឆ្ងារគេពេទ្យ ។

សុជាតា: ហើយដល់ពេលខុបហ្នឹងទៅអីអញ្ចឹងគេមានឧបាសមានអីទៅទេ?

នោះ: អត់ឃើញទៅទេ តែម្នាក់ឯងទេ ។

សុជាតា: អត់មានអង្ករក្សអីការពារទេ?

នោះ: អត់មានទេ អាហ្នឹងយើងនិយាយតាមជាក់ស្តែង តែឡានគេនៅឯឆ្ងាយហើយ តែមកស្រែ
ហ្នឹងគេមានតែម្នាក់ឯងទេដើមក ។

សុជាតា: គាត់ខុស្សាហ៍មកទេ?

នោះ: ខុស្សាមកដែរ ។

សុជាតា: មកប៉ុន្មានថ្ងៃ? មិនឃើញបានប៉ុន្មានដង?

នោះ: ពេលមិនឃើញនៅឆ្នាំ៧៨ អាឆ្នាំទឹកធំហ្នឹងវាបាក់ទំនប់ស្ទឹងបាក់ហ្នឹង ឃើញមកដូចជា
មកបញ្ជាទប់ទប់អីអញ្ចឹង ។

សុជាតា: គាត់មកនិយាយថាម៉េចខ្លះពេលមកបញ្ជាទប់អញ្ចឹង?

នោះ: កាលហ្នឹងកំលាំងនារីយើងមិនអាចទប់ទំនប់ហ្នឹងបាន ដូចជាចុះទឹកកំពង់តែហូរខ្លាំងអីអញ្ចឹងទៅ
យើងកំលាំងនារីមិនអាចបោះបង្កោលចុះកន្លែងបាក់ទឹកហ្នឹង វាហូរខ្លាំងមិនអាចចុះទៅបាន
អញ្ចឹងគេទ្រកំលាំងប្រុសៗមកបោះស្ទឹងហ្នឹងមកហើយ យើងកំលាំងនារីហ្នឹងយើងកែបដី
ហ្នឹងដាក់បារ៉ាទប់ដើម្បីទប់ទំនប់ហ្នឹង ឆ្នាំ៧៨ ។

សុជាតា: ចុះម៉ែន ខុប ហ្នឹងហេតុប្រធានធំអញ្ចឹងគេអត់មានថ្នាក់នៅក្រោមហ្នឹងដូចជា សាធារណៈ
ស២១ ហ្នឹងវាមានច្រើនផ្នែកអញ្ចឹង ផ្នែកដូចជានៅតាខ្មៅដង នៅព្រៃសដង នៅណាដង
អញ្ចឹងខុបហ្នឹងអ្នកគ្រប់គ្រងទាំងអស់ហ្នឹងតែម្តង ឬក៏គេមានចែកក្រុមគេផ្សេងៗទៀតដែរ?

នៅ: វាមានក្រុមហើយខ្លាហរណ៍ដូច នាវី ដែលប្រធាននៅស្ទឹងជ្រៅហ្នឹងគឺជាអ្នកនាំពាក្យ អ្នកមើលខុសត្រូវហើយ អញ្ជឹងគេមិនអាច ខុចហ្នឹងមិនមែនមកគ្រប់គ្រងផ្ទាល់ទេ វាប្រយោលខ្លាហរណ៍ថាយើងមានលំដាប់ថ្នាក់ប្រធានក្រុម ប្រធានកងអីអញ្ជឹង ។

សុជា: ឈ្មោះ រី ហ្នឹងគេនៅគ្រប់គ្រងរហូត អត់មានផ្លាស់ប្តូរអីទេ?

នៅ: អត់មានផ្លាស់ប្តូរអីទេ គាំទ្រខ្ញុំទៅឃើញនៅហ្នឹង ។

សុជា: រហូតដល់បែករៀតណាមចូលមក?

នៅ: ចា!

សុជា: ចុះដែលឮឈ្មោះ ហ៊ុយ រីទេ?

នៅ: ឮដែរតែមិនស្គាល់ទេ ។

សុជា: មិនដែលឃើញទេ?

នៅ: មិនដែលឃើញទេ ធ្លាប់ឃើញតែឈ្មោះ ខុច ហ្នឹង ។

សុជា: អញ្ជឹង ខុច ហ្នឹងមិនឃើញបើគិតទៅប្រហែលម៉ានឹង?

នៅ: ចុងក្រោយដែលខ្ញុំច្បាស់ហ្នឹង ខ្ញុំធ្លាប់ទទួលការសួរចម្លើយពី ខុច នោះម្តង ។ ក្រោយពី ៧៧ ហើយយើងថ្ងៃ ៧មករាហ្នឹងយើងមិនរៀតណាមចូលភ្នំពេញហ្នឹង យប់ហ្នឹងយប់ថ្ងៃ ៧មករាហ្នឹងគេឲ្យយើងចេញ ចេញទៅទាំងអស់គ្នាជាមួយ អៀង សារី ជាមួយអីហ្នឹងទៅដើរ អ្នកនៅហ្នឹងគេដើរពីភ្នំពេញមក ហើយយើងនៅហ្នឹងប្រមូលគ្នាយើងទៅពីៗកន្លែងហ្នឹងទៅតែម្តង តាមស្ទឹងបាតុហ្នឹង អ្នកព្រៃសមកអីអញ្ជឹងទៅៗម៉ាឱ្យទៅរាប់ម៉ឺនរាប់ពាន់នាក់ណា យប់ យប់ថ្ងៃ៧ មករាហ្នឹងខ្ញុំគ្រាន់តែចាំតែប្តីណឹងទេ ។

សុជា: ហើយ ខុច សួរនាំម៉េចខ្លះ?

នៅ: យប់ហ្នឹងយើងមិនបានឃើញទេតែថ្ងៃក្រោយទេ បានយើងដឹងថាពួកមេធំៗ ទៅជាមួយយើងដែរ យើងដើរយប់យើងមិនអាចស្គាល់ទេ ។

សុជា: អត់បានសួរអីណាអ្វី?

នៅ: យប់ហ្នឹងយប់ដែលបានចេញយើងមិនដឹងថាអ្នកណាៗខ្លះទេ គ្រាន់តែដឹងថាភ្នំពេញគេរីបែកហើយយើងត្រូវតែចេញទៅលិចអញ្ជឹងខ្លាហរណ៍ ដល់ថ្ងៃក្រោយបានយើងដឹង តែយើងព្យាយាមរត់ចេញពីអង្គភាពហ្នឹង តែយើងរត់មិនរួច ។ ដល់រត់មិនរួច ខ្លាហរណ៍

យើងគេចេញពីអង្គភាពហ្នឹងហើយគេចេះតែតាមទាន់ គេមានសេះពីរបីសំរាប់កៀង
យើងឲ្យទៅជាមួយគេអញ្ចឹង តែយើងព្យាយាមរត់ដែរតែរត់វាមិច្ចាច ដល់ពេលគេទាន់
អញ្ចឹងគេហៅយើងទៅសួរ តែកាលហ្នឹងយើងព្រឹត្តិការណ៍ ៧៧៤រួចហើយ ។

សុជា: កាត់សួរ ខុចហ្នឹងហៅទៅសួរ?

នោះ: ហៅទៅសួរនៅមុំ មុំជិតទីរាល់, ថ្មពួក, មុំភ្នំគេហៅភ្នំចារាយ ។ ស្គាល់មីន ស្គាល់ភ្នំ
ចារាយហ្នឹងនៅស្រុកកំពង់ត្រឡាចលើ កំពង់ឆ្នាំង ។

សុជា: ចូលព្រៃហើយអាហ្នឹង?

នោះ: បា! ចូលព្រៃហើយ តែគេហៅយើងទៅសួរដោយយើងរត់ចេញពីកង ។

សុជា: ខុច ហ្នឹងអ្នកសួរផ្ទាល់?

នោះ: បា!

សុជា: កាត់សួរថាម៉េចខ្លះ?

នោះ: គេសួរ តែយើងអត់ដឹងរឿងយើងមិនដឹងមានពាក្យអីឆ្លើយ វាគ្រាប់តែយកកាំភ្លើងខ្ញុំ
ហើយយើងអង្គុយលើគ្រែយើងឈរក្បែរហ្នឹង វាយកកាំភ្លើងខ្ញុំដកពីចង្កេះមកហើយភ្នង
ត្រង់សៀតផ្កាយើងធ្វើដូចរបៀបកំព្រោងព្រា យើងដឹងហើយ ។ ប៉ុន្តែវាសួរថា សួរឈ្មោះ
យើងហើយយើងក៏ប្រាប់វា វាថាមកនៅហ្នឹងប៉ុន្មានខែ ប៉ុន្មានថ្ងៃ ហើយខ្ញុំថា ពីរឆ្នាំហើយ
យើងឆ្លើយថាខ្ញុំមកនៅហ្នឹងពីរឆ្នាំ ហើយវាបើកភ្នែក ម៉េចក៏នៅបានយូរមែន? ខ្ញុំថា
ខ្ញុំដឹង? ហើយវាគ្រាន់តែចោទទៀតថាមិនដែលទេមិនដែលមានពិណ នៅយូរអង្វែងទេ
នៅតែម៉ាអាទិត្យអស់ហើយត្រូវបញ្ជូនទៅណាទៀត ។ ខ្ញុំថាខ្ញុំមិនដឹងខ្ញុំទៅ ណាទៀតបើគេ
មិនបញ្ជូនខ្ញុំទៅណាទៀត? ហើយវាឆ្ងល់ថាហេតុអ្វីបានមិត្តនារីឯងនៅ បានយូរមែន
បានដល់ទៅ២ឆ្នាំ ។

សុជា: កាត់សួរមីនតែម្នាក់ឯងទេ?

នោះ: សួរតែម្នាក់ឯងទេ តែកាលហ្នឹងមីនដូចជាមិនតក់ស្លុតទេ ។ វាថាគារីនីចេះសួរចម្លើយមិន
ដែលពិណឆ្លើយសើចងក់វាទេ «មិនដែលមិនដែលមានអ្នកឆ្លើយសើចងក់ខ្ញុំទេទើបតែមិត្ត
នារីឯងមួយម៉េចក៏មិនតក់ស្លុត?» ខ្ញុំថាខ្ញុំមានរឿងអីតក់ស្លុតទេមិនដឹងមានរឿងអីដឹង ខ្ញុំ
ឆ្លើយតាមត្រង់ព្រោះខ្ញុំមកហ្នឹងពីរឆ្នាំមែនគារីនី៧៧ ខ្ញុំប្រាប់អញ្ចឹង ។

សុជា: អញ្ជឹងមូលហេតុដែលគាត់សួរយកទៅសួរហ្នឹងដោយសារម៉ែនគេចចេញ?

នេ: ព្យាយាមរត់ចេញពីអង្គភាពហ្នឹងយើងដឹងហើយដើម្បីគ្រឿងបំបែកផ្ទះវិញតែយើងរត់មិនរួច ។

សុជា: ចុះពីណាគេអ្នកទៅប្រាប់គាត់ឲ្យគាត់ហៅយកទៅសួរ?

នេ: ប្រធានកងហ្នឹងគេនៅគ្រប់គ្រងយើងរហូតណា ។

សុជា: អញ្ជឹង?

នេ: បា!

សុជា: នារី រឺ ហ្នឹងអ្នកទៅប្រាប់ឲ្យខូចទៅសួរ?

នេ: បា!

សុជា: គេមានយាមមានអីទេពេលដែលសួរក្នុងព្រៃហ្នឹង?

នេ: យាម តែពេលដែលគេក្នុងយើង អាកាស អាកាស ៥៤ ហ្នឹង កាំភ្លើងខ្លី តែមានអាកាស ដើមក្នុងយើង លុតជង្គង់ក្នុងយើងរួចទៅហើយ តែម៉ែនកាលហ្នឹងមានគំនិតមួយថា បើសិន ជាគ្មានអាកាសទេម៉ែនយកកាំភ្លើងហ្នឹងបាញ់វិញហើយ តែម៉ែនមិនអាចធ្វើបានទេ បើសិន ជាធ្វើយើងត្រូវរាប់ អញ្ជឹងយើងរក្សារជីវិតយើងដើម្បីរស់តទៅទៀតអញ្ជឹងយើង មិន អាចធ្វើបានទេ ។

សុជា: ចុះម៉ែនថាមាន អៀង សារី មានអីម៉ែនមានឃើញទេ?

នេ: យើងធ្លាប់ឃើញតែពេលនៅប្រជុំនៅអីក្នុងពេញកាលយើងមិនទាន់ទៅព្រៃស ។

សុជា: ប្រជុំនៅសេនាធិការកាលនៅសេនាធិការហ្នឹង?

នេ: ប្រជុំនៅស្ថាប័នហ្នឹង ។ ប្រជុំកាលហ្នឹងដូចជាអាមេរិកវាទំលាក់គ្រាប់បែកនៅសៀមរាប ថ្កោលទោសអាមេរិចហ្នឹង ។

សុជា: មានអាមេរិកទំលាក់គ្រាប់បែកនៅសៀមរាបដែរ? ជំនាន់អាពតហ្នឹង?

នេ: ជំនាន់ ប្រហែលជាបែក៧៥ ហើយ ។

សុជា: នៅមានទំលាក់នៅហ្នឹងទៀត?

នេ: បា! ម្តង ។ ហើយយើងថ្កោលទោស ។

សុជា: ហើយ អៀង សារី អ្នកទៅនិយាយ ។

នេ: អៀង សារី, ប៉ូល ពត អីហ្នឹង ។

សុជា: អៀង សារី មាននិយាយដែរទេ?

នេ: មិនទេ តែកាលប្តឹងខ្ញុំឃើញប៉ុលពតឡើងលើវេទិការប្តឹងនិយាយប្តឹង ហើយថ្ងៃដែលគេ
និយាយទូលាយគេ និយាយពីបក្សពីអីប្តឹងមិនចាំទេវាយុវឌ្ឍន៍ហើយ ។

សុជា: ចុះក្រៅពី អៀង សារី, ប៉ុល ពត អីមានស្គាល់ពីណាទៀតទេ មានឃើញខ្សែវ
សំផនទេ?

នេ: ឃើញ ។

សុជា: ឃើញខ្សែវ សំផន ដែរ?

នេ: បា!

សុជា: ឃើញនៅណាដែរ?

នេ: ឃើញពេលដែលទៅប្រជុំ ។

សុជា: ប្រជុំនៅស្ថាភូប្តឹង?

នេ: កាលប្តឹងយើងមានសិទ្ធិចូលប្រជុំជាមួយមេធំៗ គេហៅយើងទៅមុនយើង ពេលដែល
យើងចូលទៅនៅភ្នំពេញដំបូងៗ ។

សុជា: ចុះខូបប្តឹងពេលដែលសួរចម្លើយមិនហើយគាត់អត់ធ្វើអីមិនទេ?

នេ: អត់ទេ ។

សុជា: គាត់គិតថាម៉េចបានជាគាត់ប្រលែងមិនមកវិញ?

នេ: ប្រលែងមកក៏មិនប្រលែងឲ្យយើងចេញទៅណាដែរ ឲ្យនៅក្នុងរង្វង់យើងប្តឹងដដែល គ្រាន់
តែគេមិនយកយើងទៅវ៉ៃចោល ទៅបាញ់ចោលអីទេ គ្រាន់តែហៅថាហេតុអីបានជាចង់
គេចចេញពីអង្គភាព? ខ្ញុំថាវាគ្មានមូលហេតុអីដែលចង់គេចបើគ្រាប់នៅរឹតៗ នៅលើក្បាល
បើមិនឲ្យខ្ញុំក្រាបមិនឲ្យខ្ញុំរត់មិនឲ្យខ្ញុំលូនមិនឲ្យខ្ញុំពួន ធ្វើម៉េចអាណាទៅពាំងគ្រាប់ឈ្នះ ។

សុជា: គាត់មានសួរស្រុកកំណើតមិននៅណាទេ?

នេ: មិនសួរទេ គ្រាន់តែសួរថាយើងមកកន្លែងប្តឹងម៉ានថ្ងៃ ប៉ុន្មានខែអីអញ្ចឹង ។

សុជា: ធ្វើម៉េចបានមិនរត់ចេញមកវិញបាន?

នោះ មិនៗយូរណាស់ មិនទៅពេលហ្នឹងមិននៅថ្មពួក-ស្រុកទិរាល់ហ្នឹង វាដូចជាគេវែកគ្នាកាន់ តែខ្លាំងឡើងហើយយើងព្យាយាមគេចពីគ្រាប់ បែកពីគ្នាបន្តិចៗអញ្ចឹងទៅ បានយើងដាច់ ទៅបាន គេនៅតែគៀយើងចូលព្រៃ គិតទៅមិននៅក្នុងព្រៃហ្នឹងបី បួន ខែ ។

សុជា: បានរត់ចេញមក?

នោះ: បានៗមិនចេញមកដល់ភិរម្យ គិតទៅនៅក្នុងព្រៃអត់មាអីស៊ី៣ខែ ។

សុជា: ភិរម្យយើងកំពង់ស្ពឺហ្នឹង?

នោះ: ហ្នឹងហើយភ្នំភិរម្យហ្នឹង ។

សុជា: ហើយបានជួបជាមួយរៀតណាមនៅហ្នឹង?

នោះ: តែយើងវង្វេងក្នុងព្រៃហ្នឹង វាគ្មាននរណាមួយស្គាល់ដូរយើងចេះតែរិលវាល់នៅក្នុងព្រៃ ហ្នឹង ។

សុជា: ប៉ុន្មាននាក់?

នោះ: ច្រើនរាប់រយ តែដល់យូៗទៅយើងបែកចេញពីគ្នាអស់ យើងសល់តែបីនាក់ ។

សុជា: បីនាក់ហ្នឹងបានមកដល់ដូរដូចម្តងដែរទេ?

នោះ: មកដល់ដូរវិញម្នាក់នៅស្វាយរៀងនាប៉ុន្មាននៅក្នុងព្រៃប្រុស អញ្ចឹងយើងរត់ចុះរត់ឡើងនៅ សល់គ្នាតែបីអ្នកទេហើយម្នាក់ទៀតហ្នឹងមេរ័យកំពង់ស្ពឺហ្នឹង គេមានអ្នកស្រុកគេសុំយកធ្វើ ជាកូនធម៌ទៅៗ ហើយយើងមកព្រៃវែងមក ។

សុជា: អញ្ចឹងប៉ុន្មានអ្នក ចុះពីរនាក់ទៀត?

នោះ: ពីរអ្នកទៀត ម្នាក់ស្លាប់នៅក្នុងព្រៃ ។ នៅសល់ពីរនាក់ ។

សុជា: ហើយម្នាក់គេនៅកំពង់ស្ពឺទៅ ហើយមិនមកណោះមក?

នោះ: បា!

សុជា: មកដល់ឆ្នាំណាដែរមេរ័យដល់ហ្នឹង?

នោះ: មកដល់ដូរហ្នឹងក្រោយយើងចូលឆ្នាំហើយ ឆ្នាំ៨០, ៧៩, ៨០ បានមិនមកដក់ដូរ ។ អញ្ចឹងមិននៅឯព្រៃយូរដែរ ។

សុជា: ហើយមិនបានរៀបការនៅឆ្នាំណារៀបការម្តងទៀតហ្នឹង?

នោះ: ប្រហែលជា៨៧ ។

សុជា: ៨៧?

នេ: បា!

សុជា: មកដល់មីនធ្វើអីនៅផ្ទះហ្នឹង?

នេ: ធ្វើស្រែ ។

សុជា: នៅហ្នឹង?

នេ: អត់ទេ ខ្ញុំនៅព្រៃវែង ។

សុជា: នៅព្រៃវែងតែម្តង?

នេ: បា! ផ្ទះបងដឹងមួយ ។

សុជា: ចុះមីនខ្ញុំសួរបកទៅក្រោយវិញកាលជំនាន់ធ្វើការនៅព្រៃស គេឲ្យធ្វើមួយថ្ងៃប៉ុន្មានពេល
ទៅ?

នេ: ធ្វើស្រែ ពីព្រលឹមទល់ព្រលប់យើងសំរាកតែពេលហួបបាយ ។

សុជា: អញ្ចឹង?

នេ: បា!

សុជា: ហើយដល់ពេលយប់មានទេ?

នេ: ពេលយប់យើងដេកៗ ផ្ទះអញ្ចឹងធម្មតាអញ្ចឹងតែគ្រាន់តែគេចាក់សោរ ។

សុជា: គេចាក់សោរ?

នេ: គេចាក់សោរហើយមុនដូចជាផ្ទះគេធំ១០ ឬក៏២០ នាក់អីអញ្ចឹងទៅ ផ្ទះមួយនៅគ្នា ១០
ឬ២០ នាក់អញ្ចឹងទៅតែមុនមួយៗម្នាក់អញ្ចឹងមក ។ មុនទល់ក្បាលទល់ជើងគ្នាអញ្ចឹងចង
មុនទូចៗ ហើយគេនៅក្រោម ។

សុជា: គេណា? ពួកណា?

នេ: គេដែលនៅគ្រប់គ្រងហ្នឹងវានៅខាងក្រោម ។

សុជា: នៅធ្វើអី?

នេ: វានៅយាមយើង ហើយគេចាក់សោរទូ អញ្ចឹងយប់យើងមិនមានសិទ្ធិចុះដីទេ ។

សុជា: ចុះបើយើងបត់ដៃបត់ជើង?

នេ: កន្តោរមួយៗម្នាក់នៅកន្លែងយើងហ្នឹង ។

សុជា: ចុងជើងយើងហ្នឹង?

នេ: ចុងជើងយើងហ្នឹង អាចមានពេលខ្លះកំពប់កន្តោរក៏មាន។

សុជា: ទៅលើពួកអ្នកនៅក្រោមហ្នឹងទៅ?

នេ: លើទៅ តែរនាបក្តារ។

សុជា: ធ្វើម៉េចបើគេអត់ឲ្យយើងចុះហ្នឹង? ខ្លាចយើងរត់ពេលយប់?

នេ: បា! តែថ្ងៃពេលយើងទៅធ្វើការស្ទូងដកហ្នឹងក៏មានគេយាមដែរ ស្រីៗ ហ្នឹងវាកាន់កាំភ្លើង នៅលើភ្នំហ្នឹងទ្រុតត្រុតនៅលើភ្នំហ្នឹង។

សុជា: ហើយបាយទឹកអីម៉េចទៅ?

នេ: បាយទឹក អី បាយទឹកកាលខ្ញុំនៅហ្នឹងមិនមានបញ្ហាអីទេយើងហូបគ្រប់គ្រាន់ណាស់។

សុជា: ប៉ុន្មានពេលម៉ាថ្ងៃ?

នេ: បីពេល តែព្រឹកឡើងច្រើនហូបដំឡូងស្ងោរដំឡូងអីធម្មតា អាហារសំរន់ហ្នឹង ហូបហើយ បានយើងទៅស្ទូង។

សុជា: ទៅដល់ហ្នឹងមានគេបង្រៀននយោបាយអីទេ ខុចអីហ្នឹងដែលមកបង្រៀនទេ?

នេ: អត់ទេៗ ដឹងតែពីប្រើយើងតែម្តង អត់មានបង្រៀនអត់មានអប់រំនិយាយពីនេះពីនោះ អត់ទេ។

សុជា: មីង បើនិយាយទៅដល់ព្រៃស ដល់តារាងអីអត់ដែលមានបានឡើងមកភ្នំពេញចូលរួមនៅ ស្ថាតអីទេ?

នេ: អត់ទេៗ ចប់ហើយ។

សុជា: ចុះកាលនៅស្ថាតនៅអីហ្នឹង នៅសេនាធិការហ្នឹងឧស្សាហ៍ទៅ?

នេ: ឧស្សាហ៍ទៅ។

សុជា: ហើយគេដែលហៅទៅទទួលភ្ញៀវទទួលអីទេ?

នេ: មិនដែលទេ។

សុជា: អ្នកជួបខៀវ សំផន ជួបអៀង សារី ជួបប៉ុល ពត ហ្នឹងច្រើនដែរទេ?

នេ: ពេលប្រជុំ ជួបពេលប្រជុំ។

សុជា: ប្រជុំហ្នឹងម៉ាឆ្នាំប៉ុន្មានដង?

នោះ វាមិនទៀងដែរទេសុរាហ៍ហោដែរតើ ។ ពេលមានកិច្ចការដែលគេដែលគេត្រូវផ្សព្វផ្សាយពី
គោលការណ៍របស់កូរ៉េហ្នឹង គេហៅយើងគ្រាន់ទៅប្រាប់ទៅមូលហេតុដែលយើងធ្វើអញ្ចឹង
ៗមកវិញអញ្ចុះៗអី តែយើងមិនមាននិយាយអីដដែក យើងមិនមានសិទ្ធិអី ដដែកកែ
សំរួលអីក្នុងហ្នឹងទេ គ្រាន់តែយើងទៅស្តាប់គេ តែមិនមិនចាំទេ ។

សុជាតា: ប៉ុន្មានដងដែលបានចូលរួមទៅប្រជុំស្តារហ្នឹង?

នោះ: មិនចាំទេព្រោះ ។

សុជាតា: ច្រើនជាងពីរដង រឺក៏បីដង?

នោះ: ច្រើន យើងនិយាយថាច្រើនអញ្ចឹងចុះព្រោះក្នុងហ្នឹងយើងនៅកន្លែងភស្តុភារហ្នឹងវាដឹង
កិច្ចការហើយការគ្រប់គ្រងនារីនៅក្នុងក្រុមហ្នឹងដើម្បីឲ្យវាដំណើរការហ្នឹង គឺដូចជាបន្តិចហោ
បន្តិចហោទាហរណ៍អញ្ចឹង ។

សុជាតា: ហើយដល់ទៅជួប ខៀវ សំផន ជួបអៀង សារី អីហ្នឹងទៅញឹកញាប់ដែរ?

នោះ: ជួប ។

សុជាតា: ជួបម៉ានដង ជួបខៀវ សំផន អៀង សារី អីហ្នឹង?

នោះ: និយាយរឿងម៉ានដងមិនដឹងទេ តែដឹងថាបើប៉ុលពតខ្ញុំធ្លាប់ជួបម្តង ឃើញច្បាស់ម្តង ។

សុជាតា: ចុះម៉ឺនពេលដែលម៉ឺន គេចាប់ដកម៉ឺនទៅព្រៃសហ្នឹង ម៉ឺនមានដឹងរឿងសភាពការណ៍នៅខាងតំ
បន់បូក៏យើងដែរទេ?

នោះ: ដឹង ។

សុជាតា: ដឹងដែរ?

នោះ: ដឹង ។

សុជាតា: ដឹងថាម៉ែចដែរ?

នោះ: ដឹងថាគេចាប់ៗ វិត កសាងកំលាំងមូលដ្ឋាននៅសហករណ៍ អញ្ចឹងបើសិនជាអ្នកណា
មនការពាក់ព័ន្ធនិទ្ធាការមិនល្អហ្នឹងប្រហែលជាមិនសុខ ។

សុជាតា: ចុះទៅដល់នៅព្រៃសហ្នឹង រឺ អី ខុច អីមាននិយាយអំពីរឿងអ្នកដែលចេញប្រភពពីបូក៏
ទៅទេ?

នោះ: អត់និយាយទេ ។

សុជា: អត់និយាយទេ ។

នេ: បា! យើងដឹងខ្លួនយើងកាលដែលយើងមិនទាន់ចូលព្រៃស ដែលយើងធ្លាប់ឆ្លងកាត់ការ
ប្រជុំជាមួយមេធំៗ ជាមួយអង្គភាពធំៗ ដែលយើងពិភាក្សាគ្នាទៅយើងដឹងតាមហ្នឹងទេ ។

សុជា: អ! អញ្ជឹងព្រៃស រឿងតំបន់បូព៌ានេះកើតរឿងមុនពេលដែលគេចាប់ប្តីមីនឡើយ?

នេ: បា!

សុជា: មុន ឬក្រោយ?

នេ: ព្រោះដល់ពេលឆ្នាំ ៧៧ ដើមឆ្នាំ ៧៧ហ្នឹងគេចាប់តាមដានប្រវត្តិរូប ចាប់តាមដាន
ប្រវត្តិរូប ហើយដំបូងមីនមានឈ្មោះថាមកតាមដានប្រវត្តិរូប តាមដុះអីអញ្ជឹងតែដល់
ក្រោយមកប្រាប់ថា ដូរឈ្មោះហើយឲ្យអ្នកផ្សេង ។

សុជា: ចុះមីនបានចុះមកទេ?

នេ: បាស! មីនអត់បានទេ ។ អញ្ជឹងមីនចាប់ដឹងថាប្រហែលជាមានបញ្ហាអីហើយ នៅឯដុះ
ខ្ញុំអ្នក អញ្ជឹងយើងអាចដឹងហើយ អញ្ជឹងយើងដឹងៗថាឈ្មោះណាមួយដែលត្រូវទៅតាម
ដានប្រវត្តិរូបនោះយើងទៅខ្សឹបអ្នកនោះថា បើទៅដល់បូព៌ា ធ្វើម៉េចទៅដល់ដុះខ្ញុំសួរ
សភាពការណ៍អ្នកដុះខ្ញុំឲ្យដឹង រួចមកប្រាប់ខ្ញុំផង ខ្សឹបៗ ។

សុជា: ហើយគេមកប្រាប់ម៉េចដែរ?

នេ: ពេលដែលគេដឹងអញ្ជឹងគេមកវិញគេមកខ្សឹបប្រាប់ខ្ញុំ ចុះធម្មតាយើងកាលហ្នឹងគេអត់ទាន់
ចាប់អារម្មណ៍យើងប៉ុន្មានទេណា តែយើងដឹងដែនការមុនយើងប្រាប់អ្នកដែលទៅតាមដានប្រ
វត្តិរូបឲ្យគេប្រាប់យើងផង ។

សុជា: គេប្រាប់ថាម៉េចទៅ?

នេ: គេៗ ប្រាប់ថាគ្រួសារយើងនៅឯដុះពិបាកណាស់ នៅតាមសហករណ៍ហ្នឹង ហើយវា
ពាក់ព័ន្ធ បើដល់ខ្លួនខ្ញុំវាពាក់ព័ន្ធត្រង់ប្តីបងខ្ញុំ បងស្រីខ្ញុំ ដែលគាត់នៅដេរកន្លែងតំបន់
គាត់មានប្តីមកពីហាណូយ អញ្ជឹងគេចាប់ប្តីបងខ្ញុំហ្នឹងទៅ អញ្ជឹងវាជាប់ពាក់ព័ន្ធអញ្ជឹង
ហើយទីមួយ ទីពីរយើងធ្លាប់នៅក្រុង តែយើងទៅដាច់យូរហើយយើងអត់ ដឹងទេ ។

សុជា: អញ្ជឹងការដកមីនពីរឿងពិភាក្សាការម៉ៅព្រៃស មកពីតាខ្មៅមកអីហ្នឹងវាជាប់ទាក់ទងរឿង
គ្រួសារមីននៅឯស្រុកនេះ ឬក៏ជាមួយប្តីមីនដែលកាត់ខាងខ្ពង់នេះ?

នៅ: តាមៗដឹងប្រហែលជាពាក់ព័ន្ធរឿងក្រសួងខ្ញុំច្រើនជាងប្តី ព្រោះប្តីរឿងគេផ្សេងណា ហើយ
ដកយើងហ្នឹងរឿងផ្សេង ទីមួយមកពីយើងមានបងថ្មីជាអ្នកមកពីហានុយ ដែលកាល
ហ្នឹងគេមិនប្រកាន់ថា អ្នកមកពីក្រៅមកពីហានុយអីអញ្ចឹង យើងមិនដឹងប្រវត្តិគេម៉េចៗ
ទេ ហើយទីពីរកាលដែលមិននៅអង្គភាពស៨០ ហ្នឹង មិនប្រឆាំងគេម្តង ត្រង់ភ្នំនេះម្តុំ
លូទូលគោក ហើយភ្នំនេះហ្នឹងមិនដឹងជាមកពីណាទេ ហើយយូរឯងប្រេង ត្រង់កែងហ្នឹង
វាមានប្រេងមួយ ហើយវានេះហើយនេះម្តុំហ្នឹងសុទ្ធតែគ្រាប់ ហើយអញ្ចឹងដល់ពេល
យើងតាមស្តិតសួរនាំហ្នឹងមានអ្នកមេយើងហ្នឹង មេអង្គភាពយើងហ្នឹង ជិះឡានតាមហ្នឹង
គេឃើញថាគាត់ហ្នឹងបោះកន្ទុយបារី តែយើងថាភ្នំហ្នឹងមានអ្នកបោះ កន្ទុយបារីទៅបាន
ជាភ្នំហ្នឹងវានេះ តែវាមិនទាន់នេះដល់យូរឯងទេ វាទើបតែនេះសំរាម តាមប្រឡាយ
តែយើងពន្ធតំទាន់ ។

សុជា: ហើយមិនដដែក ហើយរាយការណ៍ប្រាប់អញ្ចឹងទៅ?

នៅ: បា! យើងតាមអញ្ចឹងទៅ វាថាយើងតាមដានប្រវត្តិវា អញ្ចឹងយើង ។

សុជា: គេហ្នឹងធំជាងមីន? ឈ្មោះអីគេមីន?

នៅ: ឈ្មោះ ធីម ខ្ញុំថាមុំព្យាហ្នឹង ។ អញ្ចឹងពេលដែលយើងដដែកថាមិនមានអ្នកមកពីណាទេតាម
ព័ត៌មាន យើងប្រាប់ត្រង់ៗថាបងអែងហ្នឹងបោះកន្ទុយបារីទៅបានវានេះ វាគ្មាននរណា
លួចដុតទេ ។ អ្នកដែលបោះទៅក៏មិនចាប់អារម្មណ៍ថាវាគ្រាន់តែបោះទៅវានេះនោះទេ ។
កាលហ្នឹងបើមិនពន្ធតំទាន់ទេអាចនេះនៅតែបន្តិចទៀតដល់យូរឯងគ្រាប់ អារសេវតេអិនតេវា
ល្មោកនេះណាស់ណា តែអត់អីទេ បើសិនជានេះផ្ទះភ្នំពេញហ្នឹង មិនចាំបាច់អាណាវ៉ែទេ ។

សុជា: ចុះកាលហ្នឹងគេចាប់ មានដឹងរឿងគេចាប់ សោ ភីម, ចាប់ ចាន់ ចក្រី ចាប់អីទេ?

នៅ: ដឹង គេខ្សឹបប្រាប់ ។

សុជា: កាលហ្នឹងគេចាប់ ខាងចាន់ ចក្រី ខាងអីខាងសោ ភីម ហ្នឹងគេចាប់មុន ខាងសោ ភីម
ហ្នឹងគេចាប់មុនចាប់រឿងផុតអីហ្នឹងប្តីក្រោយ?

នៅ: មិនចាំទេ មិនដឹងថាពីណាចាប់មុនពីណាចាប់ក្រោយទេ តែគ្រាន់ថាគេខ្សឹបប្រាប់ថា តា
ភីម បាត់ខ្លួន ចាន់ ចក្រី បាត់ខ្លួន តាផុតភូមិភាគខត្តរ បាត់ខ្លួនតែយើងមិនដេញដោលមូល

ហេតុអ្វីទេ ព្រោះយើងមិនមាន ដូចជាកាលបង្កើតយើងមិនមានសិទ្ធិអីដដែលករកបូសរកកល់
ទេព្រោះយើងការពារខ្លួនយើងដែរ ។

សុជា: ហើយមិនដឹងដឹងថាណាមុនណាណាប្រាកដអត់ទេ?

នេ: បា! អត់ទេ មិនដឹងទេមិនចាប់អារម្មណ៍ ។

សុជា: តែពេលដែលគេចាប់ប្តីមីនហ្នឹង សោ ភីម គេចាប់ហើយឬនៅ?

នេ: គេចាប់ហើយ បា! គេចាប់ហើយ ៗ កាលបង្កើតគេនៅតាមដានប្រវត្តិបយុទ្ធជន យុទ្ធនារី
នៅតាមអង្គការពមួយៗ គេមានក្រុមគេទៅតាមដល់ៗ ដូះអីអញ្ចឹង អ្នកណាជាប់ពាក់
ព័ន្ធអីអញ្ចឹងគេមករាយការហើយ ។

សុជា: ចុះបងថ្ងៃមីនដែលមកពីរៀតណាមហ្នឹងគាត់ឈ្មោះអីគេ?

នេ: មិនចាំឈ្មោះទេ ។

សុជា: បងស្រីមីនឈ្មោះអី?

នេ: បងស្រីខ្ញុំឈ្មោះ ជា ។

សុជា: ហើយប្តីគាត់ធ្វើថ្នាក់អី?

នេ: ក្នុងហ្នឹងវាទៅក្នុងចង្កោមកណៈ តំបន់២០ ហ្នឹង តែយើងនិយាយថាកណៈអញ្ចឹងវាមាន
លេខ វាមានអនុ វាមានសមាជិកអញ្ចឹង តែគាត់មិនមែនលេខទេ នៅក្នុងអចិន្ត្រៃយ៍
ហ្នឹង ។

សុជា: មីនកាលជំនាន់ហ្នឹងមីនមានដែលឃើញគេសម្លាប់មនុស្សផ្ទាល់ភ្នែកអីទេ?

នេ: មីនមិនដែលឃើញទេ ។

សុជា: អត់ដែលឃើញទេ ។ ចុះដែលឃើញគេធ្វើទារុណកម្មមនុស្សទេ?

នេ: កាលមីននៅស្ទឹងជ្រៅហ្នឹងមីនគ្រាន់តែដឹងថាអ្នកដែលទៅនៅស្ទឹងជ្រៅហ្នឹង អស់ហើយ១០
ថ្ងៃត្រូវបាត់ខ្លួន ។ មីនជួបមនុស្សថ្មីមករហូត ។

សុជា: ចុះមានដែលដើរទៅឃើញរណ្តៅសាកសព ឃើញខ្មោចឃើញអីទេ?

នេ: អត់ដែលឃើញទេ គ្រាន់តែឃើញគេតំរង់ជួរយកឡើងឡានហ្នឹងមីនធ្លាប់ឃើញ ។ ហើយ
អ្នកដែលឡើងឡានទៅហ្នឹងមីនខ្លឹបស្នូរថាទៅណា កាលនៅស្ទឹងជ្រៅដល់បាន១០ ថ្ងៃ ឡាន
មកយកម្តងអីអញ្ចឹងទៅហើយខ្ញុំខ្លឹបស្នូរពេទ្យគេបញ្ជូនទៅណា គេថាទៅអូរខ្លះ ។ អូរខ្លះ

នៅណាមិនដឹងដងហ្នឹង គេថានៅម្តុំភ្នំស្រួចឯណាណោះមិនដែលស្គាល់ពួកតែឈ្មោះ ហើយ
ខ្ញុំសួរថាទៅធ្វើអីហើយអ្នកហ្នឹងត្រូវរក្សាលមិនប្រាប់យើងទេ តែមិនធ្លាប់ឃើញគេ ។
ឧទាហរណ៍ថាឡានគេដាក់នៅមុខពេទ្យ ។

សុជា: គេបញ្ជូនមនុស្សឡើងឡានហ្នឹង?

នេ: បា! ដើរទៅទាំងខ្សែ ។

សុជា: គេអត់មានចាប់បងចាប់អីទេ?

នេ: អត់ទេគេបណ្តើរ ។

សុជា: បណ្តើរយកទៅ?

នេ: បា! តែស្រីៗ ។

សុជា: ហើយមានៗមនុស្សអ្នកដែលមកហ្នឹងគេទាហានគេមានកាំភ្លើងអីទេ?

នេ: អត់ទេ ។

សុជា: អត់ទេ?

នេ: បា! តែឡានគេនៅទីនោះទេយើងអត់ឃើញទេ អញ្ជឹងខ្ញុំសួរថាពួកប៉ុន្មាននាក់ហ្នឹងទៅបានអី
ទៅ គេថានោះឡាននៅឯម្តុំណាកអញ្ជឹងអ្នកស្រី នៅមុខវត្តអ្នក ។

សុជា: ចុះទៅអាកន្លែងព្រៃសហ្នឹងមានដែលឃើញឡានគេទៅហៅមនុស្សពីស្រែមកទេ?

នេ: ឃើញ ។

សុជា: ឃើញដែរ?

នេ: ខ្ញុំធ្លាប់គេហៅឡើងឡានពីរដងដែរ ។

សុជា: អ្នកមើលនិយាយបន្តិចមើ ឡើងឡានហើយម៉េចក៏រួចខ្លួនមក?

នេ: មិនដឹងម៉េច ដឹងជាវាម៉េច ឧទាហរណ៍ថាយើងកំពុងតែស្ងួត! កំពុងតែដកថ្ងៃហ្នឹង កំពុងតែ
ដកហើយធម្មតាយើងដកដីស្រុកហ្នឹងវាជាប់ យើងម្នួរជើងខាងប្រឡាក់ស្រមកអីអញ្ជឹង
គេបកដៃហៅឈ្មោះយើងមក យើងហើយខ្ញុំថាលានខ្លួនសិនអ្វី? គេថាមិនបាច់ទេ
អញ្ជឹង ប្រឡាក់ឡានហើយណា ប្រឡាក់ៗទៅគង់តែគេលានទេ អញ្ជឹងពេលដែលយើងទៅ
ដល់កន្លែងឡានហ្នឹងគេមិនឲ្យយើងថយក្រោយទៅលានខ្លួនទៅ លានដីចេញទេ គេឲ្យយើង
ឡើងទាំងដីទៅលើឡានហើយយើងប្រកែក បើគេមិនឲ្យយើង ក៏សុខចិត្តឡើងទៅអង្គុយ

លើឡានដែរ តែគេមិនឲ្យមកលាងខ្លួនទេ យើងសុំគេទៅលាង ខ្លួនសិនទេប្រឡាក់ឡាន
អស់ហើយ ដល់អញ្ជើងពេលដែលយើងឡើងទៅអង្គុយលើឡានហ្នឹង ស្រាប់តែពេទ្យរ៉ាន់ហ្នឹង
ពេទ្យដែកចំណាំលួចចាក់ថ្នាំឲ្យខ្ញុំហ្នឹងវា ស៊ីញ៉ូដែថាបណ្តាបណ្តាចុះមកវិញ ប្រឡូត្រកូល
ទេមិនមែនត្រកូលបងឯងទេ ។ ដល់អញ្ជើងទៅក៏ចុះទៅក៏ហ៊ីទៅ ។

សុជា: ពីរដងចុះម្តងទៀត?

នេ: ម្តងទៀតក៏អញ្ជើងដែរ ។ នៅតែប្រឡូត្រកូលដូចគ្នា ។

សុជា: អញ្ជើងអាណាមកយកនិងពេទ្យរ៉ាន់ហ្នឹងមានទំនាក់ទំនងអីនឹងគ្នាដែរជាមួយពេទ្យហ្នឹង?

នេ: មិនដឹងដែរ ខ្ញុំហរណ៍កាលដែលយើងព្រឹត្តិការណ៍៧៧ បែកភ្នំពេញហើយហ្នឹង អាខុចហ្នឹង
វាហៅយើងទៅសួររចម្លើយហ្នឹង កាលហ្នឹងយើងព្យាយាមរត់ដែរតែរត់មិនរួចវាហៅយើង
ទៅសួរ ។ ម៉្យាងខ្ញុំចង់និយាយពីអីទេភ្លេចហើង?

សុជា: ចង់និយាយពីរឿងពេទ្យ រ៉ាន់ ។

នេ: តែពេលៗ ដែលកាលហ្នឹងយើងប្រើពាក្យថាវិសាស វិសាសហ្នឹងមានសេះមួយ ចែងឲ្យ
អីអាវិសាសហ្នឹងវាស្គាល់ខ្ញុំកាលពីសង្គ្រាមក្រៀមសមរក្សមិ ស្រាប់វាវុកអើថា អ្នកបងទេ
ខ្ញុំថាមិនបាច់អ្នកអីទេទៅណា វាថាទៅណាក៏ឲ្យមកនាំបងឯងទៅមេធំ វាថា បងឯងកុំចង់
នៅកន្លែងដហ្នឹងគ្មានអីហូបទេ ទៅកន្លែងខ្ញុំមិនខ្វះទេ ខ្ញុំថាអើមិនបាច់កូតបងទេ អូនអើយ
ខ្ញុំថាមិនបាច់កូតទេ ដល់ហៅវាហៅខ្ញុំជិះសេះខ្ញុំថាមិនចេះជិះទេសុខចិត្តដើរ ដើរឆ្ងាយដើរ
ជិនម៉ាត្រឹកបានដល់កន្លែងវាហ្នឹង ។

សុជា: ចុះរ៉ាន់ហ្នឹងមានជួបគ្នាទៀតទេ?

នេ: លែងជួបគ្នាហើយដល់យើងដាច់ទៅ ។

សុជា: ហើយរ៉ាន់ហ្នឹងហើយនឹងអ្នកដែលមកចាប់ រ៉ាន់ហ្នឹងគាត់មានតួនាទីជាពេទ្យហ្នឹងធំដែររឺនៅ
ក្នុងអង្គភាព?

នេ: ទេខ្ញុំឃើញគាត់ទៅស្នូលទៅដកជាមួយយើងដែរស្តាយថ្នាំពេទ្យ ។

សុជា: ចុះត្រង់ដែលគាត់ហៅឡើងមក ហៅចុះមកនោះ?

នេ: តែខ្ញុំគ្រាន់តែបញ្ជាក់មើលត្រកូលហើយថាមិនមែនត្រកូលហ្នឹងទេ តែយើងមិនដែលទៅជិត
ស្ថិតស្ថានអីទេ គ្រាន់តែថាដូចជាមានចិត្តមួយអាណិតយើងអីអញ្ជើង ។

សុជា: ប្រុសស្អែក គាត់ប្រុស?

នេ: ស្រីទេ ។

សុជា: ម៉ែនបានឆ្លងកាត់របបខ្មែរក្រហមម៉ែនយល់ថារបបហ្នឹងយ៉ាងម៉េចដែរ?

នេ: ខ្ញុំនិយាយថាបើសិនជាគេអនុវត្តតាមទ្រឹស្តីហ្នឹងខ្ញុំថាល្អដែរ តែដល់ពេលហើយអាទ្រឹស្តីហ្នឹង
និយាយផ្សេង ដល់ពេលធ្វើហ្នឹងវាផ្សេងវាមិនដូចគ្នា អញ្ជឹងអាពាក្យប្រជាធិបតេយ្យ
ហ្នឹងវា ។

សុជា: វាខុស?

នេ: វាខុស ដល់ពេលធ្វើវាមិនរឿងអញ្ចុំទេ មិនរឿងតាមពាក្យនៅតាមឯកសារហ្នឹងទេ ។

សុជា: ចុះម៉ែនតាមគំនិតម៉ែនមកដល់ឥឡូវ ដូចជាពីមុនមកម៉ែនយើងស្ម័គ្រចិត្តចូលបដិវត្តន៍ ចូលអី
អញ្ជឹងហើយដល់ពេលក្រោយមក បដិវត្តន៍ហ្នឹងមានបានជួយយើងដែរទេ ដូចជាសំលាប់
បងប្អូនក្រសួរយើងទៀត អញ្ជឹងម៉ែនគិតថាមានវិប្បដិសារីអីទេដែលបានចូលរួម ហើយចុង
ក្រោយវាអត់បានលទ្ធផលអីល្អ មកយើងវិញ ។

នេ: ខ្ញុំមានអារម្មណ៍មួយ គ្រាន់តែពាក្យថាបក្សហ្នឹងខ្ញុំណាយខ្ញុំស្អប់ ។

សុជា: ឥឡូវហ្នឹង?

នេ: តែឥឡូវហ្នឹងខ្ញុំអត់មានចូលបក្សណាទេ ក្នុងសង្គមខ្ញុំរស់ជាមួយគេតែខ្ញុំមិនចូលបក្សណាទាំង
អស់ ។

សុជា: ថី?

នេ: ព្រោះវាឆ្លែត ។

សុជា: ឆ្លែតចិត្ត?

នេ: វាក្មេងបានលទ្ធផលអីទេ គឺយើងខាតៗ ពេលវេលាប៉ុន្មានឆ្នាំ គិតម៉ែនកា ។ សិនថាជីវិត
ខ្លួនឯងមួយហ្នឹងមិនរស់ទៀត ។

សុជា: ជំនាន់ហ្នឹងមានកន្លែងណាល្អ ម៉ែនគិតថាមើលទៅល្អ?

នេ: អាហ្នឹងល្អមិនល្អវាអាស្រ័យលើអ្នកអនុវត្ត ។

សុជា: អ្នកអនុវត្តន៍?

នៅ: ខ្ញុំៗគិតថា ដែលចំណូលចិត្តដុំខ្ញុំដែលខ្ញុំមករស់នៅក្នុងសង្គមហ្នឹង ហើយខ្ញុំមិនចូលបក្សសម្ព័ន្ធណាទេ ខ្ញុំមិនចូលទេមានគេមកអូសទាញឲ្យខ្ញុំចូលព្រោះ យើងនិយាយថាយើងពូកែនិយាយអីអញ្ចឹង ខ្លាហរណ៍ ពូកែយោសនាពូកែភូតយើងថាអញ្ចឹងចុះ គេមកអូសទាញយើងចូលជាសមាជិក ខ្ញុំថាខ្ញុំមិនចូលទេហើយខ្ញុំក៏មិនស្អប់ដែរ តែខ្ញុំឈប់ហើយខ្ញុំរៀនហើយ ខ្ញុំបាក់ស្បែកខ្ញុំនិយាយប្រាប់គេត្រង់ រហូតមានអ្នកខ្លះយកក្រដាសមកឲ្យខ្ញុំផ្គិតហ្នឹងខ្ញុំថាទេខ្ញុំមិនស្អប់ទេ តែខ្ញុំមិនផ្គិតទេ តែខ្ញុំបំរើការងារធម្មតាជាមួយសង្គម តែដំបូងដែលខ្ញុំចូលៗចូលខាងសិទ្ធិមនុស្ស តែខ្ញុំមិនទាន់ដឹងលក្ខណសិទ្ធិមនុស្សហ្នឹងម៉េចៗទេ គ្រាន់តែខ្ញុំដឹងថាសិទ្ធិមនុស្សវាជាមនុស្សអធ្យាក្រិត មិនចូលបក្សសម្ព័ន្ធណាវាជាមនុស្សការពារសិទ្ធិនិងផលប្រយោជន៍ឲ្យប្រជាជនអញ្ចឹងខ្ញុំចូល តែក្រៅពីហ្នឹងខ្ញុំអត់ចូល ។

សុជា: ចុះម៉ឺនរាល់ថ្ងៃម៉ឺនដែលនិយាយរឿងរ៉ាវ ដូចម៉ឺននិយាយប្រាប់ខ្ញុំប្រាប់កូនចៅដែរទេ?

នៅ: និយាយដែរតែខ្ញុំមិននិយាយអស់ទេ និយាយតែចំណុចដែលខ្ញុំលំបាកខ្ញុំរេទេនា ខ្លាហរណ៍ថាពេលដែលខ្ញុំទៅនៅព្រៃយៀកណាមចូលខ្ញុំអត់បាយ ខ្ញុំពិបាកនៅលើភ្នំនៅក្នុងព្រៃម៉េចៗខ្ញុំប្រាប់ ។

សុជា: ហេតុអីបានម៉ឺនប្រាប់?

នៅ: ខ្ញុំចង់រំលឹកពីការឈឺចាប់លទ្ធផលនៃការទទួលបានពីបដិវត្តន៍ដុំខ្ញុំហ្នឹងគឺបានលទ្ធផលអាហ្នឹងលទ្ធផលដែលខ្ញុំទទួលបាន ។

សុជា: គេថារឿងហ្នឹងត្រូវតែបំភ្លេចចោល ឬក៏និយាយទៅថ្ងៃក្រោយ?

នៅ: ខ្ញុំយល់ឃើញថាត្រូវតែមានឯកសារដើម្បីទុកឲ្យជំនាន់ក្រោយ ដើម្បីកសាងសង្គមមួយឲ្យល្អ បើសិនជាយើងបំបិទចោលដោយគ្មានឯកសារ ដោយគ្មានការបំភ្លឺពីអ្នកធ្លាប់ឆ្លងកាត់ ខ្លាហរណ៍ដូចខ្ញុំអីអញ្ចឹងវាសាបសូន្យហើយ ។

សុជា: មានពិណាកេដែលមកសួរនាំម៉ឺន?

នៅ: មិនដែលទេ ។

សុជា: អញ្ចឹង?

នៅ: អញ្ចឹងដឹងថាយើងធ្លាប់រស់នៅជំនាន់ខ្មែរក្រហមធ្លាប់ធ្វើការ គេមិនបានមកសួរលំអិតថាម៉េចៗទេតែគេដឹងៗ ។

សុជា: ចុះម៉ឺនពេលខ្ញុំមកសួរខ្ញុំអញ្ជឹងម៉ឺនមានអារម្មណ៍ថាម៉េចដែរ?

នៅ: ខ្ញុំមិនមានអារម្មណ៍ម៉េចទេ ខ្ញុំមើលជួរដែរព្រោះម៉ឺនមកពីស្វាយរៀងវិញកូនប្រាប់ថាមក
ជួបខ្ញុំថ្ងៃ២០ អីអញ្ជឹងកាលហ្នឹង ថ្ងៃប៉ុន្មានទេថាមកជួប ។ ខ្ញុំថាអើបើថ្ងៃ២០ មិនមក
អត់ជួបទៀតហើយកូនអើយ ម៉ឺនចង់ជួបដែរដើម្បីទំលាយឲ្យទៅដើម្បីឲ្យគេទុកជាឯកសារ
សំរាប់ជំនាន់ក្រោយ បើសិនជាម៉ឺនទុកនៅនឹងខ្លួនឯងហ្នឹង ម៉ឺនចង់សរសេរតែសរសេរវា
បានតែគិចៗ វាអត់ទៅជាជួរការគ្រាន់តែដឹងថា យើងចង់ចាំថាថ្ងៃនេះខែនេះអីអញ្ជឹង
តាមពិត ខ្លាហរណ៍ដូចឥឡូវហ្នឹងយើងមានការបើកការកាត់ទោសខ្មែរក្រហម តាមខ្ញុំស្តាប់
ព័ត៌មានគឺគេត្រូវរ៉ូវវាអស់ហើយណាស់ កាលមុនយើងចោទពីរឿងខ្លះលុយតែឥឡូវ
មិនមានខ្លះទេ តាមចិត្តម៉ឺនៗ ចង់ឲ្យគេកាត់ទោសពាក់ទោះបីមនុស្សហ្នឹងជិតឆាប់ក៏ដោយ
ខ្លាហរណ៍អញ្ជឹងណា កាត់ទៅហើយតាមគោលការណ៍យើងគេយកតែក្បាលមាស្មីនធំៗ
លើទណ្ឌ កាត់ទៅ ។

សុជា: ចុះម៉ឺនគេតាត់របៀបហ្នឹងគេយកតែមេខ្លោងធំៗ ទៅអញ្ជឹងម៉ឺនយល់ថាយ៉ាងម៉េចដែរដូចជា
វាយុត្តិធម៌ដែរទេ?

នៅ: អាហ្នឹងវាព្រោះការគ្រប់គ្រងហ្នឹងពេល ខ្លាហរណ៍ថាពេលក្រសួរមួយមានបញ្ហា អ្នកគ្រប់
គ្រងជាអ្នកទទួលខុសត្រូវ ។

សុជា: ចុះដូចជាអ្នកប្រព្រឹត្ត ជនដៃដល់នៅរស់ នៅធម្មតាអញ្ជឹង ហើយគេកាត់តែលើអញ្ជឹងវា?

នៅ: ជនដៃដល់ក៏វាបានបញ្ជាពីហ្នឹងមកដែរ ហើយខ្ញុំមិនជឿថាអ្នកហ្នឹងមិនដឹងខ្ញុំមិនជឿទេ ។

សុជា: អញ្ជឹង?

នៅ: ខ្ញុំអត់ជឿទេ ។

សុជា: អញ្ជឹងម៉ឺនគិតថាការកាត់ទោសហ្នឹងវាមានប្រយោជន៍?

នៅ: ប្រយោជន៍ច្រើនៗ ថា សំខាន់បំផុតគឺសំខាន់សំរាប់មេរៀនអ្នកដឹកនាំក្រោយ ជំនាន់ក្រោយ
កុំឲ្យធ្វើអំពើអញ្ជឹងទៀត ក្នុងពេលណាដែលយើងធ្វើអំពើអញ្ជឹងទៀតគេនឹងកាត់ទោស ។
គេចារក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រកូនតថាគឺនៅតែមាន ឈ្មោះយើងអាក្រក់រហូត ជឿអញ្ជឹង
ខ្ញុំជឿអញ្ជឹង ។

សុជា: ចុះសំរាប់ការអភិវឌ្ឍន៍សំរាប់ដូចជាពេលដែលមានតុលាការហើយកាត់ទោសហើយ អញ្ជឹង វាអាចមានការអភិវឌ្ឍន៍ប្រទេសជាតិយើងប្រសើរជាងឥឡូវទេ ឬក៏យ៉ាងម៉េចតាមមិនគិត ទៅ?

នេ: តាមខ្ញុំគិតវាអាចប្រសើរព្រោះពេលណាដែលយើងកាត់ទោស ហើយហ្នឹងមនុស្សយើង ហ្នឹងវាលែងមានគំនិតកុំភ្នា ។

សុជា: ហើយមិនយល់យ៉ាងម៉េចដែរពាក្យថាយុត្តិធម៌ម៉េច?

នេ: យុត្តិធម៌ហ្នឹងគឺត្រឹមត្រូវ វាដូចជា រកសច្ចៈ រកការពិត យើងចង់និយាយថាការពិតហ្នឹង យុត្តិធម៌ហ្នឹង?

សុជា: មិនដែលលឺពីរឿងតុលាការដែលគេបង្កើតកាត់ទោសខ្មែរក្រហមកាលពីឆ្នាំ ៨០, ៧៩, ៨០ មិនដែលឮទេ គេហៅតុលាការប្រជាជន កាលហ្នឹងគេកាត់ទោស អៀង សារី ហើយ និន ប៉ុល ពត ពីរឿងហ្នឹង តែគេធ្វើនៅភ្នំពេញទេតែដូចជា អ្នកដែលគេចោទ ហ្នឹងអត់ បានចូលខ្លួនមកតុលាការ មិនដែលឮទេ?

នេ: មិនកាលហ្នឹងមិនមិនសូវបានតាមដាននយោបាយ ឬក៏ស្តាប់វិទ្យុអីប៉ុន្មានទេណា ទើបតែ ម៉ៅឥឡូវមិនតាមដានជាប់ ទោះបីមិនមិនបានទៅដល់មាត់ក៏មិនស្តាប់មិនដឹង អំពីរបៀប គេបង្កើតសាលាក្តីហ្នឹងយ៉ាងម៉េចៗ ហើយវាមានដល់ប្រយោជន៍អីហ្នឹងរឿងគេទៅតែ រឿងមិនៗ ក៏យល់ឃើញថាវាត្រឹមត្រូវហើយយុត្តិធម៌ហើយទោះបីថាមនុស្សហ្នឹងជិត ស្លាប់ យើងដឹងហើយណាមេធាវី វាចាស់ជរាអស់ហើយ ក៏យើងត្រូវតែធ្វើឲ្យបានដែរ ។ អញ្ជឹងយើងគិតថាមកដល់ឥឡូវនេះយើងឃើញថាមេធំ ប៉ុល ពត ស្លាប់បាត់ហើយ អញ្ជឹងវានៅសល់រាយរងច្រើន ខ្មោហរណ៍ដូចជា ខៀវ សំផន ដូចជា អៀង សារី ដូចជា នួន ជា ពិសេស ខុចដែលខ្ញុំធ្លាប់ស្គាល់ ដែលធ្លាប់សួរចម្លើយខ្ញុំហ្នឹង ។ អញ្ជឹង យើងគិតថាពេលហ្នឹងវាយោរយោណាស់ណា យោរយោត្រង់ថាវាសួរមកយើងបញ្ជាក់ សវនាការវិញថាហេតុអីបានមិត្តនារីឯងនៅបានយូរម្ល៉េះ? ខ្ញុំថាខ្ញុំដឹងយូរ មិនយូរអ្នកខាងហ្នឹងទេ ដែលៗ ត្រូវដឹងខ្ញុំឆ្លើយហើយសើច ហើយវាថាមិនដែលពីណាឆ្លើយសើចដាក់វាទេ ខ្ញុំនៅ ចាំពាក្យហ្នឹងខ្ញុំនៅចាំអត់ភ្លេចទេ វាថាមិនដែលចេះសួរចម្លើយសើចដាក់វាទេ ឲ្យតែមកក៏

គេថាបាក់លោងទន់ជង្គង់ បាក់ឆ្មើយមិនរួចចង់សន្ធឹប ចង់ងាប់មុនគេវែប្រហារទៀត
ណោះ ។

សុជា: ហើយម៉ែងគេថាការដាក់ទោសទៅលើពួកហ្នឹង ក្នុងតែដាក់កិរិយាណាឲ្យសមទៅនឹងអ្វីដែលពួកហ្នឹង
បានធ្វើប្រជាជនទុក្ខវេទនាកាលពីជំនាន់ខ្មែរក្រហម?

នៅ: យើងមិនដឹងថាដាក់កិរិយាណាឲ្យសមទៅលើពួកហ្នឹងស្រេចនឹងច្បាប់គេធ្វើទៅណា ខ្ញុំចង់និយាយអញ្ជឹងចុះ
ព្រោះសំណងដែលយើងទាមទារនោះវារកកាត់ថ្ងៃមិនបាន ។ ទាមទារណាមួយឯងគិតមើល
យើងកុំនិយាយថាយើងមេតែមួយរង្វង់ក្រសួរម៉ែងចុះម៉ែង នៅតែម្នាក់ឯងកត់ទេហើយ
ពិណាមិនឈឺចាប់ណា ហើយរហូតខ្លួនពិការហើយយើងឆ្លាតក្រដរស់ដើម្បីសង្គម ដើម្បី
ប្រវត្តិសាស្ត្រ ដើម្បីប្រទេសជាតិយើងក្រដរស់ដោយយើងមិនគិតថាកុំកូនអានេះ អានោះ
ទេបើតែបើគេកាត់អញ្ជឹងវាពិសេសហើយ ដើម្បីឆ្មើយតបទៅអ្នកដែលបាក់ខ្លួនទៅ ។

សុជា: ចុះបើសិនជាម៉ែងដឹងខ្លាហាមណាមួយអ្នកដែលសម្លាប់ប្តីម៉ែង ឬក៏បងប្អូនម៉ែងអីគេមកនៅជិតខាង
ម៉ែងអី ម៉ែងមានចង់សងសឹកទេ?

នៅ: ទេ ម៉ែងមិនមានកំនិត្យកុំកូនទេ ។

សុជា: អញ្ជឹង?

នៅ: បា! ម៉ែងថាខ្លាហាមណាមួយយើងប្រើពាក្យថាអហោសកម្ម បើថាបានកាត់ទោសហើយ
យើងចាប់ដៃគ្នាកសាងប្រទេសទៅធ្វើម៉េចបានជាហួសទៅហើយ បានកាត់ទោសហើយ
អញ្ជឹងយើងប្រឹងកសាងប្រទេសយើងធ្វើម៉េចឲ្យបានជឿនលឿនទៅ ។

សុជា: ចុះបើសិនជាគេហ្នឹងមានកូនចៅ ជនដែលដែលធ្វើបាបក្រសួរម៉ែងខ្លាហាមណាមួយ
គេមានកូនចៅមកលេងជាមួយកូនចៅម៉ែងអីអញ្ជឹង ម៉ែងបញ្ជូនមិនឲ្យកូនចៅម៉ែងទៅលេងជា
មួយកូនចៅគេ ឬក៏ម៉េចដែរ?

នៅ: ម៉ែងមិនមានកំនិតអញ្ជឹងទេកន្លងមកម៉ែងគិតថាគេក៏ចង់រស់ដូចយើង គេជាមនុស្សដូចយើង ។

សុជា: ចុះខ្លាហាមណាមួយទៀតបើសិនជាតុលាការមិនបង្កើតឡើងទេ ម៉ែងសង្ឃឹមថាម៉ែងចង់ឲ្យមាន
តុលាការហ្នឹងកើតឡើង ព្រោះទុកជាមេរៀនមួយទៅថ្ងៃក្រោយទៅអីអញ្ជឹង ថាពួកហ្នឹង
បានធ្វើឲ្យប្រទេសជាតិហ្នឹងវាមានបញ្ហាច្រើនមកអញ្ជឹង ចុះបើថ្ងៃក្រោយទៅអត់មានតុលាការ
ហ្នឹងវិញ តើម៉ែងយល់យ៉ាងម៉េច?

នៅ: ចុះថាបើសិនជាថ្ងៃក្រោយដំណាក់កាលនេះដែលយើងដឹងថាទើបបានហើយ តែវាបែបជាទើប
មិនបានវិញ មិនបាបធ្វើវិញប្រទេសខ្មែរយើងមិនល្បឿនទេ ការគ្រប់គ្រងហ្នឹងអាច
យោរយេវាយានទៅហួសស៊ីសង្គមជំនាន់ប៉ុល ពត អញ្ចឹង វាអត់មានច្បាប់ណាកំរាមកៀប
អ្នកដឹកនាំហ្នឹងទេ ។

រ៉ាន់: មុនហ្នឹងលីម៉ង់និយាយថា ពេលខ្ញុំមកសួរដំបូងម៉ង់ថាអត់សូវចង់និយាយ ហើយខ្ញុំចង់ដឹង
ហេតុផលស្តីសំខាន់ដែលម៉ង់អត់ចង់និយាយ? ដំបូងម៉ង់និយាយថាការពិតអត់ភ្លេចទៅតែ
អត់ចង់និយាយ គឺខ្ញុំចាប់អារម្មណ៍ អាពាហ៍ពិពាហ៍ហ្នឹង ។

នៅ: មិនចង់និយាយយើងចង់និយាយថានិយាយទៅក៏វាអត់បានការអី យើងចង់និយាយអញ្ចឹង
ប៉ុន្តែបើសិនជានិយាយទៅគេកត់ត្រាជាងកសាងដើម្បីទុកសំរាប់ជាប្រវត្តិ អាហ្នឹងម៉ង់មិន
បដិសេធន៍ទេណាម៉ង់និយាយ ។

រ៉ាន់: បាទ! តែធម្មតាម៉ង់ខុស្សាហ៍និយាយប្រាប់កូនដែរអត់?

នៅ: ម៉ង់និយាយតែអ្វីដែលលំបាក ពិសេសម៉ង់និយាយពេលក្រោយព្រឹត្តិការណ៍ ៧៧ ពិសេស
ពេលម៉ង់នៅក្នុងគុកព្រៃសសល់បាក់ពលកម្មម៉េចម៉ាហ្នឹង ហើយពេលដែលរៀនណាមចូល
គេកៀរយើងទៅនៅក្នុងព្រៃអញ្ចឹង ម៉ង់និយាយពីលទ្ធផលនៃការធ្វើបដិវត្តន៍យើងបានគ្រឹម
ប៉ុណ្ណឹង ហើយបូកបំណុលដែលយើងធ្វើបដិវត្តន៍ហ្នឹងដើម្បីរំដោះប្រទេសជាតិ ដើម្បីកសាង
ប្រទេសជាតិ ដើម្បីមានភាពស្មើគ្នានិងការបញ្ចេញមតិយើងដឹងហើយកាលហ្នឹង គេដាក់
ឈ្មោះប្រទេសជាកម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យ អញ្ចឹងយើងឮតែពាក្យប្រជាធិបតេយ្យហ្នឹងវា
ណាស់ណាហើយ គេធ្វើម៉េចខ្លះមិនអញ្ចឹងឆ្អែស?

សុជា: បាទ!

នៅ: ដល់ពេលយើងធ្វើបដិវត្តន៍យើងចង់បានឲ្យវាល្អតែដល់ពេលលទ្ធផលចុងក្រោយ ម៉ាជាប់គុក
ម៉ាអត់បាយនៅព្រៃ បិសនីនិងវាខ្លះហើយឯកមកក្រោយវិញគ្រួសារនៅក្រោយត្រូវគេ
បញ្ជូនទីណាតៗទីណាណែនបែក ដូចថាមនោសញ្ចេតនាអីអញ្ចឹង ។ គិតទៅម៉ង់ ខ្ញុំចង់និយាយថា
តាំងពីម៉ង់បែកពីដុះឆ្នាំ៧៤ ម៉ង់មិនដែលស្គាល់ដុះយ៉ាម៉េចទេ សូម្បីតែយើងបញ្ជូន គេបញ្ជូន
ម៉ង់ទៅភ្នំពេញមិនឆ្លងកាត់ព្រៃវែងហ្នឹង មកដេកនៅវត្តនៅព្រៃវែងហ្នឹងម៉ាយប់ ម៉ង់សុំគេ
ទៅលេងដុះមួយយប់គ្រឹមព្រៃកប្បស្សីហ្នឹង ដែលយើងជិះមិនបានម៉ាម៉ាងដងហ្នឹងគេអត់

ឲ្យទៅទេ ។ គេថាចុះបើឲ្យយើងទៅអ្នកផ្សេងរាប់រយ ត្រូវតែទៅដែរ? អញ្ជឹងគេបិទទាំងអស់ ។

រ៉ានៈ ម៉ែនរាល់ថ្ងៃនេះ អ្នកជិតខាងអីម៉ែនអ្នកស៊ី មានសូរនិយាយពីរឿងខ្មែរក្រហម រំលឹកពីរឿងខ្មែរក្រហមទេរាល់ថ្ងៃ?

នៅ: ភាគច្រើនគេមិនរំលឹកទេគេថា ជំនាន់ខ្មែរក្រហមអ្នកដែលមានអាយុឆ្លងកាត់ហ្នឹងអ្នកណាមួយក៏ជាមិនរួចអញ្ជឹងអ្វីដែលគេដឹងៗរួចទៅហើយ ។

រ៉ានៈ អញ្ជឹងក្នុងន័យមួយថាគេដឹងរឿងហ្នឹងហើយគេមិនចង់និយាយគេចេញមកទេ ទៅតាមហេតុផលអីបើតាមម៉ែនដឹង ភាគច្រើនហេតុផលដោយសារគេ ដោយសារគាត់ពិបាកពេកគាត់មិនចង់រំលឹក ឬក៏ដោយសាររឿងហ្នឹងវាយូរហើយតាមម៉ែនគិត?

នៅ: តាមខ្ញុំបើខ្ញុំវិញខ្ញុំបើជួបគ្នាឯង ខ្លាចហរណ៍ថាអ្នកដែលធ្លាប់នៅអង្គភាពជាមួយគ្នាអញ្ជឹងយើងច្រើនរំលឹកថាយើងអញ្ជោះៗ មិនគួរធ្វើអញ្ជឹងសោះណា ដោយយើងមានអាបញ្ញាគិតហ្នឹងវាមិនដល់ដូចគេ អញ្ជឹងយើងទៅតាមគេអូសទាញ អញ្ជឹងឥឡូវហ្នឹងធ្វើម៉េច កំឡែកអូសទាញដូចកាលហ្នឹងទៀត មុននឹងគេអូសទាញបានយើងពិចារណាសិនថាតើយើងធ្វើហ្នឹងវាត្រឹមត្រូវតាមរបបប្រជាធិបតេយ្យដែររឺក៏អត់ យើងដដែលក្រៀមក្រាមអញ្ជឹង ។

រ៉ានៈ តែខ្ញុំចង់សួរម៉ែនថារាល់ថ្ងៃនេះដូចយើងកាល ពីមុនមកបែកភ្លាមៗ យើងនាំគ្នានិយាយអាពេលភ្លាមៗ យើងជួបមុខគ្នាយើងខុសៗនិយាយពីរឿងខ្មែរក្រហម តែកន្លងមករយៈពេល៣០ឆ្នាំនេះ ជិត៣០ឆ្នាំនេះពេលដែលយើងជួបឬក៏យើងជួបគ្នាហ្នឹង តើយើងមានរំលឹកពីរឿងហ្នឹងទៀតដែរអត់? បើសិនជាអត់រំលឹកអញ្ជឹងខ្ញុំសួរថាដោយសារ រយៈពេលយូរពេក ឬក៏ដោយសារម៉ែនឈឺចាប់ពេកមិនចង់រំលឹកវា?

នៅ: ចង់និយាយថាដូចម៉ែននិយាយមុំញាអញ្ជឹង ម៉ែនរំលឹកដែរឬ? ត្រាតែអ្នកហ្នឹងធ្លាប់នៅជាមួយយើងស្គាល់ចិត្តស្គាល់ថ្លើមគ្នាពីហ្នឹងមកដោយចាស់សក់ស្កូវរាងខ្លួន ហើយកាលហ្នឹងយើងមិនស្អាតយុវវ័យណា អាយុ២០ ជាង ២១, ២២កំពុងពេញកំលាំងគេប្រើហើយ អញ្ជឹងឥឡូវហ្នឹងរាងៗខ្លួនមានទៅហើយ អញ្ជឹងពេលដែលអ្នកហ្នឹងធ្លាប់នៅជាមួយគ្នាអញ្ជឹងបានយើងរំលឹកប្រវត្តិដែលយើងនៅខ្សែត្រៀមវាពិបាកកុំបាល់ហោះវាទំលាក់ម៉េច យើងធ្វើម៉េច យើងអត់បាយម៉េចយើងធ្វើម៉េចអញ្ជឹង យើងហូបម៉េចអញ្ជឹង យើងរំលឹក

ដើម្បីយើងដាស់តឿនខ្លួនចិត្តយើងឲ្យនឹកឃើញរឿងចាស់ៗ តែបើជាមួយអ្នកផ្សេង យើង
មិនស្គាល់យើងមិននិយាយទេ ។

សុំជា: អញ្ជឹងអកុណមីងច្រើនមីងណា ។

នៅ: ប៉ា!

ចប់